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نگاه تک بعدی به بازار سرمایه 
اشتباه است

در گفتگو با یک تحلیلگر بازار سرمایه تأثیر انتخابات بر 
تالار شیشه ای واکاوی شد
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وش امید  به جای مسکن به مردم! فر
اوضاع مسکن سالهاست که به یکی از چالش های اساسی زندگی 
مردم تبدیل شده است دولت ها پس از روی کار آمدن با اشراف 
به اینکه حوزه مســکن با چه مصائب زیرســاختی همراه است 
همواره با شعارهای تبلیغاتی سعی در اقناع کردن مردم برای 
حل این چالش دارند اما دریغ از اینکه عدم زیرساخت های کافی 
و وافی در این حوزه باعث شده که امروز تورم در حوزه مسکن 
سر به فلک بکشد و مردم از خرید خانه عاجز باشند و به حاشیه 
نشــینی روی آورند.در مناظره های اخیر انتخاباتی نیز چالش 
مسکن یکی از موضوعات مهمی بود که بدان به صورت جزئی 
پرداخته شد و متاسفانه کاندیداها برنامه جامعی برای حل این 
معضل نداشــتند. به نظر می رسد خود کاندیداها هم می دانند 
که مشکل مسکن با یک برنامه حتی چند فوریتی هم به زودی 

به نتیجه نمی رســد و باید با آماده ســازی زیرســاخت ها و رفع 
مشکلات زیربنایی اقتصاد کشور چشم انتظار آینده بود. دولت 
احمدی نژاد با همه نقدهایی که به آن وارد بود یک کار اساسی کرد 
و آن راه اندازی مسکن مهر بود. بسیاری از مردم با مسکن مهر خانه 
دار شدند و دولت های بعدی هم سعی کردند که این راه را ادامه دهند 
البته با عناوین و القابی دیگر!به نظر می رســد تا زمانی که مشــکلات 
اقتصادی به صورت ریشه ای حل نشود معادله مسکن تا سالهای آینده 
نیز با همین روند ادامه خواهد داشت لذا دادن وعده های تکراری در 
رابطه با حل معضل مســکن بدون اصلاح زیرســاخت ها کاری عبث و 
بیهوده اســت.در همین ارتباط »بیت الله ستاریان« کارشناس حوزه 
مسکن به اقتصاد ۲۴ گفته است: در پاسخ به دیدگاه های سعید جلیلی 

در حوزه مسکن چند پرسش را مطرح کرد. او عنوان می کند...

»نقش اقتصاد« از وعده های تکراری حل معضل مسکن گزارش می دهد

دکتر مرتضی نظری
جامعه شناس

 جمعیت بدون نماینده
 در مناظره ها

مهدی طغیانی
نایب رئیس اول کمیسیون اقتصادی مجلس

عابدین هادی نژاد
مدیرکل بازرگانی داخلی راه آهن

 دایه های دلسوزتر 
از مادر صنعت ریلی

 طیب نیا شرایط اقتصادی دولت اصلاحات 
را رقم می زند

 دلارزدایی از اقتصاد 
ایران؛ رؤیا یا واقعیت؟

 ادعایی که کامران ندری، استاد اقتصاد
دانشگاه امام صادق رد کرد

 رشد اقتصادی ۸ درصدی
 از شعار تا عمل!

آیا ایران به بازار نفت ژاپن وارد می شود؟

آفتاب تابان در انتظار 
طلای سیاه ایران

واردات کولر گازی و لوازم 
خانگی کوچک آزاد شد

بانک جهانی: 

 ایران در گروه کشورهای
 با درآمد متوسط قرار گرفت

 در گفتگوبا یک کارشناس مسائل سیاسی بررسی شد

 پرونده هسته ای ایران
 در تونل گذار سخت

سیل تهدید جدی برای مازندران

آسیبشناسیکاهشعرصههایمنابعطبیعیدرگفتگوبایکاقلیمشناس

گروه سیاسی: پرونده هسته ای ایران در 
مرحله دشواری قرار گرفته است. در چنین 

شرایطی هر یک از نامزدهای انتخاباتی 
تلاش کرده اند تا نحوه برخورد خود را با این 
ماجرا تشریح کنند. طرفداران سعید جلیلی 
با تاکید بر گفتمان انقلابی، هرگونه سازش 

را متهم می کنند و طرفداران رقیب او از 
تحریم ها و قطع نامه هایی حرف می زنند که 
در زمانی که جلیلی در نقش تصمیم گیرنده 

و مذاکره کننده ایران مقابل غرب فعالیت 
می کرد علیه کشورمان وضع شده است. 
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گــروه اقتصادی: چند روز دیگر دومین دور انتخابات 
ریاست جمهوری برگزار می شود و ایران چهاردهمین 
رئیس جمهور خود را خواهد شــناخت. مســعود 
پزشکیان و سعید جلیلی دو نامزدی هستند که در 
دور اول، حائز بیشــترین آرا شــده و به دور دوم راه 
یافتنــد؛ امــا از آنجا که مهم تریــن دغدغه جامعه، 

مباحث اقتصادی است...
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عباس محمدی
فعال محیط زیست

رابطه رأی و
 محیط و زیست

 چشم انداز بازار پررونق
 با تشکیل بازار ثانویه

5 ۸ ۸ 4

نوبت دوم

روابط عمومی شهرداری بندر کنگان

الف:شــهرداری بندر کنگان از پیمانکاران دارای صلاحیت از ســازمان مدیریت برنامه ریزی استان بوشهر جهت دریافت اسناد دعوتنامه 
شرکت در مناقصه پروژه به کد 1403/137/032 طبق مجوز شماره 137 مورخه 1403/02/10 شورای محترم اسلامی شهر کنگان پروژه ذیل 

دعوت بعمل می آورد.

آگهی دعوتنامه مناقصه

مدت برآورد اولیه )ریال(شرح مختصری از مقادیر کارعنوان پروژهموقعیت
اجرای کار
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اجرای پارک 
خطی شهرک 

ایثار

احداث پارک خطی بطول 500 متر و 
مساحت 7500 مترمربع شامل 1000 
مترمربع موزائیک واش بتن 5700 
مترمربع کفسازی بتنی و پیست 

دوچرخه ، 500 متر طول دیوار حائل 
بلوکی مسلح، گلدان و نشیمن 

های بتنی پیش ساخته و ساخت 3 
عدد المان با اسکلت بتنی و بلوک 

سیمانی

125/461/420/883 ماه109/228/417/658

                                              
داشتن رتبه 

5 ابنیه و 
تأسیسات 
مکانیکی

از محل 
منابع داخلی 

شهرداری 

ب( مهلت دریافت اسناد در سامانه  از تاریخ درج آگهی نوبت اول مورخه 1403/04/06  لغایت 1403/04/16  و مهلت بارگذاری اسناد 1403/04/31 می باشد.
ج( محل تحویل ضمانتنامه: امور قراردادهای شــهرداری کنگان می باشــد و ضمناً بازگشایی اسناد در محل شهرداری  دوشنبه مورخه 1403/05/01 ساعت 

10:00 صبح می باشد.
د( هزینه درج آگهی در هر دو نوبت بعهده برنده مناقصه می باشد.

هـ( توضیح اینکه مبلغ تضمین شــرکت در مناقصه به صورت وجه نقد واریز به حســاب ســیبا شماره ir570210000001000198004094 به نام سپرده پست 
بانک و ضمانتنامه بانکی یا ضمانتنامه های صادره از موسسات غیر بانکی دارای مجوز از بانک مرکزی در وجه شهرداری بندر کنگان 

و( چنانچه برندگان  اول و دوم به ترتیب  حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به نفع شهرداری ضبط خواهد شد.
ز( شهرداری در رد و یا قبول پیشنهادها مختار می باشد.

ح( حضور یک نفر از سوی هر مناقصه گر با معرفی نامه کتبی در جلسه کمیسیون مناقصه آزاد است.
ط( سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به پروژه در دعوتنامه مناقصه مندرج گردیده است.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/04/06 - نوبت دوم: 1403/04/13

نوبت دوم

نجم الدین نوری زاده- شهردار میرآباد 

به اســتناد بوجه مصوب ســال 1403 شــهرداری میرآباد، 
شهرداری در نظر دارد نسبت به اجرای جدولگذاری معابر سطح 
شــهر، از محل منابع داخلی از طریق استعلام بهاء اقدام نماید. از کلیه اشخاص 
حقیقی و حقوقی واجد شــرایط دعوت بعمل می آید، در صورت تمایل از طریق 
مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت، نسبت به ارائه قیمت پیشنهادی 

اقدام نمایند. 
توضیحات :

-اجرای جدولگذاری بصورت تک جدول با کانیوا به ارتفاع متوسط 30 سانتی متر با 
مالت ماسه سیمان 5:1 . به متراژ 850 متر طول 

-اجرای جدولگذاری بصورت جوب به ارتفاع متوســط 50 ســانتی متر با مالت ماسه 
سیمان 5:1 . به متراژ 650 متر طول 

-اجرای جدولگذاری بصورت آبرو به ارتفاع متوسط 15 سانتی متر با مالت ماسه سیمان 

5:1 . به متراژ 950 متر طول 
-حفــاری بــا بیل بکهو، نیروی کار مجرب و تهیه کلیه مصالح مورد نیاز )جدول بتنی 

پرسی، سیمان، ماسه و آب( بر عهده پیمانکار می باشد. 
-آماده سازی زمین شامل زیرسازی مسیر بر عهده کارفرما می باشد. 

-مناقصه در حد معامالت متوسط می باشد. 
-شرایط خصوصی و تاثیر گذار در قیمت گذاری در پیوست آگهی می باشد. 

-برگ استعلام بها مهر و امضا گردد و در سامانه ستاد بارگذاری گردد. 
-متقاضی بایستی مبلغ 15/000/000/000 ریال سفته در وجه شهرداری در سامانه ستاد 

بارگذاری نماید. 
-مهلت ارسال پاکت های پیشنهاد: از 1403/04/10 تا 1403/04/16 ساعت 14:00 

زمان اعتبار پیشنهاد: 1403/04/31 
زمان بازگشایی پاکت ها: 1403/04/17 ساعت 10:00 

آگهی مناقصه -  » اجرای جدولگذاری معابر سطح شهر «

شماره : 03/577/ص 
تاریخ 1403/04/10

نوبت اول

محمد رضا شمسایی - شهردار باغستان 

شهرداری باغستان در نظر دارد به استناد مجوز شماره 5014/ش/1402 مورخ 1402/12/24 شورای اسلامی شهر باغستان نسبت به  فراخوان زیر سازی و 
آسفالت خیابان شهید بهشتی نصیر آباد  را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید .

بدینوسیله از اشخاص حقوقی واجد شرایط ) دارا بودن حداقل رتبه 5 در رشته راه و باند از سازمان مدیریت و برنامه ریزی ( جهت شرکت درمناقصه دعوت به عمل می آید .
 www.setadiran.ir کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت  )ستاد( به آدرس

انجام خواهد شد.
شرح مناقصه 

1( مبلغ برآورد قرارداد تا سقف 30/000/000/000ریال با کلیه کسورات قانونی  و مالیات بر ارزش افزوده .
2( سپرده شرکت درمناقصه 1/500/000/000 ریال که به صورت واریز نقدی یا ضمانت نامه معتبر بانکی مورد پذیرش شهرداری باغستان می باشد .

3( مهلت خرید اسناد مناقصه از مورخ  1403/04/20  چهارشنبه تا پایان وقت اداری مورخ  1403/04/24 یکشنبه  واسناد ومدارک از طریق مراجعه به سامانه تدارکات دولت 
به  نشانی www.setadiran.ir   قابل دریافت می باشد . 

4( قیمت خرید اســناد مناقصه مبلغ 15/000/000 ) پانزده میلیون ریال( می باشــد که به حســاب  0105369696009  بانک ملی شعبه خادم آباد به صورت الکترونیک از طریق 
سامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir  یا به صورت حضوری ) اداره درآمد شهرداری ( قابل دریافت می باشد . 

5( مهلت تحویل پیشنهادات تا پایان وقت اداری مورخ 1403/05/08 روز دوشنبه  ونحوه تحویل اسناد از طریق بارگزاری درسامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد . 
6( تاریخ تشکیل کمیسیون معاملات عمده وبازگشایی پاکت ها در تاریخ  1403/05/09 ) رور سه شنبه ( 

7( مناقصه گران می بایســت اصل فیش واریز نقدی وضمانت نامه شــرکت در مناقصه را به همراه فیش خرید اســناد پیش از پایان مهلت تحویل پیشنهادات با هماهنگی امور 
قرارداد ها به دبیر خانه شهرداری باغستان تحویل نمایند . 

8( هزینه چاپ دو نوبت آگهی در روزنامه بعهده برنده مناقصه می باشد .
آدرس : شهریار - باغستان - بلوار امام خمینی )ره( - بلوار ولیعصر)عج( خیابان لاله دوم اصلی-  شهرداری باغستان- امورقراردادها 

 baghestan.ir : تلفن : 021- 65238006  سایت شهرداری
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/04/13 - نوبت دوم : 1403/04/20 

آگهی مناقصه عمومی

شــهرداري اســلام آباد غرب باستناد بند 2 از مصوبه شماره 71 شوراي اســلامي شهر مورخ 1403/02/02 درنظر دارد تعداد 19 قطعه زمین از املاک مشارکتی 
شهرداری با مالکین به شرح مذکور به شماره مزایده های  2003005304000005 – 2003005304000006 

1-قطعه های C21, C19 ,C18, C10, C8 ,C4, C2, C1 , و قطعه شماره 2 ، 4 ،5 ، 6 ، 7 ، 9 ،16 ، 22 ،23 ، 41 با کاربری مسکونی
2-قطعه شماره 2 با کاربری فرهنگی هنری واقع در شهرک ولیعصر

و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده را با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )Setadiran.ir( بصورت الکترونیکی به فروش برساند.
  زمان انتشار در سایت: 1403/04/09    مهلت دریافت اسناد مزایده: 1403/04/09 لغایت 1403/04/17 ساعت :   19:00 

تاریخ بازدید: 1403/04/09 لغایت 1403/04/28 آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت: 1403/04/28 ساعت : 12:00 
زمان بازگشایی 1403/04/30   زمان اعلام برنده:  1403/04/30

ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی می باشد:
1- برگزاری مزایده صرفاً از طریق تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرایند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده )درصورت وجود هزینه مربوطه(، پرداخت 

تضمین شرکت در مزایده )ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت، بازگشایی پاکات، اعلام برنده، واریز وجه مزایده و تحویل کلًا در بستر سامانه از این طریق امکان پذیر می باشد.
2- پیشنهاد می گردد باتوجه به زمین های  مطرح شده در مزایده قبل از ارائه پیشنهاد از زمین های مذکور بازدید به عمل آورید.

3-علاقمندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند. مرکز پشتیبانی و راهبردی سامانه: 021-41934
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه)www .Setadiran.ir ( بخش "ثبت نام /پروفایل مزایده گر" موجود است 

4-کلیه کسورات قانونی به عهده برنده مزایده می باشد. 
5-شهرداري در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است. 

6-سپرده شرکت در مزایده نفر دوم و سوم تا تنظیم صورتجلسه واگذاری با نفر اول در حساب شهرداری باقی خواهد ماند و در صورت انصراف نفر اول تا سوم سپرده آنها به ترتیب ضبط خواهد شد. 
7-به پیشنهادهاي مبهم و مخدوش و فاقد سپرده ترتیب اثر داده نخواهد شد. 

8-سایر جزئیات در اسناد مزایده مندرج است.

تجدید آگهي  مزایده 
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کمال خرازی: اسرائیل به حزب الله لبنان حمله کند، ایران از حزب الله حمایت خواهند کرد
گروه سیاسی: مشاور رهبری در گفتگو با روزنامه فایننشال تایمز هشدار 
داد که اگر رژیم صهیونیستی یک حمله تمام عیار علیه حزب الله لبنان 
انجام دهد، منطقه خاورمیانه با خطر آغاز یک جنگ روبرو خواهد شد که 
در آن تهران و محور مقاومت با تمام ابزارها از این گروه حمایت خواهند 
کرد.فایننشال تایمز امروز به نقل از سید کمال خرازی نوشت که جمهوری 
اسلامی ایران علاقه ای به یک جنگ منطقه ای ندارد. وی از آمریکا خواست 
تا برای جلوگیری از تشدید بیشتر درگیری ها، اسرائیل را تحت فشار قرار 
دهد.رئیس شورای راهبردی روابط خارجی افزود: احتمال گسترش جنگ 
به کل منطقه که همه کشــورها از جمله ایران درگیر آن شــوند، وجود 
خواهد داشــت و در چنان شــرایطی، چاره ای جز حمایت تمام و کمال از 
حزب الله نداریم. گســترش جنگ به نفع هیچ کس نیســت، نه ایران و نه 
آمریکا.فایننشال تایمز در ادامه این گزارش به نقل از یک مقام ایرانی که 
نام وی را فاش نساخت مدعی شد: بعید است ایران مستقیماً اسرائیل را 

هدف قرار دهد. در عوض محور مقاومت را بسیج خواهد کرد.
این روزنامه اقتصادی با اشاره به برگزاری انتخابات ریاست جمهوری در 
ایران، نوشــت: رأی دهندگان از میان مســعود پزشکیان اصلاح طلب که 
می خواهد برای رهایی از تحریم ها دوباره با غرب تعامل کرده و ســعید 
جلیلی دشمن آمریکا، یکی را انتخاب خواهند کرد.خرازی گفت که بسته 
به آنکه چه کســی برنده شــود، »تفاوت هایی« در رویکردها وجود خواهد 
داشــت، اما راهبرد کلی سیاســت خارجی توســط رهبری تعیین شده و 
تغییری نمی کند.فایننشــال تایمز به نقل از خرازی نوشت که جمهوری 
اســلامی ایران در دولت جدید مایل به انجام مذاکرات غیرمســتقیم با 
واشنگتن در مورد برنامه هسته ای ایران است در صورتیکه این امر منجر 
به پیوستن مجدد آمریکا به برجام شود.خرازی با استناد به فتوای رهبری 
مبنی بر ممنوعیت ساخت سلاح هسته ای گفت: ما موافق ساخت سلاح 
هسته ای نیستیم. اما او گفت که اگر موجودیت ایران با یک تهدید مواجه 

شــود، »طبعاً باید دکترین خود را تغییر دهیم«.وی هشــدار داد که اگر 
غرب مکانیزم ماشــه را برای اعمال مجدد تحریم های ســازمان ملل فعال 
کند، با »واکنش شــدید ایران در زمینه تغییر راهبرد هســته ای« روبرو 
خواهد شد.وزیر امور خارجه پیشین ایران گفت: تاکنون تصمیمی برای 
غنی سازی بیش از ۶۰ درصد اتخاذ نکرده ایم. اما سعی کرده ایم تجارب 
خود را با اســتفاده از ماشــین های مختلف و تنظیمات مختلف گسترش 
دهیم.فایننشال تایمز با اشاره به ناخشنودی غرب از همکاری های نظامی 
ایران و روسیه نوشت: خرازی با تاکید بر بی طرفی ایران در جنگ روسیه 
و اوکراین گفت که ایران پیش از آغاز این درگیری، به روسیه هواپیماهای 
بدون سرنشــین فروخته اســت. وی با بیان اینکه »هیچ مانعی بر ســر راه 
معاملات تســلیحاتی ایران و روســیه وجود ندارد«، افزود: تهران در حال 
مذاکره برای خرید جنگنده های روسی است و قرار است در آینده نزدیک 

یک توافق راهبردی جامع با آن ها امضا کنیم.

ابتکار: پورمحمدی و ولایتی بارها از ممانعت جلیلی در برجام و FATF به صراحت پرده برداشتند

معصومه ابتکار در گفت وگو با ایلنا، درباره اینکه چه باید کرد تا آرای خاموش و خاکستری پای صندوق های رأی 
بیایند، گفت: در نظر داشــته باشــیم تحول بزرگی پیش آمده اســت و بعد از ســال ها فرصتی ایجاد شده؛ یعنی بعد 
ســال ها که تفاوت بین گزینه های ریاســت جمهوری دیده نمی شــد و مردم ســلایق خود را بین نامزدها مشاهده 

نمی کردند حالا این امکان فراهم آمده است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان این که آقای پزشکیان تا امروز نظر معترضان و منتقدین را هم مطرح می کردند، 
اظهار داشــت: ایشــان قبل از انتخابات و برنامه های تبلیغاتی کاندیداها، یعنی در دورانی که مســئولیت داشتند یا 
نماینده مجلس بودند هم در جریان مشکلات مختلف مثل مسائل معیشتی و مشکلات اقتصادی مردم بوده و آنها 
را مطرح و پیگیری می کردند. وی با بیان این مطلب که هیچ گاه قدرت به طور تام در اختیار اصلاحات نبوده است، 
مانند حوادث ناگوار سال ۹۶ و ۹۸ که واقعاً در اختیار هیچ جریانی در دولت نبود، افزود: شما امروز در بیان سخنان 
تفاوت ها را مشاهده می کنید و از نظر فکری آدم ها را می بینید. آقای پزشکیان به صراحت می گوید حرف شما را 
می شــنوم و برای شــما برنامه دارم؛ مهم ترین مســئله همین است. ایشان دایره را تنگ نمی کند، خالص سازی هم 
انجام نمی دهد. این فعال سیاسی ادامه داد: در بحث سیاست خارجی آقای جلیلی به صراحت بارها و بارها مانع به 
نتیجه رسیدن برجام شد، بارها و بارها طیف وتفکر ایشان مانع به ثمر رسیدن مذاکرات مربوط به FATF شد که 
آقای پورمحمدی هم در مناظرات به آن اشاره کرد، چنانچه آقای ولایتی هم به صراحت گفت آقای دکتر جلیلی 

مانع شد.
 وی ادامه داد: اگر می خواهیم مسائل حل شود و سایه شوم تحریم از سر مردم ایران برداشته شود و روابط ما با دنیا 
با حفظ حقوق مان برقرار شود. باید انتخاب کنیم. مشخص است که آقای پزشکیان چه نوع تفکری درباره مناسبات 

با دنیا دارد. چنانچه مشخص است آقای جلیلی چه می خواهد انجام دهد.

حسن روحانی: فرار مجریان انتخابات از عمل به قانون مصرح اثبات شد

حسن روحانی در نامه چهارم به کمیسیون بررسی تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری برای پاسخ به ادعاهای سیاسی، 
دروغ های آماری و تحریف واقعیات در مناظره های انتخاباتی نوشت: این چهارمین نامه ای است که با استناد به ماده 
۶۴ قانون انتخابات ریاست جمهوری، جهت تخصیص فرصت پاسخ به حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی، 
رئیس جمهور دوره های یازدهم و دوازدهم ارسال می کنیم و با توجه به رویه سابق این کمیسیون، امیدی به پاسخ و 
اقدام مطابق موازین قانونی در ساعات باقی مانده تا مناظره دوم نداریم. اما جهت ثبت در تاریخ تکرار می کنیم نسبت 
به اظهارات یکی از نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری دوره چهاردهم در مناظره دیشب )۱۱/۰۴/۱۴۰۳( که با ذکر 
نام دکتر روحانی و اشارات متعدد مستقیم به دولت های یازدهم و دوازدهم همراه بود و درباره نقل قول های منتسب 
به ایشان و ارائه آمار غلط و برخی ادعاهای نادرست، پاسخ متقن و مستند وجود دارد که دریغ کردن صداوسیما و آن 
کمیسیون محترم در تخصیص فرصت به طرف غائب مناظرات انتخاباتی، آشکارا نقض رعایت اصول بی طرفی، اجتناب 
از روشــن شــدن حقایق و ظلم به مردمی اســت که وقت شــریف آن ها را با انبوه ادعاها و آمارهای دروغ یک کاندیدا 
گرفته اید و حاضر به پخش پاســخ آن ها نیستید.حســن روحانی تاکید کرد: گویی هنوز برای آن کمیســیون محترم 
محرز نشــده که برخی کاندیداهای پوششــی که هزینه های گزافی بر بیت المال وارد کردند تا نقش انتخاباتی خود را 
ایفا کنند، در مناظرات قبلی توهین و هتک حرمت کردند و در مناظره دیشب نیز همین رویه مجدداً تکرار شد و دکتر 
روحانی همچون ســال های اخیر از تریبون صداوســیما مدام مورد هجمه تبلیغاتی و توهین و دروغ های متعدد قرار 
گرفت.در مناظره های اخیر آنچه قربانی شــد اخلاق انتخاباتی برخلاف توصیه صریح مقام معظم رهبری بود؛ آنچه 
اثبات شد فرار مجریان انتخابات از عمل به قانون مصرح بود و استمرار رویه همیشگی صداوسیما در نادیده گرفتن 
اصل بی طرفی و بیان حقیقت.با این وجود مجدداً آمادگی خود برای پاسخ به انبوه ادعاهای سیاسی، دروغ های آماری 

و تحریف واقعیات در مناظره های انتخاباتی را اعلام می کنیم.
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می توانیم بگوییم 
بحث برجام، 
تعداد قطعنامه ها 
و کیفیت آنها 
دستاویزی برای 
بازی های سیاسی 
و تحت فشار قرار 
دادن رقیب است. 
محمدجوادظریف 
در مصاحبه ای 
تلویزیونی تعداد 
قطعنامه های هر 
یک از جناح های 
رقیب را مطرح و 
اعلام کرد که او 
خود تحت 
تحریم هایی بود 
که در این زمینه 
ایجاد شد
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اصلاح طلبان برنده می شوند یا اصولگرایان؟

 آرش نصیری
روزنامه نگار

ولادیمیر ساژین، تحلیل گر روس و پژوهشگر اندیشکده مطالعات خاورمیانه 
در روسیه، عنوان کرده مشارکت بالای مردم در انتخابات دور دوم ریاست 
جمهوری در ایران ممکن است پیروزی نامزد اردوگاه اصلاح طلبان، مسعود 
پزشکیان، وزیر سابق بهداشت را تضمین کند. از نظر او، »موفقیت پزشکیان 

تنها به میزان مشارکت در انتخابات بستگی دارد.«
ساژین خاطرنشان کرد: همانطور که تحلیلگران ایرانی گفتند، اگر مشارکت 
حدود ۶۰ تا ۷۰ درصدی در انتخابات وجود داشته باشد، ممکن است به 

نفع نیروهای اصلاح طلب باشد.
این کارشناس روس خاطرنشان کرد: »تحلیلگران از مدت ها قبل پیش بینی 
می کردند که اگر پزشکیان با هر یک از دو گزینه قالیباف و جلیلی در دور 

دوم رقابت کند، نتیجه نامشخص به نظر می رسد.«
ساژین همچنین خاطرنشان کرد که نیروهای به اصطلاح »اپوزیسیون« 
ایران مدعی هســتند که اصولگرایان و محافظه کاران رادیکال از حمایت 
حدود ۳۰ تا ۳۵ درصد مردم برخوردار هستند.اگر مشارکت کم باشد، این 
۳۰ تا ۳۵ درصد شرایط را برای جلیلی مساعدتر می کند، اما اگر مشارکت 
زیاد باشد، ۶۰ تا ۶۵ درصد باقیمانده که از اصولگرایان حمایت نمی کنند، 
می توانند وزن خود را پشت سر پزشکیان بیاندازند.این تحلیلگر روس در 
حالی این امیدواری خود در خصوص نتایج انتخابات ریاســت جمهوری 
ایران را مطرح کرده که از شش سیاستمداری که در ابتدا توسط شورای 
نگهبان قانون اساسی ایران تأیید شده بود، اکنون دو نفر در ریاست جمهوری 
باقی مانده اند، امیرحسین قاضی زاده هاشمی، معاون رئیس جمهور، پنجم 
تیــر اعــلام کرد که به نفع اصولگرایان از رقابت های انتخاباتی کناره گیری 
می کند.شهردار تهران، علیرضا زاکانی نیز در از این اقدام پیروی کرد و از 
دو نامزد اصلی جناح اصولگرا، قالیباف و جلیلی حمایت کرد. سرانجام در 
انتخابــات ۸ تیر مصطفــی پورمحمدی و محمدباقر قالیباف نیز موفق به 
کسب آرای کافی نشدند تا مسعود پزشکیان و سعید جلیلی به دور نهایی 

انتخابات راه پیدا کنند.

بازتاب

طیب نیا: فردی که در دوره خودش نامه زده بود که 
مشکلات با FATF را حل کنید، چرا حالا خودش مخالف 

اصلی است؟

 طیب نیا، وزیر اقتصاد در دولت اول روحانی و از اعضای ارشد ستاد مسعود 
پزشــکیان تاکید کرد که در دوره وزارت من -دقت کنید- قبل از اینکه 
مذاکرات به نتیجه برســد، تورم را نزولی کردیم.او با طرح این پرســش که 
فردی که در دوره خودش نامه زده بود که مشکلات با FATF را حل کنید، 
چرا حالا خودش مخالف اصلی است؟ افزود: مگر ما می خواهیم به جرائم 
سازمان یافته کمک کنیم؟ مگر می خواهیم قاچاق کنیم؟ مگر می خواهیم 
به تروریسم کمک کنیم؟طیب نیا گفت: ما تلاش خواهیم کرد که با عزت 

و قدرت از لیست سیاه خارج شویم و تحریم ها را برمی داریم.

حسن کردمیهن، عامل حمله به سفارت سعودی: 
جلیلی را بیش از ۲۰ سال است که می شناسم

حسن کردمیهن عامل حمله به سفارت سعودی در سال ۱۳۹۴ که منجر 
به قطع رابطه ریاض با تهران برای هفت ســال شــد، رسماً از جلیلی اعلام 
حمایت کرد.کردمیهن در پست های مختلفی این حنایت را ابزار و اعلام 
کرده است.تهمت به هم نزنید، هم را تخریب نکنید، هرچیزی که درباره اش 

از بدی میگویند دروغ محض است و مستوجب عقوبت!!!

هشدار جدی علی مطهری درباره عواقب رأی ندادن

علی مطهری، نماینده مجلس دهم شــورای اســلامی در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشت: رأی ندادن در دور دوم یعنی افزایش تحریمها و ادامه تحمیل 
سختی های غیر ضروری بر مردم، شکل گیری دیکتاتوری اقلیت، انزوای 
بیشــتر ایران در دنیا، پرداخت زیانهای دور زدن تحریم ها از جیب مردم، 
بلوکه ماندن پول های ایران در بانک های خارجی و بازماندن از توســعه، 

پس همه با هم به پزشکیان رأی دهیم.

مسعود پزشکیان در بازار تهران: با زندگی در یک قفس 
نمی توان مشکلات را حل کرد

 
مسعود پزشکیان ساعاتی بعد از مناظره اول راهی بازار تهران شد و با مردم 
رودرو گفتگو کرد.پزشکیان در جمع بازاریان بازار بزرگ شوش گفت: برای 
رونق اقتصادی باید درها را روی دنیا باز کنیم. باید کاری کنیم تجار با دنیا 
ارتباط داشــته باشــند. با زندگی در یک قفس نمی توان مشکلات را حل 

کرد.

کنایه تند پورمحمدی به سعید جلیلی
 

مصطفی پورمحمدی در گفتگویی با اشــاره به ســابقه جلیلی در شورای 
عالی امنیت ملی گفت: ایشــان امنیتی نبوده اســت. همش می گوید دوره 
طولانی دیپلمات بودم، مدتی هم ۵ نفر را دور میز دبیرخانه شواری عالی 
امنیت جمع می کرد، یعنی با ۵، ۱۰ تا جلسه آدم عمق مسائل امنیتی را 
می فهمد؟وی گفت: ایشــان که خودش ســابقه دیپلماســی دارد، آیا در 
مذاکــرات دیپلماتیکــش موفق بوده؟ یعنی در بعد تخصصی خودش هم 

خیلی موفق نبوده است.

 کسانی که نگذاشتند واکسن وارد شود امروز اتهام عدم 
واردات می زنند!

 
علی ربیعی ســخنگوی دولت دوازدهم در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
سخنگوی دولت دوازدهم گفت: تعدادی از مسئولان دولت فعلی و مخالفان 
امروز دولت پزشکیان، امضا کردند که واکسن وارد نکنید و دوگانه واکسن 
داخلی و واردات را دامن زدند. مخالفان واردات، فقط واکسن های سفارش 
شــده را تزریق کردند. آن روز هم دولت را برای واردات، به خیانت متهم 

می کردند و امروز هم اتهام عدم واردات را می زنند.

پرونده هسته ای ایران 
در تونل گذار سخت

 در گفتگوبا یک کارشناس مسائل سیاسی بررسی شد

گروه سیاســی: پرونده هســته ای ایران در مرحله دشواری قرار گرفته است. در 
چنین شرایطی هر یک از نامزدهای انتخاباتی تلاش کرده اند تا نحوه برخورد 
خود را با این ماجرا تشریح کنند. طرفداران سعید جلیلی با تاکید بر گفتمان 
انقلابی، هرگونه ســازش را متهم می کنند و طرفداران رقیب او از تحریم ها و 
قطع نامه هایی حرف می زنند که در زمانی که جلیلی در نقش تصمیم گیرنده و 
مذاکره کننده ایران مقابل غرب فعالیت می کرد علیه کشورمان وضع شده است. 
در شرایطی که تهران تحت فشار تروئیکای اروپایی از یک سو و ایالات متحده 
از سوی دیگر قرار دارد، بحرانی شدن وضعیت بدون اینکه تدبیری در مورد آن 
وجود داشــته باشــد، می تواند منجر به قطعنامه هایی شدیدتر علیه ایران شود. 
اتفاقی که اصلاح طلبان می گویند می خواهند مانع آن شوند. با مهدی مطهرنیا 

استاد دانشگاه و کارشناس مسائل بین المللی در اینباره به گفتگو نشسته ایم:
حاصل عملکرد ســعید جلیلی در دورانی که مســئولیت پرونده  ��

هسته ای را داشت چه بود؟  آیا همانطور که مخالفان جلیلی معتقدند، 
او در آن ســال ها باعث شد تا بارها قطعنامه هایی علیه ایران صادر 

شود؟
آقای جلیلی در اتمسفر گفتمانی که تحت عنوان گفتمان انقلابی در دهه ۸۰ 
برساخته شد، توانست جلوه کند. او در چارچوب گفتمانی که پس از انقلاب و 
پس از رحلت رهبر نخست انقلاب اسلامی و بنیان گذار جمهوری اسلامی رخ 
داد، در چارچوب گفتمان انقلابی ســعی کرد خود را برجســته کند. تئوریسین 
این نگرش مرحوم مصباح یزدی بود که بسیار صریح و روشن نقش مردم را در 
جمهوریت را در نظم موجود از متن به حاشیه می راند. این گروه توانستند در 
چارچوب تکیه بر ایدئولوژی تعریف شده توسط او و حمایت ها از آقای مصباح 
به عنوان جایگزین شهید مطهری، در بخش های نظامی و امنیتی قدرت بگیرند. 
آن ها با قدرت گرفتن در دهه ۸۰ توانستند شوراهای شهر، ریاست جمهوری و 
مجلس شــورای اســلامی را از آن خود کنند و با تکیه بر داده های ناشــی از این 
قدرت در بخش اقتصاد هم وارد شــوند. در زمان محدود احمدی نژاد ما شــاهد 
جایگزینی اصولگرایان پایداری چی و دارای گرایشــات تند به جای گروه های 
سنتی اصول گرا بودیم. بگونه ای که در وهله نخست اصطکاک بین احمدی نژاد 
بعد از انتخابات ســال ۱۳۸۴ بیشــتر با تیم راســت کلاسیک چهره نشان داد و 
افرادی چون ناطق نوری که حامی او بودند، کم کم دچار واگرایی از او شدند.

جلیلــی یکــی از این افــراد در منطق جایگزینی گروه هــای تندرو در منابع و 
منصب های قدرت بوده که مورد حمایت هم واقع می شد. او در دوران احمدی نژاد 
به عنوان دبیر شــورای امنیت ملی مشــغول به کار شد. در آن دوران به هر روی 
عصر طلایی اقتصاد ایران بعد از انقلاب اسلامی است. چرا که آورده های ناشی 
از بالا رفتن قیمت نفت، توانست حجم انبوهی از دریافت های مالی را برای دولت 
احمدی نژاد فراهم کند. به گونه ای که در اندازه گیری توان مالی گفته می شود؛ 

حجم پولی که در دو دوره ریاست جمهوری او وارد ایران شد، برابر با حجم پولی 
بود که از آغاز فروش نفت نصیب ایران شده بود. اما پرونده هسته ای که قبل از 
دوره احمدی نژاد در حال پایان یافتن بود و از ســال ۸۲ تا ۸۴ حســن روحانی 
به عنوان دبیر شورای امنیت ملی در نقش مذاکره کننده عالی با تروئیکای اروپا 
در حــال دســتیابی بــه یک توافقنامه بــود، با آمدن احمدی نــژاد و موضوع 
سیاســت گذاری فعال در سیاســت خارجی، روی کار آمدن جلیلی را در شورای 
امنیت در راه داشت. گفتمان او گفتمان انقلابی فعال در برابر گفتمان سازش کار 
منفعل معرفی شد. چون نام انقلاب گرفته بود و مورد حمایت هم قرار می گرفت 
و در دوره ای بود که محمود احمدی نژاد به عنوان معجزه هزاره سوم و احیاکننده 
گفتمان انقلاب اسلامی مطرح بود، رویکردهای رادیکالیستی و تندرویانه منجر 
به حجم وســیعی از تحریم ها شــد که کیفیت آنها نیز در کنار کمیت اهمیت 

داشت و ایران را ذیل فصل هفتم منشور سازمان ملل متحد قرار داد.
علی لاریجانی که قبل از او به عنوان دبیرشورای امنیت و بعد از روحانی به 
میدان آمده بود؛ گفتمانی اصولگرایانه و درعین حال میانه رو داشت. اما بعد 
از آنکه به قول لاریجانی جوانی خوب به نام جلیلی وارد صحنه شــد؛ این 
حجم از تحریم ها و قطعنامه ها علیه ایران صادر شد و از نظر کیفی ایران 
را در ذیــل فصــل هفتــم و مواد ۴۹ تا ۵۱ قرار داد که خطر جنگ را در این 
بین ایجاد می کرد و این می توانست بسیار بسیار اهمیت داشته باشد. قبل 
از آمدن حسن روحانی ما شاهد کدگذاری نرمش قهرمانانه از سوی رهبری 
جمهوری اســلامی ایران شــدیم و در آن زمان پرونده از شورای امنیت به 
طور غیرمحسوس گرفته شد و به وزارت امور خارجه در زمان تصدی آقای 
صالحی رسید. جنبه کیفی این قطعنامه ها باعث شده بود ایران در وضعیتی 
قرار بگیرد که تا حدودی لرزان و مخاطره انگیز بود. آمدن حسن روحانی 
و سپرده شدن پرونده به وزارت خارجه هم بدون مجوز رهبری امکان پذیر 
نبــود. می توانیــم بگوییم بحث برجام، تعــداد قطعنامه ها و کیفیت آنها 
دســتاویزی برای بازی های سیاســی و تحت فشار قرار دادن رقیب است. 
محمدجوادظریف در مصاحبه ای تلویزیونی تعداد قطعنامه های هر یک از 
جناح های رقیب را مطرح و اعلام کرد که او خود تحت تحریم هایی بود که 
در این زمینه ایجاد شــد. تحریم ها مرتبط با کل نظام جمهوری اســلامی 
ایران است که قوه مجریه بخشی از آن است و اگر در مباحثات و مبارزات 
اشــکار می شــود تنها برای بهره برداری ابزاری از این موضوعاتی است که 

پرونده های ملی هستند.
ترســی که وجود دارد این است که مکانیسم ماشه در صورت رأی  ��

آوردن سعید جلیلی و رئیس جمهور شدن او، مکانیسم ماشه از سوی 
کشورهای غربی علیه ایران فعال شود. این ترس تا چه اندازه امکان 

به وقوع پیوستن را دارد؟
بــه هــر تقدیر آقای جلیلی نماد رودررویــی با ایالات متحده آمریکا و غرب در 
پرونده هسته ای است و آمدن او نه تنها در جغرافیای سیاست بلکه در اقتصاد، 
مسائل فرهنگی و ارزشی و واگرایی میان بخش هایی از مردم که نشان دادند با 
وجود آمدن اصلاح طلبان کمتر از انتخابات گذشته به میدان آمدند، به وجود 
خواهد آمد و وارد تونل گذار بسیار سخت خواهیم شد. اگر چه که آمدن پزشکیان 
هم نمی تواند تغییر زیادی انجام دهد اما اتمسفر گفتمانی ناشی از آمدن احتمالی 
او تنفس گاهــی موقتــی بــرای مردم را فراهم می کند چــرا که رئیس جمهور 

تصمیم گیرنده نهایی نیست.
با این حساب آیا به اعتقاد شما، این که چه فردی در نقش ریاست  ��

جمهوری ظاهر می شود، نمی تواند وضعیت پرونده هسته ای را بدون 
هماهنگی با دیگر نهادها تغییر دهد؟

با آمدن جلیلی در پاستور دو مؤلفه رخ می دهد. اول اینکه گفتمان انقلابی در 
معرض آزمایش قرار می گیرد و چون قدرت را در دســت دارد و با بدنه ســخت 
قدرت همگون اســت می تواند تصمیمات بزرگ بگیرد و منتقدین را از صحنه 
دور کند. در عین حال اگر این فعل و انفعالات را انجام دهد، دچار ریزش گفتمانی 
در درون خود خواهد شــد و جایگاه خود را در ســپهر سیاســی ایران از دســت 
خواهد داد و رویکرد او متمایل به خشونت گرایی در برابر منتقدین و رقبا خواهد 
شد. اما همانطور که در آغاز هم گفتم این توان را دارد که تصمیم بزرگتری را 
نســبت به گروه رقیب بگیرد چون در یک دســتی حاکمیتی و حکومتی عمل 
می کند. در صورتیکه اصلاح طلبان به قدرت بنشینند، با افرادی می توانند وارد 
مذاکره شــوند که در پی توســعه ملی ایران و ادبیات ناشــی از گفتمان انقلابی 
برگرفته از رویکردهای مدرن هســتند. اما در جهت دیگر آمدن این جبهه در 
قوه مجریه به دلیل تعارضی که با استوانه سخت قدرت دارند نمی توانند تاثیرات 

جدی در زمینه پرونده هسته ای داشته باشند.
البته غرب دیگر با افراد جدیدی در ایران روبه رو نیست که نداند روی کار آمدن 

هر کدام از جبهه ها و جناح ها در پاستور می تواند چه تمایزی داشته باشد.

مهسا مژدهی
روزنامه نگار

وزیر امور خارجه دولت های یازدهم و دوازدهم گفت: بس کنید 
شــرم آور اســت، آیا می خواهند رأی این مردم را با یک غذای 
کوچک بخرند. مردم اجازه نخواهند داد عده ای با فرســتادن 
غذا به درب خانه شان، آن ها را تحقیر کنند. شما که همه چیز 
خــود را از مــردم ایران دارید، بســته غذایــی در خانه مردم 
می فرستید؟! با حمایت مردم اجازه نخواهیم داد با رأی مردم 

بازی کنند.

محمدجواد ظریف در جمع حامیان مسعود پزشکیان در استان 
مرکزی که در ســالن ۲۰۰۰ نفری مجموعه ورزشی شهدای 
پنجم مرداد شهر اراک جمع شده بودند، عنوان کرد: ما تحریم 
را از ۲ طریق شکســت خواهیم داد. نخســت پاسبان تحریم را 
به خانه می فرســتیم و ســپس با پشتوانه ملت، با تحریم گران 

مقابله و تحریم های آنها را شکست خواهیم داد.
وی به وضعیت اسف بار افزایش شدید قیمت ها اشاره کرده و 

ادامــه داد: مردم دیگر اجــازه نخواهند داد که عده ای قیمت 
گوشت را از ۱۰۰ هزار تومان به ۷۰۰ هزار تومان برسانند، آن 
وقت از ســوی دیگر در آســتانه انتخابات بسته غذایی به درب 
خانه مردم بدهند. مگر مردم ایران گدای شما هستند؟! شما 
که همه چیز خود را از مردم ایران دارید، بسته غذایی در خانه 
مردم می فرستید؟! با حمایت مردم اجازه نخواهیم داد با رأی 

مردم بازی کنند.

ظریف: شرم آور است که عده ای بخواهند رأی مردم را با بسته غذایی بخرند



رشد اقتصادی ۸ درصدی از شعار تا عمل!
ادعایی که کامران ندری، استاد اقتصاد دانشگاه امام صادق رد کرد

گروه اقتصادی: دو کاندیدای نهایی چهاردهمین دوره انتخابات ریاســت 
جمهوری، در اولین مناظره دور دوم انتخابات حاضر شدند و برنامه های 
خود را ارائه کردند. اگرچه موضوع این مناظره فرهنگی – سیاسی بود، 
بخش مهمی از اظهارات هر دو کاندیدا، مسائل اقتصادی را در بر می گرفت. 
یکی از موضوعات مهم مورد بحث نیز برنامه هفتم توسعه و هدف گذاری 

رشد اقتصادی هشت درصدی در این برنامه بود.
مسعود پزشکیان در بخشی از این مناظره اظهار کرد که رشد اقتصادی 
هشــت درصدی که در برنامه هفتم مورد تاکید قرار گرفته، قابل تحقق 
نیست. سعید جلیلی اما در پاسخ به گفته های پزشکیان، گفت: »کسی 
که می گوید رشد هشت درصدی ممکن نیست یعنی نمی خواهد مشکلات 
را حل کند.«با بالا گرفتن بحش بین این دو کاندیدا، در نهایت پزشکیان 
تاکید کرد: »بنده همین جا در جلوی چشــم این مردم اعلام می کنم؛ 
همین امروز از انتخابات کنار می روم، به شرطی که آقای جلیلی این رشد 
هشــت درصدی را محقق کند ولی اگر نتوانســت رشــد دهد، اعدامش 

کنند!«
حال ســؤال اینجاســت که دیدگاه کدام کاندیدای انتخابات ریاســت 
جمهوری به واقعیت های اقتصاد ایران نزدیک تر اســت و آیا در شــرایط 
کنونی اقتصاد کشــور، دســتیابی به نرخ رشد اقتصادی هشت درصدی 
واقعاً ممکن اســت؟ کامران ندری، کارشــناس اقتصادی و استاد اقتصاد 
دانشــگاه امام صادق، در گفت وگو با تجارت نیوز به این پرســش ها پاسخ 

داد.ندری در ابتدا، با اشاره به چالش ها و مشکلات اقتصاد ایران، احتمال 
تحقق رشد اقتصادی هشت درصدی را بسیار بعید دانست و توضیح داد: 
»تا زمانی که روابط خارجی کشــور اصلاح نشــود، گره این مشکلات باز 
نخواهد شــد. ضمن اینکه موضوع سیاست خارجی، تنها مسئله موجود 
نیست و در داخل کشور هم مشکلات عدیده ای مثل انحصارات مواجه 
هستیم که حل آن یک روند سیاسی است.«وی ادامه داد: »بحث دیگر، 
تفکر اقتصادی اســت که فکر می کند دولت می تواند با برنامه ریزی، به 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان دیکته کند که چه کالاهایی را تولید 
و مصرف کنند و چه کالاهایی را تولید و مصرف نکنند. با در نظر گرفتن 
همه این موارد، به نظر نمی رســد که رشــد هشت درصدی، امکان پذیر 

باشد.«
رشد 8 درصدی در صورت اصلاحات ساختاری نیز بعید است ��

این کارشــناس اقتصادی در ادامه به موضوع هدف تورم تک رقمی در 
برنامه هفتم توسعه پرداخت و گفت: »از طرف دیگر، وقتی درآمد اقتصاد 
یک کشور پایین باشد و چالش های اقتصادی زیاد باشد، دولت نمی تواند 
درآمد کافی کســب کند و همواره درگیر کســری بودجه است. بنابراین 
دولت برای جبران این کسری بودجه، به طور مستقیم یا غیرمستقیم از 
منابع پولی اســتفاده می کند. به این ترتیب، مهار تورم نیز برای دولت 
بسیار دشوار می شود.«وی همچنین تصریح کرد: »البته ممکن است که 
دولت بتواند در یک ســال و با فروش نفت، رشــد هشت درصدی و حتی 

بیش از آن را با فروش نفت محقق کند اما رشد پایدار هشت درصدی و 
کاهش مستمر تورم، حداقل در چهار سال آینده، حتی برای دولتی که 
اصلاحات زیرساختی را هم بپذیرد، بسیار دشوار خواهد بود؛ چه برسد 
به دولتی که حتی قبول ندارد ایران با مشکلات زیرساختی مواجه است 
و تحریم ها را مشکلی برای اقتصاد کشور نمی داند. در این شرایط احتمال 
اینکه در چهار سال آینده، اقتصاد ایران به رشد میانگین هشت درصدی 

و تورم تک رقمی برسد، بسیار بسیار پایین است.«
تفکرات جلیلی به رشد اقتصادی 8 درصدی ختم می شود؟ ��

ندری در ادامه در پاسخ به این سؤال که برنامه های اقتصادی جلیلی، تا 
چه اندازه می توانند در رسیدن به هدف رشد اقتصادی هشت درصدی 
موفق باشند، توضیح داد: »مسئله اصلی برنامه های جلیلی نیست، بلکه 
تفکر برنامه ریزی متمرکزی است که در اظهارات جلیلی مشاهده می شود 
و نگران کننده است. کدام کشور با برنامه ریزی متمرکز توانسته به رشد 
اقتصادی بالا برســد؟ بررســی تجربه های جهانی نشــان می دهد که 
کشــورهای با این طرز تفکر نیز به رشــد اقتصادی بالا نرســیده اند.وی 
خاطرنشان کرد: »برنامه های جلیلی مشخص نیست و وی تنها در اظهارات 
خــود، می گویــد که من برنامه دارم؛ اما تاکنون از این برنامه ها رونمایی 
نشده است. با این حال، هر برنامه ای وجود داشته باشد، از این طرز تفکری 
به وجود آمده که جلیلی در مناظرات نشان داده است. با این شرایط، بعید 

است که با این طرز تفکر به رشد اقتصادی هشت درصدی رسید.«
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 کاهش قیمت میوه های نوبرانه در میادین
 میوه و تره بار

رئیس اتحادیه بارفروشان گفت: با افزایش دمای هوا و ازدیاد عرضه 
میوه های نوبرانه، قیمت نسبت به هفته قبل ۲۵ تا ۳۰ درصد کاهش 

یافته است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، اکبر یاوری قیمت هرکیلو هلو 
در میــدان مرکــزی را ۲۵ تــا ۳۰ هزار تومان اعلام کرد و افزود: نرخ 
کنونــی هرکیلــو زردآلــو ۶۰ تا ۸۰ هزارتومان، شــلیل ۳۰ تا ۶۰ 
هزارتومان، گیلاس ۵۰ تا ۱۲۰ هزارتومان، آلبالو ۴۰ تا ۶۰ هزارتومان، 
آلو شابلون ۳۰ تا ۸۰ هزارتومان، سیب گلاب ۶۰ تا ۱۰۰ هزارتومان، 
انگــور یاقوتــی ۵۰ تــا ۱۲۰ هزارتومان، توت فرنگــی ۵۰ تا ۱۰۰ 
هزارتومان، آلو قطره طلا ۳۰ تا ۶۰ هزارتومان و آلو سیاه ۲۰ تا ۵۵ 

هزارتومان است.
یاوری قیمت کنونی هرکیلو هندوانه ۵ تا ۱۵ هزارتومان، ملون ۱۰ 
تــا ۲۰ هزارتومــان، طالبــی ۱۰ تا ۱۸ هزارتومــان، جانا ۱۲ تا ۲۵ 

هزارتومان و خربزه ۱۰ تا ۱۸ هزارتومان اعلام کرد.
رئیس اتحادیه بارفروشــان با بیــان اینکه تولید و عرضه میوه های 
تابستانه و نوبرانه نسبت به سال قبل ۲۰ درصد کاهش یافته است، 
افزود: طی روزهای اخیر، توزیع میوه های نوبرانه نسبت به قبل ناشی 
از تشــدید گرمای هوا روزانه هزار تا هزار و ۵۰۰ تن افزایش یافته 

است.
او درباره آینده بازار میوه های نوبرانه گفت: با توجه به شرایط تولید 
و عرضه پیش بینی می شود که قیمت تا ماه آتی در همین محدوده 

باشد.

به زودی؛ وایز مبلغ متناسب سازی بازنشستگان
میرهاشم موسوی؛ مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی ضمن اعلام 
خبر تکمیل پرداخت معوقات فروردین ماه مستمری بگیران سازمان 
بــا مبلغــی بالغ بر ۱۳ هزار میلیارد تومان که مطابق اعلام قبلی و از 
ابتدای این هفته تا روز پنجشنبه هفتم تیر پرداخت شد، اظهار کرد: 
با توجه به ابلاغ برنامه هفتم توســعه و ماده ۲۹ الحاقی در زمینه 
متناسب ســازی و همچنین تأکید دولت بر پرداخت علی الحساب، 
در اسرع وقت پرداخت مبالغ متناسب سازی به بازنشستگان تأمین 

اجتماعی آغاز خواهد شد.
موســوی تأکید کرد: محاســبه مابه التفاوت متناسب سازی برای 
بازنشستگان تأمین اجتماعی، از ابتدای سال ۱۴۰۳ انجام می شود 

و در این زمینه جای هیچ گونه نگرانی نیست.

ضرورت اصلاح مصوبه متناسب سازی حقوق 
بازنشستگان

عباســعلی ســلطانی کیا، رئیس کانون عالی کارمندان بازنشسته 
مشــمول قانون تأمین اجتماعــی، در رابطه با مطالبات کارمندان 
بازنشســته تأمین اجتماعی از دولت آینده گفت: استقلال سازمان 
تأمین اجتماعی یکی از مهم ترین خواسته های بازنشستگان است. 
با توجه به اینکه حوزه رفاه و بازنشستگی حوزه ای کاملًا تخصصی 
و فرادســتگاهی اســت و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به سبب 
مسئولیت های گوناگون فاقد ساختار مناسب برای ادارهٔ این صندوق 
مهــم اســت، در نتیجه اولین اقدامی کــه می توان برای حمایت از 
صندوقِ بازنشستگان تأمین اجتماعی انجام داد، کمک به استقلال 

این صندوق است.
وی ادامه داد: دومین مورد، تغییر در سیاست ترمیم حقوق سالانه 
بازنشستگان و شاغلان به روش پلکانی معکوس است. این روش بر 
خلاف عدالت شایستگی و بر خلاف حق قانونی هر شاغل و بازنشسته 
است. حقوق بازنشستگان طبق ماده ۹۶ قانون تأمین اجتماعی باید 
مطابق با میزان افزایش هزینه های زندگی افزایش یابد، اما نه تنها 
این اتفاق نمی افتد که حقوق بازنشســتگان ســایر سطوح هرساله 
کمتر از بازنشســتگان حداقل بگیر افزایش پیدا می کند. این رویه 
ســبب شــده به تدریج حتی معیشــتِ بازنشســتگانی که سال ها 
بیمه پردازی بالا داشته اند، دچار مشکل شود که این با عدالت فاصله 

دارد.
ســلطانی کیا بیان کرد: درخواست می کنیم تأسیس صندوق بیمه 
بازنشستگی گروه های حمایتی وفق بند دال ماده ۳ قانون ساختار 
نظام رفاه اجتماعی اجرایی گردد و گروههای حمایتی از ســازمان 
تأمین اجتماعی جدا شوند. اساساً عدم توانایی خدمات رسانی درمان 
مستقیم سازمان تأمین اجتماعی و همچنین افزایش ناکافی ترمیم 
حقوق سالانه بازنشستگان بیمه پرداز اجباری، ناشی از تحمیل ارائه 
خدمات درمانی و پرداخت حقوق بازنشســتگی ۲۸ گروه حمایتی 

به سازمان تأمین اجتماعی است.
رئیــس کانون عالی کارمندان بازنشســته مشــمول قانون تأمین 
اجتماعی گفت: با توجه به اینکه در ۱۶ سال اخیرترمیم و افزایش 
حقوق شاغلان و بازنشستگان کشور برابر با افزایش نرخ تورم سالانه 
نبوده است، درخواست می کنیم قبل از متناسب سازی، عقب ماندگی 
از نرخ تورم ۱۶ ســاله حقوق شــاغلان دولتی و غیردولتی و کلیه 

بازنشستگان کشور جبران و سپس متناسب سازی اجرایی گردد.
وی افــزود: همچنین باید تأکید کنیم که مصوبه متناسب ســازی 
حقوق بازنشســتگان مشــمول قانون تأمین اجتماعی باید اصلاح 
گردد. چراکه مطابق جز ۲ بند الحاقی ۲ ماده ۲۹ لایحه برنامه هفتم 
توســعه اقتصادی اجتماعی، مصوبه متناسب سازی، باعث کاهش 
مجدد به میزان ۱۰ درصد حقوق قانونی بازنشستگان مشمول قانون 

تأمین اجتماعی می شود.
ســلطانی کیــا تاکید کــرد: همچنین درخواســت می کنیم کلیه 
دســتگاه های اجرایی دولتی، حاکمیتی و عمومی و شــرکت های 
دولتی، حاکمیتی و عمومی با وظایف کشوری مطابق ماده ۸۵ قانون 
خدمات کشوری نسبت به بیمه تکمیلی بازنشستگان تابعه دستگاه 
خود اقدام نمایند و دولت همه ساله برای بازنشستگان از محل منابع 
عمومی مزایا منظور نماید.رئیس کانون عالی کارمندان بازنشسته 
مشمول قانون تأمین اجتماعی ادامه داد: درخواست می گردد منابع 
مالی حق مناطق جنگی بازنشستگان تأمین اجتماعی توسط دولت 

تأمین گردیده و به سازمان تأمین اجتماعی پرداخت گردد.
وی گفت: مطالبهٔ دیگر ما این است که برای احقاق حق بازنشستگان 
بیمه پرداز اجباری که در ۵ ســاله آخر اشــتغال به علت تعطیلیِ 
ناخواسته کارگاه محل کار حقوقشان کاهش یافته است اقدام گردد.

 دلارزدایی از 
اقتصاد ایران؛ 
رؤیا یا واقعیت؟

 طیب نیا شرایط اقتصادی دولت 
اصلاحات را رقم می زند

گروه اقتصادی: چند روز دیگر دومین دور انتخابات ریاست 
جمهوری برگزار می شــود و ایران چهاردهمین رئیس 
جمهور خود را خواهد شناخت. مسعود پزشکیان و سعید 
جلیلی دو نامزدی هستند که در دور اول، حائز بیشترین 
آرا شده و به دور دوم راه یافتند؛ اما از آنجا که مهم ترین 
دغدغه جامعه، مباحث اقتصادی است، محور وعده ها و 
مناظره های انتخاباتی بیش از هر چیز، حول مســائل 
اقتصاد می چرخد و دیدگاه های اقتصادی این دو نامزد 
انتخابات ریاســت جمهوری می تواند اوضاع سبدهای 

رأیشان را تغییر دهد.
از نگاه کارشناسان، تحریم ها مهمترین مانع پیش روی 
اقتصاد ایران هستند و مسعود پزشکیان بر این باور است 
که همه تلاش خود را برای رفع تحریم باید انجام دهیم 
اما ســعید جلیلی دیگر کاندیدای ریاست جمهوری به 
دنبال رفع تحریم ها نیست و می خواهد تحریم کنندگان 
را از تحریم هایشــان پشیمان کند. در این میان یکی از 
نسخه های شفابخش جلیلی، حذف دلار از اقتصاد ایران 
و انجام مبادلات با پول ملی کشــورهای مختلف است. 
در واقع نســخه ای که ســعید جلیلی بر آن تاکید دارد، 
حــذف دلار از مبادلات تجاری ایران اســت اما آیا این 

نسخه قابلیت اجرایی دارد؟
هژمونی دلار حذف شدنی نیست ��

محســن بهرامی ارض اقدس، مشاور وزارت نفت دولت 
اصلاحات و کارشناس ارشد حوزه بازرگانی در گفت وگو 
با اقتصاد آنلاین، گفت: به نظر می رسد که هژمونی دلار 
حذف شــدنی نیســت. دلار از چند جنبه بر اقتصاد ما 
چنبره دارد.وی افزود: ما با بریکس و شــانگهای که با 
تــلاش زیاد عضو آن شــدیم، نمی توانیم دلار را حذف 
کنیــم زیرا همان کشــورهای عضو هم اگر بخواهند با 
کشــور مــا با ارز ملی خود کار کننــد، مجوز FATF را 
می خواهند.بهرامی ارض اقدس گفت: برای همین هم 
علی رغم تبلیغات زیادی که انجام شده است، هنوز کاری 
با این پیمان ها از پیش نبرده ایم. شرکای به ظاهر دوست 
ما مثل چین و روســیه که منابع ایران پیش آن هاست، 
به ویــژه چین؛ وقتی می خواهد پول های ما را پرداخت 
کنــد، این پرداخت را به همه بانک ها و همه کشــورها 
انجــام نمی دهــد.وی افــزود: ما برای خریــد از چین 
محدودیت داریم. در حوزه های محدود با کسب مجوز 
از آمریکا مبادله انجام می شود و باید مجوز افُک را داشته 
باشــیم. ضمن اینکه کالای خریداری شــده نباید دو 
منظوره باشد یا نامش در لیست های ممنوعه باشد. ما 
می توانیم صرفاً دارو و کالاهای اساسی خریداری کنیم.
بهرامــی ارض اقدس گفت: بــا این محدودیت ها صرفاً 
می توانیم بخشی از منابع خود را که آنجا سپرده است، 
بــا هزینــه بالا تبدیل کنیم.وی اضافه کرد: در چین اگر 
معادل ۶ میلیارد دلار سپرده داریم، این سپرده به یوان 

در بانک های این کشــور وجود دارد. وقتی می خواهیم 
از بانک چینی منابع را دریافت کنیم، باید یوان را تبدیل 
بــه یــورو یا دلار کنیــم و از طریق آن بانک چینی، پول 
تبدیل شده را به طرف فروشنده کالا در اروپا پرداخت 

کنیم.
بهرامی ارز اقدس ادامه داد: به این ترتیب باید یک هزینه 
تبدیــل و هزینــه حمل و نقل بدهیم که خود این روند، 
حداقــل ۱۵ درصــد، هزینه های پرداختی ما را افزایش 
می دهد. این نگاهی که ما می توانیم دلار زدایی کنیم، 
منطقی نیســت و شــاید بتوان با افغانستان و پاکستان 

تهاتر کالایی کرد.
85 درصد صادرات ما به پنج کشور انجام می شود ��

بهرامــی ارض اقدس بیان کرد: یکی از کاندیداها گفته 
است که دلیل ندارد که با آمریکا و چند کشور اروپایی 
ارتباط داشــته باشــیم. ۲۲۰ کشور در دنیا هستند که 
می توان با آن ها ارتباط داشــت. ولی باید گفت که همه 
آن کشــورها در یک طرف قرار دارند و یک طرف دیگر 
اروپا قرار گرفته است.وی افزود: ما با بسیاری از کشورها 
هیــچ مــراوه اقتصادی نداریم. ۸۵ درصد صادرات ما به 
پنج کشــور انجام می شــود و از پنج کشور هم محصول 
وارد می کنیم.مشاور وزارت نفت دولت اصلاحات توضیح 
داد: کشــورهایی که با آن ها تبادلات داریم، ارز جهان 
نمایی که معامله می کنند، دلار و یورو است. یوان و وون 
کــره جنوبــی را هم در مبادلات نمی پذیرند. در نتیجه 
این ادعا به نظر من عملیاتی نیست. ضمن آنکه هر نوع 
تبادلی به پذیرش FATF برمی گردد و ما تبادل مالی با 
شــبکه بانکی جهانی نداریم.وی افزود: مشکل حمل و 
نقل پول فقط منحصر به بحث خرید کالا هم نیســت. 
در ارتبــاط بــا بیمه همین مشــکل را داریم. در حمل و 
پرداختی حوزه های دیگر هم همین مشــکل را داریم. 
مثــل قدیم نیســت که بگوییم گنــدم می دهیم، نان 
می گیریــم؛ پیاز می دهیم و ســیب زمینی می گیریم.

بهرامــی ارض اقــدس گفت: اکنون اقتصاد ما به دانش 
فنی، تکنولوژی و ماشین آلات نو نیاز دارد که متاسفانه 
دست کشورهای غربی است و این کشورها غیر از دلار 
و یورو از ما پول دیگری نمی گیرند.وی افزود: البته مسائل 
مربوط به تحریم هم وجود دارد. تحریم یک فضای کلی 
ایجاد می کند که اقتصاد ما نمی تواند در آن نفس بکشد. 
تحریم مثل یک تونلی است که سر و ته آن را بسته اند 
و ماشین ها مرتب دی اکسید کربن تولید می کنند. در 
آن فضا اصلًا نمی شود در ماشین ماند بلکه باید در تونل 
را شکست و به فضای باز رسید.این عضو هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانی ادامه داد: فضای تحریم چنین چیزی است 
و عملًا یک چتر بســته ای روی ســر ما گذاشته است که 
به جای تولید اکســیژن، مرتب دی کسید کربن تولید 
می کند و امکان تنفس در فضای باز اقتصادی را محدود 

می کند.وی اضافه کرد: در بخش واردات مجبور هستیم 
که کالای چینی بیاوریم. بعضاً از چین هم حتی کالای 
درجــه یــک را نمی آوریم و این هزینه زیادی به اقتصاد 

ملی تحمیل می کند.
بهرامــی ارض اقــدس بیان کرد: فکر می کنم بدون لغو 
تحریم ها، پذیرش شــرایط FATF و راه اندازی شــبکه 
ارتبــاط بین المللی بانکی، نمی توان کاری از پیش برد. 
در این مســیر، ارزی که حرف اول را می زند، جهان روا 
اســت و همه جا می توان آن را خرج کرد، دلار و یورو 

است.
کاهش احتمال لغو تحریم ها با آمدن ترامپ ��

این کارشناس ارشد حوزه بازرگانی درباره اثر روی کار 
آمدن دولت پزشکیان بر اقتصاد ایران بیان کرد: بر اساس 
شــعارهایی کــه او در این دوره انتخابات داده اســت، 
پزشکیان به صراحت اعلام کرده است که همه تلاشش 
را برای تأیید مجدد برجام و لغو تحریم ها انجام می دهد.
وی ادامه داد: منتهی ۵۰ درصد قضیه رفع تحریم ها به 
تــلاش ایران ارتبــاط دارد و ۵۰ درصد بقیه هم به نظر 
طرف مقابل مرتبط است که بپذیرد تحریم ها را لغو کند. 
با روی کار آمدن ترامپ احتمال لغو تحریم ها هم کاهش 
می یابــد.وی ادامــه داد: اینکه مذاکره برای حل و فصل 
مســائل کنیــم یا اینکه مذاکــره را به عنوان یک روش 
دیپلماسی برای امتیاز دادن و امتیاز گرفتن پیش ببریم، 
با هم متفاوت است. فکر می کنم تیم پزشکیان علاقمند 

هستند که مذاکره کرده و مشکلات را از بین ببرند.
مشــاور وزارت نفت دولت خاتمی با اشــاره به تجربیات 
مثبت پس از امضای برجام گفت: در دولت اول روحانی، 
وقتی که ظریف پشت تریبون رفت و اعلام کرد که توافق 
کردیم، بدون هیچ اتفاق بنیادی در اقتصاد، دلار یکباره 
۳۰ درصد ارزان شد. این کاهش قیمت در شرایطی رخ 
داد که هیچ اتفاق اساســی در اقتصاد ما نیفتاده بود یا 
معجزه ای رخ نداده بود.وی اضافه کرد: به محض اعلام 
توافق و دو سال بعد از توافق، گروه های زیادی به ایران 
آمدند. ۲۲۰ هیات خارجی که بعضاً در رأس آن رئیس 
جمهور یا نخست وزیر آن کشور بود، راهی ایران شدند. 
کشــوری مثل آلمان به سرپرســتی دو وزیر قدرتمند 

کابینه اش دو بار هیات به ایران اعزام کرد.
تجربه رشد اقتصادی 12.5 درصدی ��

بهرامی ارض اقدس گفت: در آن سال ها ما اصلًا امکان 
پذیرایی از هیات های بیشتر را نداشتیم و این ما بودیم 
که برای پذیرش هیات ها وقت نمی دادیم. در همان دو 
تا سه سال اول بعد از برجام تورم تک رقمی شد و رشد 

اقتصادی حتی ۱۲.۵ درصدی را تجربه کردیم.
وی اضافــه کرد: این نشــان می دهد که اقتصاد نیاز به 
فضای باز برای حرکت دارد و هر وقت دریچه ای باز شد، 
اقتصاد هم رشد کرد. مجدداً که این دریچه بسته شد، 

شــاهد تورم های کمرشکنی بودیم که در تاریخ انقلاب 
و بعد از انقلاب بی سابقه است.

این عضو هیات نمایندگان اتاق ایران یادآور شــد: طی 
پنج سال گذشته همیشه طبق اعلام رسمی، تورم کشور 
بالای ۴۰ درصد بوده است. بر اساس آمارهای غیر رسمی 
در بعضی از حوزه ها تا ۶۰ و ۶۵ و در حوزه مواد غذایی 

تا ۸۰ درصد تورم را هم شاهد بودیم.
وی اضافه کرد: از دو روز پیش هم مطرح شد که آقای 
طیب نیا قرار است که هماهنگ کننده اقتصادی دولت 
پزشــکیان باشــد. بهرامی ارض اقدس امیدوار است: با 
 ،FATF مواضع پزشــکیان برای رفع تحریم ها، پذیرش
مذاکره با دنیا و حل و فصل مســائل بین المللی؛ اگر او 
بیاید و به وعده هایی که داده است در حد توانش عمل 
کند، از سوی دیگر طرف خارجی هم زمینه پذیرش و 
پیش گامی را داشته باشد، به کمک طیب نیا باید منتظر 

دورانی شبیه دوران خاتمی باشیم.
به گفته بهرامی ارض اقدس، در آن شــرایط، زمانی که 
آقای خاتمی مستقر شدند، سفرای کشورهای اروپایی 
از ایران رفته بودند اما به کشور برگشتند. علی رغم اینکه 
شــعار دولت خاتمی، شــعار اقتصادی نبود و توســعه 
سیاســی مقدم بر شــعارهای او بود اما توسعه اقتصادی 

هم اتفاق افتاد.
بهترین شــاخص های اقتصــادی مربوط به دولت  ��

خاتمی
مشــاور وزارت نفت دولت خاتمی توضیح داد: بهترین 
شاخص های اقتصادی ما مربوط به دوران خاتمی است. 
فکر می کنم سیاســت های دولت پزشــکیان می تواند 
شباهت های زیادی به سیاست های خاتمی داشته باشد 
و به نظر می رســد که اگر آن مســیر با همان نگاه دنبال 
شود، باید امیدوار بود که اقتصاد از این شرایط نامناسبی 
که متاسفانه روند بدتر شدن آن شدت و سرعت بیشتری 

گرفته است، نجات یابد.
وی یــادآور شــد: بــا تداوم روند فعلــی عقب ماندگی 
ماشــین آلات و صنعتمان بیشــتر می شــود و نیاز به 
ســرمایه گذاری افزایش می یابد. زیــرا در حال حاضر 
سرمایه داخلی مستهلک شده و مصرف شده است. در 
اقتصادی که به نفت وابســته اســت، امروز خود صنعت 
نفت سالانه ۲۰ میلیارد دلار نیاز دارد که بازسازی شده 

و بتواند نیاز مصرف داخلی انرژی را تأمین کند.
بهرامی ارض اقدس گفت: صنعت پتروشیمی و صنایع 
ارزآور دیگر همه به سرمایه گذاری احتیاج دارد. اشتغال 
به سرمایه گذاری احتیاج دارد و سرمایه داخلی کفایت 
نمی کند. اصلاح این مســیرها ممکن نیست مگر اینکه 
ما حتماً روابطمان با دنیا را بهبود ببخشیم و زمینه ورود 
ســرمایه خارجی را فراهم کنیم. نگاه دولت پزشــکیان 

این است که این امکان را فراهم می کند.

بازتاب

معاون صنایع عمومی وزارت صمت در مورد روند آزادسازی واردات 
لــوازم خانگــی به اقتصاد آنلاین، گفت: در برخی از حوزه های لوازم 
خانگی مانند کولر گازی و لوازم ریز به سمت آزادسازی رفته ایم و 

روند واردات این کالاها در حال انجام است.
محمدمهدی برادران افزود: در حال حاضر عمده نیازهای داخل در 
همــه حوزه های لــوازم خانگی را به صورت کامل تأمین می کنیم، 
خصوصاً الان که انبارهای ما مملوء از کالا است، بیشتر به طرح های 

صــادرات لوازم خانگی فکــر می کنیم تا برنامه جدید برای واردات 
لوازم خانگی.

وی توضیح داد: در صنعت لوازم خانگی، رقابت ایجاد شــده و این 
صنعت جزء صنایعی بوده که در سه سال گذشته رشد قابل توجهی 
داشته است، به طوری که تولید از ۱۴ میلیون و نیم به ۱۷ میلیون 
و نیم قطعه افزایش یافته است و امسال هم رکورد تولید ۲۰ میلیون 
قطعه را خواهیم زد. مطئمن باشــید امســال در حوزه لوازم خانگی 

جهش صادراتی خواهیم داشت.
بــرادران تصریــح کرد: در حوزه لوازم خانگی قابلیت رقابت با خیلی 
از کالاهای مشــابه خارجی را داریم، باید همانطور که بازار داخلی 
لوازم خانگی رقابتی شده در بازار بین الملل هم بتوانیم رقابت کنیم.

وی در واکنش به این موضوع که ممنوعیت واردات، قدرت انتخاب 
مردم را از آن ها سلب کرده است، گفت: مردم در عمل نشان داده اند 

که حامی کالاهای داخلی هستند.

واردات کولر گازی و لوازم خانگی کوچک آزاد شد
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است، نجات 
یابد



هشدار درباره »تب دنگی«؛ درمان ندارد

اولین بار سال ۹۸ بود که پشه »آئدس« در شهرستان بندرلنگه شناسایی 
شــد و از آن تاریخ وزارت بهداشــت و درمان برنامه و استراتژی مشخصی 
را برای شناسایی بیماران »تب دنگی« در دستور کار قرار داد. بیشترین 
تمرکز بر شناسایی بیماران در شهرهایی بود که وجود این پشه در آن به 

اثبات رسیده بود.
در حال حاضر بر اســاس آخرین آمار اعلام شــده از سوی وزارت بهداشت 
و درمان، ابتلای ۱۲۲ نفر در کشور به این بیماری تأیید شده که ۶ مورد 
آن در بندرلنگه شناســایی و بقیه از خارج کشــور مبتلا شده اند. از میان 

مبتلایان تاکنون سه نفر فوت کرده اند.
کدام شهرها و استان ها درگیر این بیماری هستند؟ ��

بنا بر اعلام مدیر برنامه مدیریت بیماری های منتقل شده از آئدس مهاجم 
در وزارت بهداشت و درمان، تقریباً تمامی مناطق استان گیلان به پشه 
آئدس آلوده است. همچنین استان سیستان و بلوچستان بیشتر در بخش 
جنوبی اســتان یعنی مناطقی مانند چابهار و کنارک، اســتان هرمزگان 
تقریباً در تمامی مناطق و استان بوشهر شهرستان های کنگان و عسلویه 

آلوده به پشه آئدس هستند.
عبدالرضا میراولیایی می گوید: »مناطق شــمالی کشــور به پشه آئدس 
»البوپیکتوس« آلوده اســت که یک گونه از آئدس مهاجم اســت. مناطق 
جنوبی کشــور به آئدس »اجیپتی« آلوده اســت که این نوع آئدس نیز 

مهاجم است.«
او درباره این بیماری توضیح می دهد: »به بیماری دانگ تب استخوان شکن 
نیز گفته می شود. یک بیماری است با تب ناگهانی بیش از ۳۸ درجه که 
با سردرد، بدن درد و درد پشت چشم همراه است. همچنین بیمار می تواند 
علائمی مانند تهوع، استفراغ و دل درد داشته باشد، حتی می تواند یکسری 
ضایعات پوستی شبیه به سرخک در بدن بیمار ایجاد کند. چنانچه بیماری 
طولانی شود و شدید باشد، بیمار به دلیل اینکه افت پلاکت پیدا می کند 
دچار خونریزی های مخاطی می شود. بیماری دانگ در ۷۰ الی ۸۰ درصد 
موارد ابتلا معمولاً کم علامت است و علائمی شبیه سرماخوردگی و کرونا 

دارد.«
بهروز ترابی، ویروس شناس، دراین باره به تجارت نیوز می گوید: »متاسفانه 
درمان مشخصی برای این بیماری وجود ندارد و نشانه های آن هم مانند 
ابتلا به ســرماخوردگی اما با دمای تب بالا و دردهای شــدید اســتخوانی 
همراه اســت. اســتفاده از لباس های بلند و رنگ روشن، استفاده از توری 
برای پنجره ها و درها و اســتفاده از اســپری های دورکننده حشــرات در 

کاهش انتقال بیماری کمک کننده است.«
مرگ ومیر در تب دنگی، 2.5 درصد ��

ترابی در مورد میزان خطرناک بودن این بیماری و احتمال مرگ ومیر آن 
می گوید: »میزان مرگ ومیر بیماری دانگ نیز حدود ۲.۵ درصد اســت. 
این میزان مرگ ومیر نیز ارتباط بسیاری به این دارد که بیمار چه زمانی 
بعد از ابتلا به مرکز درمانی مراجعه کند و همچنین اقدامات درمانی برای 

او به چه شکلی انجام شود.«
فرد مبتلا به تب دنگی خیلی سریع باید قرنطینه شود ��

ترابی در پایان با اشاره به اینکه تب دنگی بیماری شناخته شده ای است 
که در بیش از ۱۴۰ کشور به آن آلوده هستند توضیح می دهد: »فرد مبتلا 
به تب دنگی خیلی سریع باید قرنطینه شود که در معرض گزش مجدد 

پشه قرار نگیرد تا عامل انتقال بیماری به فرد دیگری باشد.«

گزارش

عابدین هادی نژاد
مدیرکل بازرگانی داخلی راه آهن
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 آسیب شناسی کاهش عرصه های 
منابع طبیعی در گفتگو با یک 
اقلیم شناس

و  دانشــگاه  اســتاد  زارع،  مهــدی 
اقلیم شــناس با ایــن توضیحات ادامه 
می دهــد: »آب گرفتگــی شــدید در 
شهرهای زیرآب و پل سفید در شامگاه 
۵ تیر ۱۴۰۳ موجب شد تا سیلاب محور 
"دِراسِله"، مسیر "لَلهِ بنَد"، "شیرکلا"، 
"مومیج خِیــل" و "گِررودبار" را ببندد. 
سیلاب در " خطیرکوه" با آب گرفتگی 
در شهرک فرهنگیان پل سفید و خیابان 
خدمــات زیرآب همراه شــد. در محور 
تهران ـ شــمال و در جاده فیروزکوه به 
قائم شهر در منطقه "طالع رودبار" منجر 
به مســدود شــدن محور ســوادکوه و 
تخریــب راه هــای روســتایی شــد. 
زمین های کشاورزی، منازل و راه آسیب 

دید.
او ادامه می دهد: »گزارش شــده از ۱۸ 
مصدوم این حادثه ۴ نفر سرپایی درمان 
و ۱۴ نفر بســتری شدند. درراه ماندگان 
نیز در پادگان دوآب، امام زاده عبدالحق 
)ع( و مسجد کندوان اسکان داده شدند. 
مناطق پرجمعیت و محورهای جاده ای 
پر ترافیک در معرض خطر بالایی برای 
سیلاب هستند. ساخت ساختمان ها، 
بزرگراه هــا، جاده هــا و پارکینگ ها با 
کاهش میزان جذب باران توسط زمین 
باعــث افزایش رواناب می شــود. این 
رواناب پتانسیل سیل ناگهانی را افزایش 
می دهد. نهرها در هنگام باران شدید، با 
زباله نخاله و آوار مســدود می شــود و 
جاده هــا و ســاختمان های اطراف را 
غرقــاب می کند. نقاط کم ارتفاع مانند 
زیرگذرهــا، پارکینگ های زیرزمینی، 
زیرزمین هــا و گذرگاه هــای کــم آب 

می توانند به تله مرگ تبدیل شوند.«
این پژوهشــگر با بیــان اینکه مناطق 
نزدیک رودخانه ها در معرض خطر سیل 
هســتند، اظهار می کند: »خاکریزها، 
اغلــب در کنــار رودخانه ها ســاخته 
می شــوند و برای جلوگیری از سیلاب 
– بــه عنــوان ســیل بند - اســتفاده 

می شوند. شهر نیواورلئان روزها پس از 
طوفان کاترینا در ۲۳ تا ۳۰ اوت ۲۰۰۵ 
به دلیل شکســت سیلاب های طراحی 
شــده برای محافظت از شــهر، سیل 
ویرانگــر عظیمی را تجربه کرد. طوفان 
کاترینا یک طوفان ویرانگر و مرگبار رده 
۵ اقیانوس اطلس بود که ۱۳۹۲ تلفات 
و خســارت آن حــدود ۱۸۶.۳ میلیارد 

دلار تخمین زده شد.
او می گوید: »کوه ها و تپه های شیب دار 
مانند آنچه در کوه های البرز ایران دیده 
می شود رواناب سریعی تولید می کنند 
کــه باعــث بالا آمدن ســریع جوی ها 
می شود. از بین رفتن پوشش سبز اجازه 
نفــوذ آب زیادی را به زمین نمی دهند 
کــه می توانند منجر به ســیل ناگهانی 
سریع شوند. بارندگی بسیار شدید حتی 
در خاک خشــک می تواند باعث سیل 
شــود. آب های سیل روانه زباله ها را به 
حرکــت در مــی آورد کــه خطــرات 
قابل توجهــی برای زندگــی به همراه 

دارند.
زارع ادامــه می دهد: »تغییرات کاربری 
زمین مرتبط با توسعه شهری به طرق 
مختلف بر ســیل اثر می گذارد. حذف 
پوشش گیاهی باعث افزایش رواناب به 
جویبارها پس از بارندگی می شــود. در 
اوج دبی، حجم و فراوانی ســیلاب ها در 
نهرهــای مجاور افزایش می یابد. تغییر 
در کانال های جریان در طول توســعه 
شــهری می تواند ظرفیت آنها را برای 
انتقال آب های ســیلاب محدود کند. 
جاده ها و ساختمان هایی که در مناطق 
مستعد سیل ساخته می شوند، با ادامه 
توسعه جدید، در معرض افزایش ریسک 
سیلاب، از جمله آبگرفتگی و فرسایش 
قــرار دارند. اطلاعــات در مورد جریان 
رودخانه و نحوه تأثیر آن توسط کاربری 
زمین می تواند کمک کند آسیب پذیری 
فعلی و آینده در برابر سیل کاهش یابد.«

او می گویــد: »نهرهــا با فزونی گرفتن 

رواناب حاصل از بارندگی زمانی سیلابی 
می شــوند که حجم زیادی از رواناب به 
سرعت سرازیر شود. دبی اوج سیل تحت 
اثر عوامل بسیاری از جمله شدت و مدت 
بــارش توپوگرافــی و زمین شناســی 
حوضه های رودخانه ها، پوشش گیاهی 
و شــرایط هیدرولوژیکی قبل از بارش 
است. فعالیت های انسانی با تغییر نحوه 
ذخیره باران در سطح زمین و روان شدن 
آب به رودخانه ها، بر تخلیه اوج سیلاب ها 
اثر می گذارد. در پهنه با پوشش سبز و 
دست نخورده طبیعی رواناب به آرامی 
در خاک به عنوان جریان زیرســطحی 
جریــان می یابــد. در مقابــل، مناطق 
شهری که قسمت اعظم سطح زمین با 
جاده ها و ســاختمان ها پوشیده شده 
اســت، ظرفیت کمتــری برای ذخیره 

بارندگی و ذوب برف دارند.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه ساخت 
و  جاده هــا  مجــاورت  در  ســاز  و 
ساختمان سازی در روستاها به ویژه در 
حریم نهرها و زهکش های طبیعی اغلب 
شــامل حذف پوشش گیاهی ازسطح 
زمین است، ادامه می دهد: »خاک نفوذ 
پذیر با ســطوح غیر قابــل نفوذ مانند 
جاده هــا، پشــت بام ها، پارکینگ ها و 
پیاده روهــا جایگزین می شــود که آب 
کمی را ذخیره می کنند، نفوذ آب را به 

زمین کاهــش می دهند و رواناب را به 
خندق ها و جوی ها تســریع می کنند. 
حتی در نواحی حومه شــهر، جایی که 
چمن زارها و دیگر محوطه ســازی های 
قابل نفوذ ممکن است رایج باشد، بارش 
باران خاک های نازک را اشباع و جریان 
زمینی ایجاد می کند که به ســرعت از 
بین می رود. شبکه های متراکم کانالها 
در شهرها مسافتی را که رواناب باید از 
طریــق زمین یا از طریق مســیرهای 
جریان زیرســطحی برای رســیدن به 
نهرهــا و رودخانه ها طی کند، کاهش 
می دهــد. هنگامی که آب وارد شــبکه 
زهکشی می شود، ســریع تر از جریان 
زمینی یا زیرسطحی جریان می یابد.«

زارع معتقد اســت: »آنچه در اســتان 
مازندران رخ داده اســت آن است که با 
تصــرف زمین ها حتی در صورت رفع 
تصــرف خســاراتی را بــه زمین وارد 
کرده اند که آســیب آن به همه جامعه 
منتقل می شــود. نخستین آسیب کم 
شدن عرصه های منابع طبیعی است. 
از طرفــی افزایش ایــن روند نوعی بار 
روانی و باور را در جامعه ایجاد می کند 
که امــکان تملک زمین هــای منابع 
طبیعی امکان پذیر است و در یک کش 
و قــوس می تــوان مقــداری از آن را 

تصاحب کرد.«

فرهاد طالبیان
روزنامه نگار

wwwnaghsheeghtesadonline.ir

جامعه

عرضه محصولات آرایشی زیرپله ای با نام برند اصلی

ایسنا: رئیس اداره پیشگیری و مقابله با قاچاق فراورده های سلامت 
اداره کل بازرسی سازمان غذا و دارو گفت: بسیاری از محصولات 
آرایشــی و بهداشــتی که با عنوان برندهای خارجی به فروش 

می رسد، تولید کارگاه های غیرمجاز زیرپله ای پاکستان است.
مهندس حامد عبدی، با اشاره به اینکه واردات محصولات آرایشی 

و بهداشتی از سال ۹۷ توسط وزارت صمت به کشور ممنوع اعلام 
شــده اســت، گفت: در حال حاضر اکثر محصولات آرایشــی و 
بهداشــتی خارجی در ســطح عرضه کالاهای قاچاق و یا تقلبی 
هســتند.بنابر اعلام ســازمان غذا و دارو، وی افزود: محصولات 
آرایشی و بهداشتی به دو نوع کالای قاچاق و کالای تقلبی تقسیم 
شدند که کالای قاچاق به دو نوع قاچاق محصولات اصلی و دیگری 
محصــولات تقلبــی یافت می شــوند؛ به عنوان مثال محصولات 

آرایشــی بهداشــتی با برندهای معروف آمریکایی که در کشــور 
پاکستان به صورت زیر پله ای تولید و با قیمت همان برند کارخانه 

اصلی به فروش می رسد.
رئیس اداره پیشگیری و مقابله با قاچاق فراورده های سلامت اداره 
کل بازرســی ســازمان غذا و دارو تصریح کرد: در حال حاضر اکثر 
محصولات آرایشــی بهداشتی تقلبی قاچاق از مبدأ کشورهایی 

مثل دبی، پاکستان و هند افزایش یافته است.

دایه های دلسوزتر از مادر صنعت ریلی

دایه های دلســوزتر از مادر صنعت ریلی بدون آنکه تجربه ای در این صنعت 
داشته باشند یا سرمایه گذاری در این صنعت کرده باشند، برای بالا تا پایین 
این صنعت بزرگ و مظلوم نسخه پیچی می کنند. تأسف بارتر اینکه به جای 
فشار آوردن به فولادی ها برای پرداخت سهم واقعی حمل و نقل ریلی، نگران 
فولادی ها شده اند.این در حالی است که سهم حمل و نقل از سرجمع هزینه های 
شرکت فولادی از حدود ۷ درصد به حدود ۳ درصد کاهش یافته است و این 
یعنــی فولادســازها تعرفه هــای های حمل و نقلی خــود را به اندازه افزایش 
هزینه هــای صنعــت ریلی افزایش نداده اند و عملًا پرداختی کمتری به حوزه 
ریلی داشــته اند. در حالی که راه آهن و شــرکت های ریلی در تنگنای شــدید 
مالی هستند و تنها یکی از فولاسازها نزدیک به صد هزار میلیارد تومان سود 
خالص داشته است.متاسفانه اظهارنظرهای غیر کارشناسی و سیاسی در حوزه 
حمل و نقل ریلی در مدت اخیر افزایش پیدا کرده است. اینکه افزایش تعداد 
واگن ها در ســطح شــبکه ریلی باید منجر به افزایش حمل بارهای ریلی شود 
در صورتی صحیح اســت که این رشــد متناسب با توسعه زیرساخت و نیروی 
کشش ریلی باشد. افراد مدعی کارشناس بودن بهتر است بدانند تعداد واگن 
فقط یکی از پارامترهای حمل بار است اما موضوعات دیگری همچون تعداد 
لکوموتیوهای آماده به کار، طول خطوط شبکه، ظرفیت بارگیری و تخلیه و 
... عوامل مختلفی هستند که بر سرعت بازرگانی و بهره وری واگن های باری 
تأثیر مســتقیم دارند.واضح اســت که علیرغم تلاش های راه آهن در افزایش 
بهره وری و ضریب آماده به کاری لکوموتیوها در ســال های اخیر، با توجه به 
غفلت صورت گرفته در دهه گذشــته و عدم توجه به حوزه لکوموتیو، ناوگان 
ریلی دچار رشد غیر متناسب شده به نحوی که لکوموتیو وارد شده به شبکه 
با واگن های وارد شده تناسب نداشته و بسیار کمتر بوده است. بعبارت دیگر 
انقدر که در ده سال گذشته بر تولید واگن تاکید شده است بر تأمین لکوموتیو 
برای این واگن ها تاکید نشده و آقایان در دولت های قبلی، ناوگان ریلی را دچار 
رشــد نامتــوازن و کاریکاتوری کرده اند.با توجــه به ثابت بودن تقریبی طول 
خطوط شبکه و نیز ثابت ماندن تعداد لکوموتیوهای اماده به کار، وقتی که در 
دولت گذشته آقایان بی محابا واگن باری نو وارد شبکه کرده اند و فکری برای 
لکوموتیو آن نکردند طبیعی است که بهره وری واگن های باری کاهش یابد. 
در واقع منقدین سیاسی و خودکارشناس پندار فرار به جلو می کنند و به جای 
پاســخگویی درباره اشــتباهات مدیریت خودشان یا رفقای سیاسی شان، راه 

آهن دولت سیزدهم را عامل کاهش بهره وری واگن باری معرفی می کنند.
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 فروش امید 
به جای مسکن 
به مردم!

»نقش اقتصاد« از وعده های تکراری 
حل معضل مسکن گزارش می دهد

دولت احمدی نژاد با همه نقدهایی که به 
آن وارد بود یک کار اساسی کرد و آن راه 
اندازی مســکن مهر بود. بسیاری از مردم 
با مسکن مهر خانه دار شدند و دولت های 
بعدی هم سعی کردند که این راه را ادامه 

دهند البته با عناوین و القابی دیگر!
به نظر می رســد تا زمانی که مشــکلات 
اقتصادی به صورت ریشــه ای حل نشود 
معادله مسکن تا سالهای آینده نیز با همین 
رونــد ادامــه خواهد داشــت لــذا دادن 
وعده های تکراری در رابطه با حل معضل 
مســکن بدون اصلاح زیرساخت ها کاری 

عبث و بیهوده است.
در همیــن ارتباط »بیت الله ســتاریان« 
کارشــناس حوزه مســکن به اقتصاد ۲۴ 
گفته است: در پاسخ به دیدگاه های سعید 
جلیلی در حوزه مســکن چند پرسش را 
مطرح کرد. او عنوان می کند: تقریباً همه 
کاندیداهــا و بعضاً همه دولت های قبل از 
مسئله مسکن شناخت کافی نداشتند. هر 
کســی آمد حرف هایی زد و طرح هایی را 
ارائه کــرد. ازطرح ویژه و طرح اجتماعی 
گرفته تا طرح اجاره به شــرط تملیک و 
مسکن مهر و ملی. این ها طرح هایی نیست 
که بتواند به ســرانجام برسد و هیچ وقت 
هم نرسیده است.او با انتقاد از این وضعیت 
توضیــح می دهد: مدام می گویند در حال 
تحویل زمین هستیم و یا فلان قدر واحد 
در حال ســاخت است و... متاسفانه نیت 
دادن زمین را هم در آمار مسکن آورده اند؛ 
در حالی که ما سالی یک میلیون باید تمام 
کنیم نه این که صرفاً شروع بکنیم. سالی 
یک میلیون واحد مسکونی تحویل بدهیم 
تا بتوانیم پاسخگوی جامعه باشیم. وقتی 
کســی از نظر اقتصادی از نظر محاسبات 
مســلط باشد متوجه می شود که این چه 
معنایی دارد و چه اقتصادی می خواهد که 
بتواند این کار را بکند.ســتاریان تصریح 
می کنــد: می گفتند یــک میلیون واحد 

مســکونی باید در طول ســال بسازیم و 
تحویل مردم بدهیم، احتمالاً یا یک میلیون 
را نمی شناسند یا مسکن را. اگرچه سالی 
یک میلیون مسکن نیاز محاسباتی ماست. 
این هر ســال اضافه می شــود تا جایی که 
نمودار قیمت مسکن به صورت فزاینده و 
با یک خیز شروع به رشد می کند. اگر الان 
می بینیم که که بازار مسکن در رکود بسر 
می برد به این دلیل نیســت که مسکن ما 
کافی اســت، بلکه توان خرید وجود ندارد 

و یک رکود تورمی در آن حاکم است.
مسکن ربطی به تحریم ندارد تا وقتی که... ��

سعید جلیلی مدعی است که مسکن ربطی 
به تحریم ندارد و این بهانه ای برای خلف 
وعده دولت هاست، موضوعی که ستاریان 
در پاسخ به آن می گوید: بله مسکن لوکال 
و منطقه ای است. حداکثر ۱۰ تا ۲۰ درصد 
مسکن وابسته به ارز است. ولی به هر حال 
برای رسیدن به هدف ساخت یک میلیون 
مسکن باید ساختار تولید مسکن را عوض 

کنید، مثل چین یا کشورهای اروپایی.
این کارشناس حوزه مسکن ادامه می دهد: 
مثــلًا فرض کنیم صــد روز پنجاه طبقه 
شــصت طبقه بســازیم. ایــن نیازمند 
تکنولوژی و زیر ســاخت اســت و صنعت 
می خواهد. آیا این به تحریم ارتباط ندارد؟ 
بله عمله و بنا و کارگر و خاک و ســنگ و 
آجر ربطی به تحریم ندارد. اگر دیدشان از 
مسکن در همین حد است درست است، 
ولی ما یک میلیون واحد مسکن می خواهم 
تولید کنیم و جواب جامعه را بدهیم، پس 
نیاز اســت تکنولوژی ساخت مان را تغییر 
دهیم و به ســمت صنعتی سازی برویم؛ 
مثل ســایر کالاها. آن موقع طبیعتاً وقتی 
زیرســاخت های مسکن را عوض کنیم یا 
آن نــوع کارخانه ها را در ایران وارد بکنید 
و پیاده ســازی کنیــد، طبیعتاً به تحریم 
ارتباط پیدا خواهد کرد.ادعای عدم کمبود 
زمین در حالی از ســوی نامزد اصولگرای 

انتخابات ریاست جمهوری مطرح می شود 
که ستاریان آن را یک حرف غیرکارشناسی 
و ناپخته می داند.او تصریح می کند: اولاً هر 
ســاله باید زمین مسکونی در طرح های 
شهری تولید شود. ما در طرح های شهری، 
زمین های مسکونی و پهنه های متفاوت 
را باید ببینیم. دوما زمین مســکونی یک 
شرایطی دارد. همه این زمین را نمی توانیم 
یک طبقه بســازیم. اگر هر کدام از این ها 
را ضــرب در ۲۰۰ یا ۳۰۰ کنید، می دانید 
چه رقم وســیعی می شود؟ شهرها به چه 
وســعتی توســعه پیدا می کند؟ آیا شما 
می توانید خدمات مورد نیاز این شهرهای 
وســیع را تأمین کنید؟ این حرف ها همه 
در حد تبلیغ سیاسی گفته می شود و مردم 
هم متوجه نمی شوند چقدر شدنی است.

چطور از جیب بانک های ورشکســته  ��
وام می دهید؟

وعده دادن تسهیلات بانکی با سود کم از 
راهکارهایی است که تیم اقتصادی سعید 
جلیلی بر آن تاکید کرده اســت. بیت الله 
ســتاریان در گفتگو بــا اقتصاد ۲۴ چند 
پرسش را در این خصوص مطرح می کند: 
آیــا وام های تکلیفی را کــه تا به حال به 
بانک ها داده شــده را توانستند بدهند؟ ما 
با یک عده بانک ورشکسته طرفیم. چطور 
می خواهند بهرهٔ کم هم بدهند؟ ســؤال 
بعدی این اســت کــه این بهره کم را چه 

کســی می خواهد جبران کند؟ دولتی که 
هرســال کسری بودجه دارد؟به باور وی، 
اگر فرض را ما بر این بگیریم که بانک های 
ما خیلی قوی و پولدارند و توانستند با بهره 
یک درصد وام بدهند، سؤال این است که 
به چند هزار نفر می توانند وام بدهند؟ ۱۰ 
هزار یا ۲۰۰ هزار تقاضا کننده؟ تسهیلات 
یکی از ابزارهای مالی اســت. این آقایان 
اصلًا از ابزارهای مالی مسکن اطلاع ندارند. 
در مسکن یکی از ابزارهای مالی می تواند 
تســهیلات باشــد. بقیه ابزارهای مالی 
دیگــری اســت که گردش پــول را بین 
خریدار، فروشــنده و ســرمایه گذار زیاد 
می کند.این کارشــناس مســکن قیمت 
مســکن بعد از انتخابات را اینگونه پیش 
بینــی می کنــد: متاســفانه دولت ها در 
توانشان نیست که مشکل مسکن را حل 
کنند. فقط موقعی می توانند حل کنند که 
بیایند ســاختار اقتصادی کشور را عوض 
کنند، یعنی از اقتصاد دولتی و بسته خارج 
کنند. اگر اقتصاد را باز کردند بله هر دولتی 
باشد می تواند حل کند. اصلًا مسکن خود 
به خود حل می شــود. ولی در این اقتصاد 
حتی اگر یک نابغه اقتصادی جهان روی 
کار بیاید و بخواهد در این ساختار اقتصادی 
کار کند مطلقاً نمی شود کاری کرد و نمودار 
قیمتی همان مسیر پنجاه سال گذشته را 

طی می کند.

گروه اجتماعی: تا ابتدای دهه ۹۰ شمسی کل 
آمار تغییر کاربری زمین های کشــاورزی در 
استان مازندران سه هزار و ۸۱۰ هکتار معادل 
۸۹  درصــد زمین هــا بود کــه از این میزان 
سه هزار و ۳۹۰ هکتار کشاورزی و ۴۲۰ هکتار 
باغی اســت. بیشــترین فراوانــی مربوط به 
تفکیک هــای غیرمجاز بــود که ۴۴ درصد 
مربــوط به تفکیک های غیرمجاز زمین ها و 
۳۵ درصد مربوط به بخش مســکن است. بر 
پایه ماده ۵۵ قانون حفاظت و بهره برداری از 
جنگل ها و مراتع، هرگونه تجاوز به عرصه های 
جنگلی، مرتعی و بیشــه ها ممنوع است و بر 
حسب مورد مشمول مقررات قانون جلوگیری 
از تصرف عدوانی خواهد بود. تصاحب و تصرف 
عرصه های منابع طبیعی در ســال های اخیر 
باوجــود برخوردهای پی درپی مســئولان 
قضایی روند رو به افزایشــی به خود گرفته 

است.

بازار: معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: در طی سه سال گذشته ۶۰ هزار 
میلیارد تومان ســرمایه گذاری از ســوی بخش خصوصی برای ارتقای 
ظرفیت های بندری و دریایی کشــور انجام شده است.علی اکبر صفایی 
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی و معاون وزیر راه و شهرسازی در 
برنامه سلام خبرنگار شبکه خبر با بیان اینکه توسعه در بسیاری از بخش ها 
بــه ویــژه در بخش بندری و دریایی تنها از طریق ورود بخش خصوصی 
امکان پذیــر خواهد بود، گفــت: در صورتی که دولت از فرصت هایی که 
بخــش خصوصی ایجاد می کند اســتفاده نکنــد در حوزه تولید و ایجاد 
زیرســاخت ها عقب می ماند.وی ادامه داد: در طول ســه سال گذشته با 
حمایت های رئیس جمهور شهید سازمان بنادر اقدامات خوبی در حوزه 

زیرســاخت های دریایــی و بندری برای بخــش خصوصی فراهم کرد و 
توانســت از فرصت های ســرمایه گذاری بخش خصوصی استفاده کند.

صفایی گفت: ســاخت بندر و ایجاد موج شــکن هزینه های زیادی دارد و 
بخــش خصوصــی بــه تنهایی از عهده آن برنمی آید و ما به عنوان دولت 
سیزدهم زیرساخت های لازم را فراهم کرده و در اراضی امکانات زیربنایی 
از جمله آب، برق و گاز را فراهم کرده ایم.مدیر عامل سازمان بنادر اظهار 
کرد: تعدادی از مشــوق ها را در این بخش فراهم کرده و تحول خوبی را 
در حوزه زیرســاخت های دریایی و بندری فراهم کرده ایم به طوری که 
در ســال ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ حدود ۶۰ هزار میلیارد تومان قرارداد با بخش 
خصوصی منعقد کرده ایم.او بیان کرد: پیش از ورود دولت سیزدهم کل 

ســرمایه گذاری که دولت توانســت در بخش خصوصی جذب کند تنها 
۲۰ همت بود.صفایی اظهار کرد: در بخش بنادر بزرگ هم سرمایه گذاری 
خوبــی صــورت گرفت و در بخش بنادر کوچک و محلی هم از ســرمایه 
گذاری های محلی و دولتی استفاده شد و در بنادر محلی از جمله سیرک، 
اروندرود کنار، بوموسی و بندر خمیر دولت در کنار بخش خصوصی ورود 
کرد و در حال حاضر این بنادر با استفاده از ظرفیت های بومی و محلی 
اداره می شــود.معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: سازمان بنادر موانعی 
در این بخش نمی بیند و در حال حاضر از سرمایه گذاری بخش خارجی 
هم اســتفاده شــده و تا یک ماه آینده هم قرارداد ســرمایه گذاری با سه 

کشور خارجی جدید امضا می شود.

سرمایه گذاری ۶۰ همتی بخش خصوصی در بنادر کشور

اوضاع مسکن سالهاست که به یکی از چالش های 
اساسی زندگی مردم تبدیل شده است دولت ها 
پس از روی کار آمدن با اشــراف به اینکه حوزه 
مســکن با چه مصائب زیرساختی همراه است 
همواره با شــعارهای تبلیغاتی ســعی در اقناع 
کردن مردم برای حل این چالش دارند اما دریغ 
از اینکه عدم زیرساخت های کافی و وافی در این 
حوزه باعث شده که امروز تورم در حوزه مسکن 
ســر به فلک بکشــد و مردم از خرید خانه عاجز 

باشند و به حاشیه نشینی روی آورند.
در مناظره های اخیر انتخاباتی نیز چالش مسکن 
یکی از موضوعات مهمی بود که بدان به صورت 
جزئی پرداخته شد و متاسفانه کاندیداها برنامه 
جامعی برای حل این معضل نداشــتند. به نظر 
می رسد خود کاندیداها هم می دانند که مشکل 
مســکن با یک برنامه حتی چند فوریتی هم به 
زودی به نتیجه نمی رســد و باید با آماده سازی 
زیرســاخت ها و رفع مشکلات زیربنایی اقتصاد 

کشور چشم انتظار آینده بود.



 طیب نیا قول داد: کاهش مداخله دولت 
در بورس با ریاست جمهوری پزشکیان

ایلنا: مشاور اقتصادی مسعود پزشکیان گفت: افزایش نرخ بهره بانکی بدون 
هماهنگی، بازار سرمایه را منحرف می کند، چراکه بورس یک بازار آزاد است.

علی طیب نیا، مشاور اقتصادی مسعود پزشکیان درباره دیدگاه های وی در 
مورد بازار ســرمایه، اظهار کرد: در ریاســت مسعود پزشکیان، دولت مداخله 
خود را در بازار کاهش داده و اجازه می دهد بازار ســرمایه به صورت آزادانه 
عمل کند.وی ادامه داد: بازار سرمایه یعنی یک بازار آزاد؛ یعنی عرضه و تقاضا 
قیمت انواع دارایی ها را مشخص کند و تنها در یک شفاف سازی، قیمت کالا 
به صورت منطقی تعیین می شود.وی افزود: بنگاه های بزرگ را مجبور کرده اند 
ارز خود را به نرخ دستوری بفروشند که به صادرات لطمه می زند.تعدادی از 
نماینــدگان مجلــس دوازدهم، بازگشــت اعتماد به بازار، شفاف ســازی 
سیاســت های پولــی و مالی، پیش بینی پذیری اقتصاد، مشــارکت بخش 
خصوصــی در اقتصــاد، جلوگیــری از تصمیمات ناگهانی و خلق الســاعه و 
فرهنگســازی را از جملــه راهکارهــای رونق بورس ذکــر کردند.طیب نیا 
خاطرنشــان کرد: افزایش نرخ ســود بانکی بدون هماهنگی، منابع را از بازار 
سرمایه منحرف می کند و قیمت گذاری دستوری تاثیری منفی روی سرمایه 
گذاری و رشــد اقتصادی کشــور دارد.وی با تاکید بر اینکه رونق بازار اولیه 
مشروط به رونق بازار ثانویه است، گفت: برای واردات یارانه می دهند، اما روی 
صادرات مالیات وضع کرده اند.وی همچنین یادآور شد: متاسفانه دولت بیش 
از ظرفیت بازار شــروع به فروش اوراق دولتی کرد که آثار روی منفی بازار 

سهام به دنبال دارد. خلاف اصل ۴۴ است.

فروش ۳۹ هزار قطعه سکه در حراج چهاردهم

چهاردهمین حراج سکه طلای مرکز مبادله ایران با تخصیص ۳۹ هزار سکه 
شامل ۱۶ هزار و ۴۳۳ قطعه سکه، ۱۶ هزار و ۹۳۰ قطعه ربع سکه و ۵۴۴۶ 
قطعه نیم ســکه به پایان رسید.براســاس اعلام مرکز مبادله ارز و طلا ایران، 
چهاردهمین حراج سکه طلا در روز دوشنبه ۱۱ تیرماه ۱۴۰۳ برگزار شد و 
از مجموع ۳۵ هزار و ۱۲ قطعه تمام سکه ثبت سفارش شده، ۱۶ هزار و ۴۳۳ 
قطعه با میانگین قیمت ۳۹ میلیون و ۸۸۵ هزار تومان به متقاضیان تخصیص 
داده شد.همچنین، از مجموع ۳۰ هزار و ۴۲۳ قطعه ربع سکه ثبت سفارش 
شده، ۱۶ هزار و ۹۳۰ قطعه با میانگین قیمت ۱۴ میلیون و ۴۲۹ هزار تومان 
به متقاضیان تخصیص داده شد. در حراج نیم سکه نیز ۱۲ هزار و ۴۳۵ قطعه 
سکه ثبت سفارش شد که ۵۴۴۶ قطعه با میانگین قیمت ۲۱ میلیون و ۹۲۲ 

هزار تومان تخصیص داده شد.

بورس در مهمترین فاز تصمیم گیری

بازار: مهم ترین پارامتر این روزها بر شرایط بورس انتخابات است.بازار دیروز 
۱۲ تیرماه، طی نیمه اول معاملات جوی مثبت و متفاوت نسبت به روز قبل 
داشــت.بازار با خوشــبینی نسبت به مناظرات دیشــب شروع به کار کرد و 
اهرمی ها طبق معمول جو خوشبینی را به بازار تزریق کردند، سایر بزرگان 
بازار نیز مثبت معامله شدند و از جو پنیک ابتدای هفته فاصله گرفتند.فعلًا 
نگاه بازار به بزرگان و پرمعامله های بازار است تا دست به دست شدن نمادهای 
پرتراکنش بتواند مسیر بازار را معین کند و شاید تقاضا تقویت ادامه دار شود. 
می توان گفت شرایط بازار دیروز در کل پرتقاضا بود و در نیمه دوم نیز تقاضاها 
ادامه یافت و شاهد رنج منفی و فشار فروش نبودیم، در نهایت شاخص کل 
۰.۷۳ درصد افزایش یافت و به دو میلیون و ۹۰ هزار واحد رسید که در طی 
آن حقیقی ها ۶۳ میلیارد تومان پول از بازار خارج کردند و ارزش معاملات 
خرد به ۳.۲ همت رسید.دیروز دلار نیما بدون تغییر و همان ۴۳, ۱۰۶ تومان 
معامله شد، گفتنی است همانطور که رشد دلار بازار آزاد منجر به حذف ارز 
دولتــی ۸۰۰ تومانــی، ۱۲۰۰ تومانــی، ۴۲۰۰ تومانی و در نهایت حذف ارز 
۲۸۵۰۰ تومانی شــد، اختلاف شــدید دلار ۶۲۰۵۰ تومانی با دلار نیمای 
۴۳۰۰۰ تومانــی، بــزودی منجر به حذف ارز ۴۳۰۰۰ تومانی خواهد شــد، 
معمولاً بازار سهام هر مرتبه بعد از حذف یک دلار رانتی- دستوری با رشد 

همراه می شود.

سایپا همچنان در زیان
زیان انباشته سایپا از ۵۱ همت عبور کرد

تجارت نیوز: بررســی صورت های مالی ســالانه سایپا در سال ۱۴۰۲ نشان 
می دهد دومین خودروســاز بزرگ ایران نیز همچنان زیان ده بوده و زیان 
خالص ۱۳ همتی را به ثبت رســانده اســت.صورت های مالی ۱۲ ماهه سال 
۱۴۰۲ شــرکت خودروســازی سایپا منتشر شد که خبر از افزایش درآمد و 
هزینه های این شــرکت می دهد. به این ترتیب از آنجا که سیاســت های 
قیمت گذاری و فروش سایپا در سال ۱۴۰۲ تغییر ویژه ای پیدا نکرده، سایپا 
همچنان زیان ده است.طبق صورت مالی سالانه، سایپا در سال ۱۴۰۲ موفق 
به کســب درآمد ۸۶ هزار و ۲۹۱ میلیارد تومانی از محل فروش ۳۴۹ هزار 
و ۴۳۶ دستگاه شده است. از این رو درآمد سایپا در سال ۱۴۰۲ نسبت به 
سال ۱۴۰۱ حدود ۴۳,۵ درصد افزایش پیدا کرده است.در طرف دیگر اما 
بهای تمام شده محصولات فروش رفته شرکت در سال ۱۴۰۲ نسبت به سال 
۱۴۰۱ بیشتر از ۳۰ درصد افزایش پیدا کرده و از ۶۹ همت در سال ۱۴۰۱ 
به ۸۹,۹ همت در ســال ۱۴۰۲ رســیده است.اختلاف میان بهای تمام شده 
و درآمد سایپا سبب شد شرکت همچنان زیان ده باشد و رقم زیان ناخالص 
ســه هزار و ۶۱۵ میلیارد تومانی را به ثبت برســاند. نکته مهمی که باید در 
این باره بازگو کرد اینکه زیان ناخالص ســایپا نســبت به سال ۱۴۰۱ حدود 
۶۰ درصد کاهش یافته است.همان طور که گفته شد، زیان ناخالص سایپا 
در سال ۱۴۰۲ کاهش پیدا کرده است. این روند در زیان عملیاتی شرکت 
با قدرت کمتری دیده شد؛ به طوری که زیان عملیاتی سایپا از ۱۱,۲ همت 
در ســال ۱۴۰۱ با کاهش ۲۶,۵ درصدی به ۸,۳ همت رســیده اســت. این 
موضوع به دلیل رشد ۳۵ درصدی هزینه های عمومی، اداری و تشکیلاتی 
سایپا در سال ۱۴۰۲ بوده است.بررسی و مقایسه صورت مالی سال ۱۴۰۲ 
با ســال ۱۴۰۱ نشــان می دهد هزینه های مالی خودروسازی سایپا در سال 
۱۴۰۲ حدود ۵۶,۵ درصد افزایش پیدا کرده و رقم ۶ هزار و ۹۳۰ میلیارد 
تومانی را به ثبت رسانده است. این موضوع سبب شد کاهش زیان خالص 
سایپا به اندازه زیان ناخالص آن نباشد. به طوری که زیان خالص خودروسازی 
ســایپا در ســال ۱۴۰۲ رقم ۱۳ هزار و ۴۰ میلیارد تومان را ثبت کرده که 
نسبت به سال ۱۴۰۱ تنها هفت درصد پایین آمده است.در نهایت باید گفت 
رقم زیان دهی سایپا در سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱ کاهش یافته و از 
این رو کارنامه نســبتاً بهتری در مقایســه با رقیب خود یعنی ایران خودرو 
ثبت کرده است. با وجود این، نیز سایپا غرق در زیان است و راهی طولانی 

برای جبران زیان انباشته بیش از ۵۱ همتی خود دارد.

باجه خبر

بانک جهانی هر ساله اقتصادهای جهان را به چهار گروه 
درآمدی کم، متوسط پایین، متوسط بالا و بالا طبقه بندی 
می کند و این طبقه بندی ها در تاریخ اول ماه جولای به 
روز می شوند؛ در گزارش امسال بانک جهانی، ایران در 
گروه کشورهایی با درآمد متوسط رو به بالا قرار گرفته 

است.
هدف از این طبقه بندی بانک جهانی، نشان دادن سطح 
توسعه یک کشور است که از سرانه درآمد ناخالص ملی 
)GNI( بر اســاس روش اطلس به عنوان شــاخص در 
دسترس از ظرفیت اقتصادی استفاده می کند و در این 
روش معیارها به دلار ایالات متحده آمریکا )USD( است.
طبقه بندی کشورها به دسته های درآمدی از اواخر دهه 
۱۹۸۰ به طور قابل توجهی تکامل یافته است؛ در سال 
۱۹۸۷، ۳۰ درصد از کشورهایی که در این طبقه بندی 
حضور داشــتند، به عنوان کشــورهای کم درآمد و ۲۵ 
درصد به عنوان کشورهای با درآمد بالا طبقه بندی شدند. 
با ورود به سال ۲۰۲۳، این نسبت های کلی به ۱۲ درصد 
در رده کــم درآمــد و ۴۰ درصــد در رده پردرآمد تغییر 
یافته اســت.مقیاس و جهت این تغییرات بین مناطق 
جهان بســیار متفاوت است؛ ۱۰۰ درصد از کشورهای 
جنوب آســیا در ســال ۱۹۸۷ به عنوان کشورهای کم 
درآمد طبقه بندی شدند، در حالی که این سهم در سال 
۲۰۲۳ به ۱۳ درصد کاهش یافته است. در خاورمیانه و 
شمال آفریقا، سهم کشورهای کم درآمد در سال ۲۰۲۳ 

)۱۰ درصد( بیشــتر از ســال ۱۹۸۷ است. در آمریکای 
لاتین و کارائیب، ســهم کشورهای پردرآمد از ۹ درصد 
در ســال ۱۹۸۷ به ۴۴ درصد در ســال ۲۰۲۳ رســیده 
است. اروپا و آسیای مرکزی در سال ۲۰۲۳ )۶۹ درصد( 
نســبت به سال ۱۹۸۷ )۷۱ درصد( سهم کمی کمتر از 
کشــورهای بــا درآمد بــالا دارند.از دیــدگاه آماری، 

طبقه بندی ها می توانند به دو دلیل تغییر کنند:
تغییرات در GNI ســرانه اطلس در هر کشــور، عواملی 
مانند رشــد اقتصادی، تورم، نرخ ارز و رشــد جمعیت 
می توانند بر ســطح GNI ســرانه اطلس تأثیر بگذارند 
همچنیــن تجدیدنظر برای بهبود روش ها و داده ها نیز 
می تواند تاثیرگذار باشد.تغییرات در آستانه طبقه بندی 
برای ثابت نگه داشتن آستانه طبقه بندی درآمد به صورت 
واقعی، آن ها سالانه برای تورم با استفاده از حق برداشت 
ویژه )SDR( تنظیم می شوند.ایران، الجزایر، مغولستان 
و اوکراین همگی از رده درآمد متوســط پایین به رده با 
درآمد متوســط رو به بالا در ســال جاری ارتقا یافتند.
اقتصاد ایران در ســال ۲۰۲۳ به میزان ۵.۰ درصد رشد 
کــرد کــه عمدتاً ناشــی از صادرات نفــت و حمایت از 
دستاوردهای خدمات و تولید بود. تولید ناخالص داخلی 
۳۹.۵ درصد از نظر اسمی جهش کرد که همراه با کاهش 
 GNI ارزش ریال ایران، منجر به افزایش ۱۷.۶ درصدی

سرانه اطلس شد.

در حالی که اقتصاد الجزایر در ســال ۲۰۲۳ رشــد ۴.۱ 
درصدی ثبت کرد، دلیل اصلی طبقه بندی مجدد رو به 
بالا، بازنگری جامع آمار حساب های ملی بود که توسط 
مقامــات الجزایر برای همســویی با اســتانداردهای 
بین المللی فعلی انجام شد. به عنوان مثال، این افزایش 
به دلیل گسترش برآوردهای سرمایه گذاری در تحقیق 
و توسعه، روش های بهبود یافته برای اندازه گیری تولید 
در مدیریت دولتی و غیره بوده است.مغولستان پس از 
همه گیــری به بهبودی خود ادامه داد و تولید ناخالص 
داخلی واقعی آن در ســال ۲۰۲۳ به میزان ۷.۰ درصد 
افزایش یافت. این رشــد به دلیل توسعه معدنکاری به 
میزان ۲۳.۴ درصد همراه با قیمت های صادرات بالاتر 
بود و صادرات را تا ۵۳.۴ درصد افزایش داد.امسال، سه 
کشور بلغارستان، پالائو و روسیه از رده درآمد متوسط 
به بالا به رده پردرآمد منتقل شدند. بلغارستان به طور 
پیوســته با رشــد متوســط در طول دوره بهبود پس از 
همه گیری، به آستانه درآمد بالا نزدیک شده است که 
این روند در ســال ۲۰۲۳ ادامه یافت و تولید ناخالص 
داخلی واقعی آن به میزان ۱.۸ درصد با حمایت تقاضای 
مصرف رشد کرد. پالائو نیز به بهبود پس از همه گیری 
ادامه داد و تولید ناخالص داخلی به سطوح قبلی بازگشت 
و ۰.۴ درصد رشد واقعی ثبت کرد.فعالیت های اقتصادی 
در روسیه تحت تأثیر فعالیت های نظامی در سال ۲۰۲۳ 

بود و رشد اقتصادی با افزایش تجارت )مثبت ۶,۸ درصد(، 
بخش مالی )مثبت ۸.۷ درصد( و ساخت و ساز )مثبت 
۶.۶ درصد( تقویت شد. این عوامل منجر به افزایش تولید 
ناخالــص داخلی واقعی )۳.۶ درصد( و اســمی )۱۰.۹ 
درصد( شــد و GNI ســرانه اطلس روسیه ۱۱.۲ درصد 
رشــد کرد.تغییر صعودی اوکراین در طبقه بندی ناشی 
از آغاز رشد اقتصادی در سال ۲۰۲۳ )رشد تولید ناخالص 
داخلی واقعی ۵.۳ درصد، پس از افت ۲۸.۸ درصدی در 
ســال ۲۰۲۲( همراه با کاهش مداوم جمعیت است که 
از زمان حمله روســیه بیش از ۱۵ درصد کاهش یافته 
است. این عوامل با افزایش قیمت کالاها و خدمات تولید 
 GNI داخل تقویت و منجر به افزایش ۱۸.۵ درصدی در
اســمی اطلس شــد. در حالی که اقتصاد اوکراین در اثر 
حمله روسیه به طور قابل توجهی آسیب دید، رشد واقعی 
آن در ســال ۲۰۲۳ ناشــی از فعالیت های ساخت و ساز 
)۲۴.۶ درصد( بوده که نشــان دهنده افزایش قابل توجه 

هزینه های سرمایه گذاری )۵۲.۹ درصد( است.
کرانه باختری و نوار غزه تنها کشوری بود که طبقه بندی 
آن در سال جاری به سمت پایین حرکت کرد. درگیری ها 
در این منطقه در اکتبر ۲۰۲۳ آغاز شــد و تأثیر آن بر 
کرانه باختری و نوار غزه به سه ماهه چهارم محدود شد 
و منجــر به کاهش ۹.۲ درصدی تولید ناخالص داخلی 
اســمی )منفی ۵.۵ درصد( شــد و از آنجایی که اقتصاد 
کرانه باختری و نوار غزه به آستانه نزدیک شده بود )تنها 
سال گذشته وارد رده درآمد متوسط رو به بالا شد(، این 
کاهش باعث شــد که GNI ســرانه اطلس آن به رده با 

درآمد متوسط پایین بازگردد.

بانک جهانی: 

ایران در گروه کشورهای با درآمد متوسط قرار گرفت
راهله بختیاری
روزنامه نگار

 چشم انداز بازار پررونق
 با تشکیل بازار ثانویه

اگر خواهان تأمین مالی مناسب و مطلوب در بازار اولیه 
هستیم، ضروری است بازار ثانویه به عنوان افق چشم انداز 
سیاســت گذار، بازاری پایدار و پر رونق باشد.ایجاد بازار 
اولیه مطلوب برای تأمین مالی نیازمند چشم انداز روشن 
در بــازار ثانویه اســت، بــه طور قطع، تصمیماتی که در 
مجلس، دولت و حاکمیت درباره این بازار گرفته می شود 
بر ســودآوری شرکت ها مؤثر است و در مقابل بی ثباتی 

در سیاستگذاری ها نیز بر این بازار تاثیرگذار خواهد بود.
کشور نیازمند بازار ثانویه مطلوب با بازدهی مناسب است 
تا بازار اولیه بتواند به تأمین مالی واحدهای تولیدی کمک 
کند، بازدهی مناسب بازار ثانویه نیازمند ثبات در سیاست 
گذاری ها است. حفظ ثبات در بحث مربوط به متغیرهای 
کلان اقتصادی و سیاست گذاری ها را به عنوان مهم ترین 
و اصلی تریــن اقدام دولت چهاردهم می توان دانســت، 
دولــت نقش بســزایی در ثبات سیاســت گذاری های 
اقتصــادی دارد. از ایــن رو، می بایســت برای رونق بازار 
سرمایه اقدام به اتخاذ سیاست های پایدار کند تا این بازار 
با تصمیمات ناپایدار دچار نوسان نشود.داستان اصلاح 
نرخ خوراک پتروشیمی ها و رفت و برگشت های طولانی 
مــدت آن بیــن دولــت و مجلــس را نمونــه ای از این 
سیاست گذاری های دولت دولت است و به نظر می رسد 
برخی اقدامات دولت باید عالمانه و منطقی و براســاس 
یک سیاست گذاری بلندمدت و ناظر بر تجربیات گذشته 

باشــد.پرهیز از ایجاد نوسان در بازار سرمایه مهم است، 
اصلاح برخی از بندها و تبصره ها همچون بند )س( تبصره 
۶ قانــون بودجــه، صندوق هــای ســرمایه گذاری و 
سازمان های زیر مجموعه نهادهای عمومی بسیار مهم 
بود. بنابراین نگاه مجلس این است که در زمان مناسب 
اقدام به اصلاح مصوبه ها برای تقویت بازار سرمایه کند.

نقش دولت در بازار سرمایه را نباید نادیده گرفت، دولت 
و دستگاه قضایی باید نسبت به تقویت و حمایت از بازار 
ســرمایه و افزایــش ظرفیت قابل توجــه این بازار نگاه 
جدی تری داشــته و نســبت به آن کم توجهی نکند. لذا 
اگــر دولت خواهان نقش آفرینی درســت در قبال بازار 
سرمایه است باید نسبت به سیاست گذاری درست بازار 
ارز و جلوگیری از تلاطم مقطعی در آن اقدام اساســی 
کند.رویکرد اصلی دولت باید حمایت از بازار ســرمایه 
باشــد، در برنامه هفتم توســعه بر حذف قیمت گذاری 
دستوری تاکید بسیار شده است. قیمت گذاری دستوری، 

می تواند آسیب های زیادی را متوجه بازار سرمایه کند، 
اهمیت این موضوع باعث شده مجلس دوازدهم به طور 
جــدی پیگیر حــذف آن باشــد.حذف قیمت گذاری 
دستوری را مهمترین اقدام برای بهبود وضعیت بازار ذکر 
کرد، حذف این نوع قیمت گذاری تأثیر مثبتی بر معاملات 
بورس خواهد داشــت و روزهای بهتری را متوجه بازار 
ســرمایه خواهد کرد.قیمت گذاری دســتوری، فارغ از 
شــرایط تورمی، می تواند آســیب بزرگی به بخش های 
اقتصــادی وارد کنــد، به جز بخش هایی که دولت برای 
کالاهــای ضــروری یارانه پرداخت و به تأمین مالی آنها 
کمک می کند، می بایست قیمت گذاری دستوری حذف 
شود تا سرمایه گذاران با اطمینان خاطر بیشتری برای 
ســرمایه گذاری در واحدهــای تولیــدی و بنگاه های 
اقتصادی تشویق شوند. البته نباید مصوبات ستاد تنظیم 
بازار و ایجاد برخی میانبرها نیز زمینه ساز قیمت گذاری 

دستوری شود.

مهدی طغیانی
نایب رئیس اول کمیسیون 

اقتصادی مجلس

اله
مق

سر

کاهش ناترازی انرژی کشوردرگرو اجرای گواهی صرفه جویی انرژی
علی نقوی مدیرعامل بورس انرژی ایران با اشــاره به بند هفتم سیاســت های 
کلان اصلاح الگوی مصرف ابلاغی از سوی مقام معظم رهبری گفت: این بند 
بر صرفه جویی در مصرف انرژی با اعمال مجموعه ای متعادل از اقدامات قیمتی 
و غیرقیمتی به منظور کاهش مستمر »شاخص شدت انرژی« کشور با اولویت 
دادن بــه افزایــش بهــره وری در تولید، انتقال و مصرف انرژی تاکید دارد.علی 
نقوی تاکید کرد: بورس انرژی ایران به عنوان متولی بازار شفاف مبادله حامل های 
انرژی در کشــور زیرســاخت های فنی و اجرایی موردنیاز جهت بهره برداری از 
ظرفیت های بازار بهینه سازی انرژی و محیط زیست را فراهم نموده و فرصت 
جدیدی را برای کاهش ناترازی انرژی کشور پیش روی سیاست گذاران و مردم 
قرار داده است.وی افزود: ایجاد بازار بهینه سازی مصرف انرژی و محیط زیست 
با مصوبه شورای عالی انرژی در سال ۱۳۹۶ در دستور کار قرار گرفت و با تأخیر 
بســیار دســتورالعمل های اجرایی این بازار در مرداد ۱۴۰۰ به تصویب شورای 
عالی انرژی رسید.بورس انرژی ایران هم در راستای اجرای این مصوبات اقدام 
بــه طراحــی گواهی صرفه جویی انــرژی نمود و پس از موافقت کمیته فقهی 

سازمان بورس و اوراق بهادار با این ابزار به لحاظ شرعی، گواهی صرفه جویی 
انرژی به عنوان ابزار مالی جدید بازار سرمایه به تصویب شورای عالی بورس و 
اوراق بهادار رســید و در پی آن مقررات لازم برای پذیرش، معاملات و تســویه 
آن به تصویت هیئت مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار و شورای عالی بورس 
رســید.مدیرعامل بورس انرژی ایران، گواهی صرفه جویی انرژی را یک ابزار 
جدید مالی و یک اوراق بهادار دانست که حجم مشخصی از یک حامل انرژی 
صرفه جویی شده را نمایندگی می کند. این گواهی دو نوع دارد که یکی گواهی 
صرفه جویی محقق شــده و دیگری گواهی صرفه جویی تأمین مالی نام دارد. 
گواهی صرفه جویی محقق شده مربوط به زمانی است که یک سرمایه گذار برای 
اجرای یک پروژه صرفه جویی اقدام کرده و صرفه جویی تحقق پیدا کرده است.
علی نقوی خاطرنشان کرد: به استناد ماده ۳ مصوبات مورخ اول آبان ماه ۱۴۰۲ 
شورای عالی انرژی کشور، وزارتخانه های نفت و نیرو مکلف به تحویل حامل 
انرژی صرفه جویی شده به خریداران گواهی صرفه جویی در بورس انرژی ایران 
شده اند. همچنین به موجب این ماده، در زمان اوج مصرف، دارنده گواهی های 

صرفه جویی، به میزان گواهی خریداری شده، مشمول برنامه مدیریت مصرف 
وزارتخانه های نیرو و نفت نمی شود.به گفته وی گواهی صرفه جویی گاز در ۲ 
نماد اوج و غیراوج منتشــر شــده است و دارندگان گواهی اوج بار، این امکان را 
دارند تا در نیمه دوم سال که پیک مصرف گاز در کشور است، با اعلام قبلی به 
شــرکت ملی گاز ایران، از شــمول مقررات قطعی گاز خارج شوند.مدیرعامل 
بــورس انــرژی ایران این ظرفیت های قانونــی را همانند آنچه پیش از این در 
معاملات برق سبز در بورس انرژی ایران تجربه شده بود، دانست که به عقیده 
وی به صنایع کمک می کند ضمن منتفع شــدن از ســایر مزایا، در ایام پیک 
مصــرف بــه تولید محصولات خود ادامه داده و از زیان تعطیلی های ناشــی از 
برنامه هــای مدیریــت مصرف جلوگیری کنند.نقوی تاکید کرد: قانون گذار با 
هدف توســعه و تعمیق بازار بهینه ســازی انرژی و محیط زیســت و به منظور 
تسهیل سرمایه گذاری در طرح های بهینه سازی مصرف انرژی، مصرف برق و 
گاز از محــل تحویــل دارایی پایه گواهی های صرفه جویــی انرژی را معاف از 

پرداخت مالیات بر ارزش افزوده کرده است.
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به جرات می توانم 
بگویم که این 
تصور نادرستی 
است که فکر 
کنیم اگر نامزد 
خاصی در 
انتخابات 
ریاست جمهوری 
رأی بیاورد به نفع 
یا ضرر بازار 
است، چرا که 
بازار پکیجی از 
متغیرهای اثر 
گذار مختلف 
است و اولین و 
مهم ترین اثرات 
آن ها بر بازار 
سرمایه، زمان 
معرفی کابینه 
رئیس جمهور 
منتخب و رأی 
اعتماد مجلس به 
آن هاست؛ نه 
رأی آوردن 
شخصی خاص! 

لی
 ما

زار
با

نگاه تک بعدی به 
بازار سرمایه
 اشتباه است

در گفتگو با یک تحلیلگر 
بازار سرمایه تأثیر انتخابات بر 
تالار شیشه ای واکاوی شد

این تحلیلگر بازار ســرمایه تصریح کرد: فرض بر این که 
شخص X یا Y رئیس جمهور شود. مگر می توان گفت 
از فــردای آن روز، بــورس مثبت یا منفی می شــود؟ در 
حقیقــت، این صحبت هــا صرفاً عوام فریبی و فرار رو به 
جلوی برخی از اســاتید درمانده بورســی اســت. زیرا 
بازارهای مالی حتی در غیر کاراترین حالت ممکن هم، 
تک بعُدی نیستند و به عوامل متعددی بستگی دارند و 
با وجود این که نســخه پیچی های این چنینی برای بازار 
ســرمایه از هر چیزی مضرتر هســتند ولی فضای بازار 
بســیار تیره و تار شــده است و کســی سراغ آموزش و 
سبدگردان ها و مشاوره سرمایه گذاری نمی رود و درواقع، 
این روزها یک ســیکل چندین ســاله به صورت فشرده 
اســت. هابیل خاوری گفت: سوالی که این روزها، اغلب 
افراد می پرسند این است که چه اتفاقی خواهد افتاد؟ و 
شنبه بعد از انتخابات، بازار سرمایه قرار است با چه دست 
فرمانی پیش برود؟ آیا قرار است سبد زیان دیده بورسی ها 
که از سال ۹۹ منفی است سود آور شود؟ در پاسخ باید 

گفت که واضح است هیچ اتفاقی رخ نخواهد داد.
این تحلیلگر بازار سرمایه تأکید کرد: با توجه به این که 
انتخابات به دورِ دوم کشیده شده است بدون شک، بازار 
سرمایه چند روز باقیمانده تا نتیجه انتخابات هم، صبر 
می کند ولی به جرات می گویم که تا سه ماه آینده، بازار 
همیــن منــوال را طی خواهد کــرد و در این میان، بازار 
سرمایه دو گزینه دارد که اتفاقاً می تواند با در نظر گرفتن 
احتمــالات و رویدادهــا و نامزدهای راه یافته به مرحله 
دوم، فضای منطقی و بهتری را ترسیم کند. اما موضوعی 
که این روزها نقل محافل است احتمال روی کار آمدن 
چه دولتی اســت؟ چون کارشــناس ها و تحلیلگران و 
فعالان بازار ســرمایه می خواهند قبل از شــروع بازار در 
روز شنبه ۱۶ تیرماه بدانند که چه چیزی در انتظار بازار 
اســت؟ که منظور بنده، هیجان مقطعی اســت. هابیل 
خــاوری عنــوان کرد: اگــر در مرحلــه اول انتخابات 
ریاســت جمهوری، نتیجه مشــخص و معین شده بود و 
یــک نفر به طور قطعــی و در همان مرحله، کار را تمام 
کــرده بــود باید بیش از هر چیز، در خصوص دو موضوع 
دنبال مسیرها و نشانه هایی برای روشن تر شدن شرایط 

بازار سرمایه می گشتیم.
این تحلیلگر بازار سرمایه گفت: به جرات می توانم بگویم 
که این تصور نادرســتی اســت که فکر کنیم اگر نامزد 
خاصی در انتخابات ریاست جمهوری رأی بیاورد به نفع 
یا ضرر بازار است، چرا که بازار پکیجی از متغیرهای اثر 
گذار مختلف اســت و اولین و مهم ترین اثرات آن ها بر 
بازار سرمایه، زمان معرفی کابینه رئیس جمهور منتخب 
و رأی اعتماد مجلس به آن هاست؛ نه رأی آوردن شخصی 
خاص! همه می دانیم که نه تنها در مرحله اول بلکه در 

همین مرحله نیز، وعده ها غیر واقعی بوده اند و در حال 
حاضر، هیچ نامزدی کوچک ترین برنامه ای برای خروج 
بازار سرمایه از بحران را ارائه نکرده است و تعجب می کنم 
که برخی از افراد می گویند اگر فلانی رأی بیاورد بورس 
مثبت شــده و در مقابل، اگر فلانی رئیس جمهور شــود 

روند بورس منفی می شود.
هابیــل خاوری ادامه داد: حتماً باید اظهارنظرهای پس 
از پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری چه برای اقتصاد 
و چه موارد دیگر را بشنویم. چون همه مملکت که فقط 
محدود به بورس و بازار سرمایه نیست. بلکه باید بدانیم 
رئیس جمهور بعدی چه تفکراتی را دنبال خواهد کرد؟ 
و در این میان، باید توجه کرد که چه از نظر مثبت و چه 
از لحاظ منفی، بازار سرمایه ۴ الی ۵ روز هیجانی را در 
پیش خواهد داشــت و از آن جایی که دامنه نوسان هم، 
به حالت عادی برگشــته اســت بعد از این شرایط، بازار 
ســرمایه به طور آهسته آهســته واقعیت خود را نشان 
خواهــد داد. زیــرا در مدت زمان تقریباً دو ماهه، دامنه 
نوسان محدود بوده و همین موضوع، ذات اصلی بازار را 
سرکوب کرده است و به نظرم در این روزها، بازار با شایعات 
ســپری خواهد شد و به شدت هیجانی خواهد بود. این 
تحلیلگر بازار سرمایه تصریح کرد: می دانیم کابینه جدید 
که بر سر کار بیاید وزیران تغییر می کنند و اعضای شورای 
عالی بورس را تشکیل می دهند. اما اگر وزیرانی ضد بازار 
سرمایه انتخاب شوند چه اتفاقی خواهد افتاد؟ از طرفی 
باید توجه کرد که تمامی مدیران بالایی و میانی سازمان 
بورس تغییر می کنند و همچنین، رئیس بانک مرکزی 
که همواره بزرگ ترین تضاد منافع را با بازار سرمایه داشته 
است نیز، تغییر خواهد کرد و این پازل ها را که در کنار 
هم قرار دهیم به این نتیجه می رســیم با اعلام نتیجه 
انتخابات ریاست جمهوری، عزیرانِ تحلیلگر صرفاً با اعلام 
یک سری رگرسیون کاذب نتیجه گیری می کرده اند که 

فلانی برای بورس خوب اســت یا خیر؟! شــاید به خاطر 
همین تغییرهاست که هیچ گاه در هیچ اداره ای در کشور 
ثبات نداریم. ضمن این که اعلام نتایج نهایی انتخابات 
مصادف با ایام محرم و شروع تعطیلات سریالی است که 
همین موضوع باعث می شود این ماه، بازار در رکود دوباره 
به ســر ببرد و بدنبال آن، پول هم، بســیار هوشمندانه و 

ترسو عمل کند.
هابیل خاوری افزود: نامزدهای اصولگرا نســبت به سال 
۱۴۰۰، بــا در نظر گرفتن ۳.۶٪ درصد رشــد واجدین 
شرایط، حدود ۱۰.۲ میلیون رأی کمتر آوردند که این 
نشان می دهد بخش مهمی از سبد رأی شهید رئیسی 

از سبد این جناح خارج شده است.
اگر ســبد رأی آقایان قالیباف و جلیلی نســبت به سال 
۱۳۹۲، یعنی آخرین حضور این دو فرد تا پایان رقابت 
متناسب با میزان رشد واجدین شرایط رشد می کرد این 
دو باید به ترتیب، ۷.۴ میلیون و ۵ میلیون رأی می آوردند؛ 
در حالی که امسال، به ترتیب ۳.۴ میلیون و ۹.۴ میلیون 
رأی آوردند و به عبارت دیگر، ۴ میلیون از ســبد رأی 
آقای قالیباف خارج و به ســبد رأی آقای جلیلی ریخته 

شده است.
این تحلیلگر بازار سرمایه خاطرنشان کرد: اصلاح طلبان 
امســال نسبت به ســال ۱۴۰۰، حدود ۷.۸ میلیون نفر 
رأی بیشــتری آوردند که ۲.۳ میلیون نفر آن، از محل 
آرای باطله سال ۱۴۰۰ و ۵.۶ میلیون نفر از محل آرای 
جدید و افرادی که امســال تصمیم گرفتند انتخابات را 
تحریم نکنند بدســت آمده اســت که معمولاً میانگین 
آرای باطله حدود ۳٪ درصد است. اما سال ۱۴۰۰ این 
عدد به ۱۳٪ درصد و امسال با نزدیک شدن به میانگین، 
به ۴.۳٪ رسید و با این تفاسیر، به نظرم جناح اصولگرا 
به طور مجدد برای ۴ سال، مدیریت کشور را در اختیار 

خواهد گرفت.

فاطیماه میرزایی دخت
روزنامه نگار

روز گذشته، سه شنبه ۱۲ تیرماه ۱۴۰۳ در حالی 
معامــلات بازار ســهام به کار خــود پایان داد که 
شــاخص کل با رشــد ۱۵ هزار و ۳۴۰ واحدی در 
ســطح ۲ میلیــون و ۹۰ هــزار واحد قرار گرفت و 
اگرچه این موضوع توانست جان دوباره ای به بازار 
دهد اما همچنان، اخبار انتخابات ریاست جمهوری 
تأثیر بسزایی بر روند بازار سهام دارند؛ به طوری که 
کوچک تریــن خبری می تواند جهت گیری بازار را 
تغییر دهد که این موضوع باعث نوعی بلاتکلیفی 
در تصمیم گیری ســرمایه گذاران به منظور خرید 

و فروش سهام نیز، شده است.
هابیل خاوری، کارشناس و تحلیلگر بازار سرمایه 
در گفتگو با »نقش اقتصاد« با اشاره به تحلیل ناپذیر 
بــودن بــورس در ایــن روزها و تأثیــر انتخابات 
ریاســت جمهوری بر آن بیان کرد: این روزها، در 
فضای سیاســی حاکم به واســطه جوّ ادامه دار 
انتخاباتی کمتر کسی تحلیل مالی می کند و سراغ 
فایل های اکســل یا کدال مــی رود و حتی کمتر 
کسی جرات دست به چارت شدن را دارد و همه 
دست به دامان تحلیل های سیاسی و ژئوپلیتیکی 
شده اند و مثبت بودن بازار را در گروی رأی آوردن 
نامــزدی خاص می دانند کــه بنده می گویم این 
صحبت از پایه و اســاس اشتباه است. زیرا اگرچه 
همیشه رویدادهای سیاسی اثراتی را بر بازارهای 
مالــی داشــته اند ولی نباید از عوامــل اثر گذار و 
کورولیشــن )Correlation( آن هــا بــر بازار 
سرمایه غافل شد چراکه بازارهای مالی تک بعدی 

نیستند.



مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های های نفتی منطقه استان مرکزی:
۱۳ میلیون و ۴۸۰ هزار متر مکعب گاز سی ان جی 

در استان توزیع شد

نقش اقتصــاد- اراک- عبدی: 
ســعید جمشــیدی، مدیر 
پخــش  ملــی  شــرکت 
فرآورده هــای هــای نفتی 
منطقه استان مرکزی افزود: 
توزیــع این میزان ســوخت 
سی ان جی در استان مرکزی 

صرفه جویــی قابــل توجهــی در مصرف بنزین داشــته که اقدام 
ارزشمندی در راستای حفظ منافع ملی محسوب می شود.وی ادامه 
داد: ۶۲ جایگاه عرضه ســوخت ســیان جی و ۱۰۰ جایگاه سوخت 
مایع در نقاط مختلف اســتان در مدار سوخت رســانی قرار دارند و 

هیچ مشکلی در این زمینه وجود ندارد.
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های های نفتی منطقه اســتان 
مرکزی با بیان اینکه بیش از ۹۰ درصد جایگاه هی سوخت استان 
مرکــزی در حــال حاضر تجهیزات، قطعات و فرآیندهای خود را بر 
اساس چک لیست های سازمان استاندارد رفع نقص و به روز رسانی 
نموده اند، اظهار کرد: از مالکان و رانندگان خودروهای گاز ســوز 
درخواست می شود که هر چند مدت یک بار وضعیت مخازن نصب 
شده بر روی خودروی خود را پایش و از صحت سلامت تجهیزات 

آن اطمینان حاصل نمایند.

قائم مقام مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان گلستان:
کارگران ورزشکار، الگوی همه جانبه قشر کارگری 

می باشند

نقش اقتصاد- گلستان- حمیده 
عرب: دکتــر محمد رهبری، 
قائم مقام مدیر کل تعاون کار 
و رفــاه اجتماعــی اســتان 
گلســتان در همایش حضور 
حداکثــری جامعــه ورزش 
کارگری اســتان گفت: ما در 

همه جوانب باید الگو داشته باشیم و اینک که بحث حضور حداکثری 
در انتخابات پیش روی اســت ورزشکاران جامعه کارگری بهترین 
الگوی این قشر زحمتکش است. ایشان با اشاره به شهادت مظلومانه 
شــهید خدمت حضرت آیت الله رییســی و همراهانش در سانحه 
ســقوط هلی کوپتر حامل ایشــان گفت: اگر مردم در انتخابات هر 
چه بیشــتر حضور داشــته باشند راه سرخ شهادت شهید خدمت 

پررنگ تر و مسیر نورانی خدمت درخشان تر خواهد شد.
 دکتــر محمــد رهبری افزود: حضــور در انتخابات فارق از انتخاب 
شــخص کاندید ریاســت جمهوری، یک وظیفه ملی و دینی است. 
ایشان ورزشکاران را یاور همیشگی نظام در همه برحه های تهدید 
و فرصت دانست و گفت: ورزشکار به مرام مولایش علی اقتدا می کند 
که آن حضرت هم بصیر بودن و هم نســبت به پیامبر مطیع، هم 
نسبت به دشمنان قاطع بودن و هم نسبت به درماندگان و ضعیفان 

خاشع.

 کاهش ۸۵ درصدی تماس های افت فشار 
در شمال شهر اصفهان

نقش اقتصــاد- اصفهان- پیره 
زالی: با انجام اقدامات اصلاحی 
در خطوط آبرســانی و شبکه 
توزیــع خیابان هــای باهنر، 
ربــاط اول و شــهید آیت الله 
صادقی، تماس های افت فشار 
این مناطق نســبت به سال 

گذشته ۸۵ درصد کاهش یافت.
مدیرعامل آبفای استان اصفهان با بیان اینکه تمامی اقدامات این 
شرکت در راستای ارتقا کیفیت خدمات به مردم صورت می پذیرد 
گفت: ســال های گذشــته با آغاز فصل گرما، شاهد بیش از ۱۲۰۰ 
تماس افت فشار از این مناطق در شبانه روز بودیم،  اما با اقدامات 
اصلاحی صورت گرفته از ابتدای خرداد ماه ســال جاری کمتر از 
۱۸۰ تماس در شــبانه روز دریافت شــد که این تعداد نیز به علت 
شــوک آبی به وجود آمده در روزهای ۱۳ الی ۱۵ خرداد ماه ســال 

جاری بود.
حسین اکبریان افزایش رضایت مندی مردم عزیز استان اصفهان 
را دغدغه اصلی این شرکت خواند و افزود: شرایط اقلیمی و بارش ها 
حاکی از آن است که چهارمین سال خشکسالی را در کشور پشت 
ســر می گذاریم و در روندهای ۵۶ ســاله بارش های کشور به لحاظ 

کم بارشی رتبه ۵۴ را داریم.

آیین کلنگ زنی پروژه کوی معین زاده اهواز

اقتصاد_خوزســتان_ نقش 
حسین عسکری گراوند: معاون 
خدمات شــهری شهرداری 
اهــواز از کلنگ زنــی پروژه 
احداث ایستگاه پمپاژ و خط 
لولــه جمــع آوری و هدایت 
آبهای ســطحی بلــوار آریا و 

کوی معین زاده خبر داد.
 شمس با اشاره به دستور شهردار اهواز نسبت به اجرای طرح جامع 
و پروژه های جمع آوری و هدایت آب های ســطحی عنوان کرد: با 
توجه به بارندگی شدید ۵۸ میلی متری سال گذشته، بلوار آریا و 
کوی معین زاده، میدان مادر و چهار راه صنوبر، ۴ نقطه بحرانی در 
مواقع بارندگی بودند که رفع معضل آبگرفتگی این مناطق در دستور 
کار قرار گرفت و خوشبختانه امروز پروژه احداث ایستگاه پمپاژ و 
 خــط لولــه جمــع آوری و هدایــت آبهای ســطحی این منطقه 

کلنگ زنی شد.

۸ دستور وزارت نیرو برای رفع سریع مشکلات آب پاوه و اورامانات

نقش اقتصاد - البرز- منیر خلیلی: شهردار کرج گفت: پروژه بزرگراه شمالی 
در حالی در آســتانه بهره برداری قرار گرفته و با ســرعت مطلوب در حال 
تکمیل است که به صورت بلاتکلیف و با موانع و معارضین متعدد تحویل 

دوره ششم مدیریت شهری شد.
مهرداد کیانی در بازدید از روند تکمیل مسیرها و پل های بزرگراه شمالی، 
ضمن رصد آخرین اقدامات و عملکرد پیمانکار در جبهه های مختلف کاری، 
 مواردی را در جهت تســریع در امور متذکر شــد و دســتوراتی به منظور 

مانع زدایی و رفع موانع اجرایی این طرح زیرساختی را صادر نمود.
وی ادامه داد: در آینده ای نزدیک بزرگراه شمالی با اتصال کامل به آزادراه 
تهــران – قزویــن، معضل ترافیک در ورودی های کرج که معضلی چندین 
ساله و دیرین را ایجاد نموده، تا حد زیادی مرتفع می نماید و خودروهایی 
که مقصد آنها سایر استانهای کشور می باشد را با میان برُ هدایت می نماید؛ 

ما برای این هدف مهم سرمایه گذاری عظیمی انجام داده ایم.
این مسئول با بیان اینکه پروژه در حد فاصل اراضی سپاه که سالها تعطیل 
و راکد بود، امروز با ۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی در مدار پویایی قرار گرفته 

اســت، تصریح کرد: در حال حاضر پل B۰ با ۵۰ درصد پیشــرفت فیزیکی 
و پل B۱ با ۶۵ درصد پیشــرفت فیزیکی در حال تکمیل هســتند که این 
مهم تا پایان امســال عملیاتی می شــود؛ همچنین ادامه مســیر در اراضی 

دهکده تفریحی گردشگری باغستان با سرعت در حال احداث است.
کیانی گفت: بر اساس داده های مهندسی ارزش، تأثیر مثبت بزرگراه شمالی 
بــر ترافیــک و آلودگی هوا و صرفه جویی در هزینه های ســوخت به مراتب 

بیشتر از هزینه و سرمایه گذاری می باشد که برای ساخت آن صرف شده، 
این پروژه شهرداری کرج را به باشگاه شهرداریهای صاحب پروژه های ملی 
اضافه کرد و برند این کلانشهر را ارتقاء بخشید؛ اکنون نگاه ها به ما متفاوت 
شــده و دولت حمایت بیشــتری از پروژه های ما دارد.شــهردار کرج ضمن 
تبریک فرا رســیدن هفته قوه قضائیه، یاد و خاطره آیت الله بهشــتی معمار 
قوه قضائیه کشــور و ۷۲ تن از یاران صدیق ایشــان را گرامی داشت و گفت: 
حمایت های بی بدیل مجموعه قضایی استان البرز در جهت گره گشایی از 
مشکلات و رفع موانع خدمت رسانی به مردم ستودنی است.مهرداد اظهار 
داشــت: بســیاری از مأموریت های اجتماعی شهرداری کرج همچون جمع 
آوری کودکان کار و متکدیان، پیشگیری از ساخت و ساز غیرمجاز، وصول 
مطالبات معوق، تکمیل طرح های کلان عمرانی همچون قطار شــهری و 
کنارگذر شــمالی و... به واســطه همراهی و حمایت های ارزشمند دادستان 
محترم عمومی و انقلاب شهرستان و رئیس کل محترم دادگستری استان 
و همکاران ایشــان به بهترین نحو ممکن عملیاتی می شــود، چرا که روحیه 

جهادی این قوه مبتنی بر خدمت و گره گشایی و همدلی است.

نقش اقتصاد- کرمانشاه- پری ویسی: جلسه بررسی مسائل و مشکلات 
حوزه آب و فاضلاب شهرســتان های پاوه، جوانرود، ثلاث باباجانی 
و روانسر با حضور "محمد جوانبخت" معاون امور آب و آبفای وزارت 
نیرو و مدیر عامل شرکت مادر تخصصی مدیریت منابع آب ایران 
و "رستگاریوســفی" نماینده مردم این شهرســتان ها در مجلس 

شورای اسلامی برگزار شد.
در این جلسه پس از بررسی مسائل مربوطه، مقرر شد موارد ذیل 

در اسرع وقت در دستور کار قرار گیرد:
۱- با توجه به مذاکرات حضوری هفته گذشته با وزیر نیرو و دستور 
ایشــان به مهندس جوانبخت درخصوص ضرورت تسریع در رفع 
نواقــص و اتمــام عملیات اجرایی پروژه خط انتقال ســد آزادی به 

دشت حُرّ، پروژه مذکور هر چه سریع تر تعیین تکلیف شود
۲- تســریع در روند انجام مطالعات فازهای بعدی ســد نوئل و اخذ 

مجوز ماده ۲۳ و شروع عملیات اجرایی سد در راستای تأمین آب 
شرب بلند مدت شهرهای جوانرود و شروینه و روستاهای اطراف 

و تأمین آب کشاورزی اراضی پایین دست سد
۳- تأمیــن اعتبــار لازم جهت تکمیل و به بهره برداری رســیدن 

پروژه های تصفیه خانه فاضلاب شهرهای جوانرود و روانسر
۴- تأمیــن اعتبــار لازم برای حفــر چاه عمیق و خط انتقال پروژه 

تأمین آب شرب شهر تازه آباد
۵- بازنگری در تخصیص آب در طرح توســعه هزار هکتار باغات 
حد فاصله سد داریان تا بند هیروی و اصلاح مجوز قبلی تخصیص 

آب از ارتفاع ۲۰۰ متر به ۴۰۰ متر
۶-مطالعه، بررســی و تحت پوشــش قرار دادن اراضی کشاورزی 
لحاظ نشــده در مســیر سامانه گرمســیری )حد فاصل دهستان 
خانه آشــور تا خروجی تونل ازگله( و تخصیص آب و اجرای شــبکه 

آبیاری
۷- تأمین آب شرب ازگله از سراب مامیشان یا سد شهدای ازگله

۸- الزام شرکت توسعه منابع آب و نیروی ایران به پرداخت خسارت 
باغداران دهستان مزران )روستاهای بخش کلاشی(

جذب و بکارگیری بیش از ۸۰۰ نفر در پروژه تعمیرات 
اساسی هلدینگ پتروپالایش اصفهان

اصفهان- اقتصاد-  نقش 
پیــره زالی: بــه گزارش 
 روابــط عـمــــومی و

 بین الملل هــلدینـگ 
اصفهان،   پتروپالایش 
مســئول جذب نیروی 
پــروژه  در  انســانی 
اساســی  تعمیــرات 
اصفهــان  پالایشــگاه 

گفت: در این پروژه بیش از ۸۰۰ نفر نیرو پس از انجام فرآیندهای تخصصی 
جــذب در اختیــار مدیریت تعمیرات هلدینــگ پتروپالایش اصفهان قرار 

گرفت.
محمد لاوی، با بیان اینکه شــروع فرآیند جذب از دهه دوم اســفندماه آغاز 
شــده بود، افزود: دریافت رزومه، مصاحبه فنی و تخصصی، آزمایش های 
ســلامت و طب کار، گزینش حراســت، صدور کارت تردد و عقد قرارداد از 

مراحل فرآیند جذب در شرکت مشعل پویا بود.
وی ادامــه داد: بــا تلاش دونفر از همکارانم در جذب این کارکنان، حدود ۲ 
هــزار رزومــه بررســی و از این تعداد با حدود هــزار و پانصد نفر مصاحبه و 
تست های مختلف انجام شد و در نهایت ۸۳۳ نفر در پروژه تعمیرات اساسی 

بکارگیری شدند.

شهرداری رشت اعلام کرد:
پیشرفت ۵۰ درصدی احداث تقاطع غیر همسطح شهید باهنر

نقش اقتصاد- گیلان- منکوئی: شهرداری رشت اعلام کرد: با نصب 
۱۶ تیر، احداث تقاطع غیر همسطح شهید باهنر رشت به پیشرفت 
۵۰ درصدی رســیده است.شــهردار رشــت از روند پیشــرفت و 
تیرگذاری تقاطع غیرهمســطح شــهید باهنر رشت بازدید کرد.
احداث این تقاطع یکی از پروژه های طرح عمرانی میثاق بوده که 
در جهت برطرف شدن گره های ترافیکی، تسهیل در تردد و روان 
سازی ترافیک در دستور کار قرار گرفت. احداث این پروژه از دی 
ماه ســال گذشــته کلید خورده و عملیات اجرایی آن با سرعت در 
حال انجام است.گفتنی این که این پل با تعداد ۱۱ دهانه به طول 

حدوداً ۴۸۰ متر و عرض نهایی حدود ۸/۸ متر است.

 قطعی برق ۹ اداره و چند بانک پرمصرف 
استان چهارمحال و بختیاری

اقـتـــصاد-  نقــش 
چهارمحال و بختیاری- 
زهــرا مصطفــوی: به 
گزارش روابط عمومی 
نیروی  توزیع  شرکت 
برق استان چهارمحال 
و بختیــاری مهندس 
فـرهـــزاد  مجیــد 
مدیرعامل این شرکت 

در تشریح خبر گفت: با توجه به افزایش دمای هوا و به تناوب آن افزایش 
مصــرف بــرق، برنامه هــای متعددی در حوزه مدیریــت پیک بار برای 
 بخش هــای مختلــف، خانگــی، کشــاورزی، اداری و ... تدوین، ابلاغ و 
اطلاع رسانی شد که طی روز جاری، برق ۹ اداره و برخی از بانک ها که 
علی رغم هشدار و اخطاریه های مربوطه، الگوی مصرف تعیین شده در 
برنامه های ابلاغی را رعایت نکردند، بر اساس دستورالعمل های اجرایی 

قطع گردید.
وی در ادامه تشریح کرد: طبق این مصوبه ادارات و سازمان ها و بانک ها 
موظفند در ساعات اداری ۴۰ درصد مصرف برق خود را نسبت به مصرف 
سال ۱۴۰۰ کاهش دهند و در تایم بعد از ساعات اداری نیز به میزان ۷۰ 

درصد مصرف ساعت اداری، کاهش مصرف برق داشته باشند.

رویداد

آماده سازی پروژه بزرگراه شمالی کرج برای بهره برداری کامل
شهردار کلانشهرکرج خبرداد:
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آلومینیوم 
المهدی تولید 
شمش 
آلومینیوم را با 
ظرفیت 170 
هزار تنُ در 
سال برعهده 
دارد که برای 
امسال و 
سال های آینده 
با افزایش روبرو 
خواهیم بود
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ا

نقش اقتصاد- قزویــن-آزاده مافی: مدیرعامل نیروگاه 
شــهید رجایی قزوین گفــت: ۲۲ هزار مگاوات انرژی 
تجدیدپذیر و حرارتی در حال ساخت و نصب است که 
به مرور زمان وارد مدار خواهد شد.ابوالفضل موتاب ها، 
مدیرعامل نیروگاه شهید رجایی قزوین گفت: نیروگاه 
شهیدرجایی نقش مهم، کلیدی و اساسی در پایداری 
شــبکه سراســری برق در کشور دارد و برق بیش از سه 
میلیون نفر را تأمین می کند.وی ادامه داد: بیش از ۳۲ 
ســال از عمر نیروگاه شــهیدرجایی می گذرد، اما این 
نیروگاه همانند روز اول انرژی الکتریکی تولید می کند 

و گام هــای مهمــی در زنجیره تأمین انرژی الکتریکی 
برداشته اســت.موتاب ها با بیان اینکه توان الکتریکی 
تولید شــده در نیروگاه شــهید رجایی همانند ســایر 
مولدهای انرژی، وارد شبکه سراسری شده و از طریق 
مصــرف کننــدگان و ذی نفعان مورد اســتفاده قرار 
می گیرد، گفت: این نیروگاه سالانه ۱۷ برنامه تعمیراتی 
 بــرای آمادگــی کامــل واحدهــای ســیزده گانه را

 برنامه ریزی و اجرا می کند.این مســئول با بیان اینکه 
۵۵۵ روز تعمیرات این نیروگاه با تمام توان و آمادگی 
کامل خدمت رسان هموطنان است، یادآور شد: میزان 

تولید برق در اردیبهشــت ماه ســال جاری ۱۶ درصد و 
همچنین بیش از ۹ درصد نســبت به سال گذشته نیز 
افزایــش دارد.وی در خصــوص فعالیت هــای دولت 
ســیزدهم در حوزه صنعت برق گفت: ۹ هزار و ۱۴۷ 
مگاوات برق از سال ۱۴۰۰ تاکنون با اهتمام ویژه دولت 
سیزدهم به ظرفیت شبکه تولید اضافه شده که باعث 
کاهش ناترازی تولید و مصرف برق می شــود.نیروگاه 
شــهید رجایی با ۱۳ واحد بخاری و ســیکل ترکیبی و 
ظرفیت نامی ۲۰۴۲ مگاوات، سالانه ۱۲ میلیاردکیلووات 

ساعت انرژی الکتریکی تولید می کند.

مدیرعامل نیروگاه شهید رجایی قزوین خبرداد:

احداث ۲۲ هزار مگاوات انرژی تجدیدپذیر در نیروگاه شهید رجایی

 ساخت نیروگاه برق آلومینیوم المهدی اصلی ترین چالش این شرکت را رفع کرد
مدیرعامل شرکت آلومینیوم المهدی:

نقش اقتصاد- هرمزگان- جمیله دبیری نیا: آئین کلنگ زنی 
فــاز اجرایی و تکمیل پروژه احداث، تجهیز و راه اندازی 
کمپرسور خانه شماره ۲ شرکت آلومینیوم المهدی انجام 

شد.
در حاشــیه این مراســم مدیرعامل شرکت آلومینیوم 
المهــدی گفــت: آلومینیــوم المهدی تولید شــمش 
آلومینیوم را با ظرفیت ۱۷۰ هزار تنُ در ســال برعهده 
دارد که برای امســال و ســال های آینده با افزایش روبرو 

خواهیم بود.
حمیــد رجب پــور، عنوان کرد: ســالن نگهداری پودر 
آلومینیوم به ظرفیت ۸۰ هزارتنُ با سرمایه گذاری ۲۵۰ 
میلیارد تومان و یکسال بطول انجامید که اکنون افتتاح 
شد.رجب پور، با بیان اینکه همزمان مراسم کلنگ زنی 
کمپرسورخانه المهدی را داشتیم و همچنین تولید هوای 
فشرده برای تولید آلومینیوم یکی از شروط اساسی است 
و این شــرکت ســالهای متمادی با مشکل تأمین هوای 
فشرده پایدار روبروست که موفق شدیم با تأمین سرمایه 
بــرای ایــن پروژه را آغاز کنیم، افزود: این پروژه ۲ و نیم 
میلیون دلار ســرمایه گذاری ارزی دارد و حدود ۳۵۰ 
میلیارد تومان سرمایه گذاری ریالی را به خود اختصاص 

داده است.

وی، مطرح کرد: جهت تأمین کمپرسور قراردادها منعقد 
شــده و تا چند ماه آینده وارد ایران خواهد شــد و سایر 
 اقــلام مــورد نیاز پــروژه نیز در داخل تأمین شــده و 
برنامه ریزی کردیم و بهره برداری از این کمپرسورخانه 
به ظرفیت ۳۰ هزار مترمکعب در ساعت برای پایان سال 

۱۴۰۳ خواهد بود.
مدیرعامــل شــرکت آلومینیوم المهــدی اضافه کرد: 
آلومینیوم یک صنعت انرژی بر است و نیاز به تأمین برق 
بالایی دارد با توجه به محدودیت ها در حوزه برق همیشه 
در تابســتان چالش تأمین برق پایدار برای آلومینیوم 
المهدی وجود داشته است که با بهره برداری از فاز اول 
نیروگاه المهدی برق پایدار را برای این شــرکت فراهم 

کردیم و بازدیدی از این فاز داشتیم.
گفتنی است، شرکت آلومینیوم المهدی در تیر ماه ۱۳۶۹ 
با هدف تولید ســالیانه ۳۳۰ هزار تن شمش آلومینیوم 
)در ۳ فــاز( و در منطقــه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و 
فلــزی خلیــج فــارس در ۱۸ کیلومتری غرب شــهر 
بندرعباس تأســیس و در سال ۱۳۷۶ بخشی از فاز یک 
مجتمع با ۶ دیگ راه اندازی شــد و تدریجاً تعداد ۱۲۰ 
دیگ راه اندازی شــد در اردیبهشــت ماه ســال ۱۳۸۴ 
مجتمع به ظرفیت اســمی پیش بینی شــده ۱۱۰ هزار 

تنُ دست یافت. شرکت آلومینیوم المهدی در تاریخ یکم 
بهمن ماه ۱۳۹۷ به بخش خصوصی واگذار شد.

قائم مقام شــرکت آلومینیوم المهدی، در این مراسم با 
بیــان اینکه احداث نیــروگاه المهدی کمک بزرگی به 
توســعه زیرســاخت های صنعتی کشــور است، افزود: 
کمپرســورخانه شماره ۲ شرکت آلومینیوم المهدی با 
هدف افزایش ظرفیت تولید هوای فشرده احداث خواهد 
شد.هاشم آبادی مبلغ هزینه شده برای این پروژه را در 

حدود ۲ میلیون دلار خرید کمپرســورها و حدود ۳۵۰ 
میلیارد تومان مابقی آیتم های خریداری شده اعلام کرد.

وی، با بیان اینکه در برنامه ســال ۱۴۰۳ مقرر شــده که 
 ۳۴۷ مــگاوات بــرق بــه مــدار وارد شــود، ادامه داد: 
برنامه ریزی های مفصل و کاربردی برای تولید شــمش 
در سال ۱۴۰۳ داریم و با رفع محدودیت هایی که داریم 
تلاش می کنیم در ســال ۱۴۰۵ تولید شــمش به ۲۵۰ 

هزار ظرفیت اسمی برسد.
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وزیر نفت: تخفیف ها از انگشتان دست من کمتر است

ایسنا: وزیر نفت گفت: به ۱۷ کشور دنیا نفت صادر می کنیم، می گویند تخفیف 
می دهند، میزان تخفیف ها انگشــتان دســت من کمتر است.جواد اوجی دیروز 
در مراسم رونمایی از بازار بهینه سازی و محیط زیست در بورس انرژی ایران و 
آغاز معاملات گواهی صرفه جویی گاز، با بیان اینکه در چند روز گذشته رسانه های 
خارجی خبر صادرات نفت ایران به اروپا را اعلام کردند و اکنون به ۱۷ کشــور 
نفت می فروشیم، اظهار کرد: ما در جنگ اقتصادی هستیم، نباید اعداد را اعلام 
کنیم و دولت های قبل هم همینگونه بودند.وی افزود: دست اندرکاران صنعت 
نفت به صورت شبانه روزی کار می کنند؛ ۸۰۰ تحریم جدید وضع شده است. 
می گویند تخفیف می دهند، والله تخفیفی که می گویند از انگشتان دست من 
کمتــر اســت.وزیر نفت بــا بیان اینکه اگر در صنعت نفت در ســال های اخیر 
سرمایه گذاری صورت نمی گرفت، به ونزوئلایی تبدیل می شدیم که تولید نفت 
۴ میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه ای آن به ۳۰۰ هزار بشکه می رسید، گفت: در آغاز 
به کار دولت سیزدهم تولید نفت ایران روزانه ۲ میلیون و ۱۰۷ هزار بشکه بود، 
به همت کارکنان صنعت نفت، این حجم تولید امســال به روزانه ۳ میلیون و 
۵۷۰ هزار بشکه رسیده است.وزیر نفت در پاسخ به برخی مدعیان که می گویند 
اگر دولت ســیزدهم نفت می فروشــد، پس پول آن کجا می رود، گفت: دولت 
سیزدهم در سال ۱۴۰۰ با کسری بودجه ۴۰۰ هزار میلیارد تومانی روبه رو بود 
و در هفته ها و ماه های نخســت، دیگر وزرا از وزارت نفت می خواســتند فروش 
نفت با سرعت افزایش یابد تا کسری بودجه جبران شود. خزانه کشور نیز خالی 
بود، حرکت را برای افزایش تولید و صادرات نفت آغاز کردیم و خدا نیز به این 
حرکت برکت داد و نفت ۱۴۰ دلار شــد.اوجی با بیان اینکه ســرمایه گذاری در 
دو محــور افزایــش تولید نفت و گاز و بهینه ســازی مصرف انرژی در کشــور 
برنامه ریزی شــد، تاکید کرد: اولویت ســرمایه گذاری افزایش تولید نفت، گاز، 
فرآورده های نفتی و محصولات پتروشــیمی اســت، بهینه سازی مصرف انرژی 
دیگر اولویتی بود که همســو با این موضوع دنبال شــد، زیرا قرار نیســت هرچه 

تولید می کنیم مصرف شود و تولید به دنبال مصرف بدود.

۱ درصد از ظرفیت آب سدها مصرف شد

ایرنا: میزان پرشــدگی ســدهای کشور در هفته نخست تیر ماه امسال به ۶۵ 
درصــد رســیده بود که در هفته جــاری با کاهش یک درصدی به ۶۴ درصد 
رسید و نشان می دهد در روزهای گرم سال باید در مصرف آب صرفه جویی 
کنیم.روزهای گرم ســال از راه رســیده و همین امر ســبب افزایش نیاز به آب 
شــده اســت؛ از طرف دیگر وارد مدار شدن کولرهای فرسوده آبی به مدار هم 
اثر مستقیمی بر افزایش نیاز آبی داردبر اساس تازه ترین آمار شرکت مدیریت 
منابع آب ایران از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر ۱۴۰۲( تا نهم تیرماه 
درصد پرشدگی سدهای مهم و بزرگ کشور به ۶۴ درصد رسیده که با کاهش 
یک درصدی نســبت به هفته گذشــته روبرو شــده استمیزان آب ورودی به 
سدهای کشور هم از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر ۱۴۰۲( تا ۹ تیرماه 
به ۳۸.۲۸ میلیارد مترمکعب رسیده است.این در حالی است که سال گذشته 
این رقم ۳۵.۸۹ میلیارد مترمکعب بوده که رشد ۷ درصدی را نشان می دهد. 
بر اساس آمار شرکت مدیریت منابع آب ایران از ابتدای سال آبی جاری تا ۹ 
تیرماه ۲۶.۹۴ میلیارد مترمکعب آب از سدهای کشور برای مصارف مختلف 

خارج شده است.
ســال گذشــته این میزان ۲۴.۸۶ میلیارد مترمکعب بوده که رشد ۸ درصدی 
خروجی ها امســال را نشــان می دهد. اکنون و از ابتدای ســال آبی جاری تا ۹ 

تیرماه ۳۳.۳۳ میلیارد مترمکعب حجم آب موجود در سدهای کشور است.
ســال آبی گذشــته حجم آب موجود در سدها ۳۰.۶۲ میلیارد مترمکعب بوده 

که رشد ۹ درصدی حجم آب موجود در سدهای امسال را نشان می دهد.

واردات 
سوخت های 

فسیلی هنوز در 
اولویت اصلی 

ژاپن قرار دارد و 
در این میان، 

کشورهای 
حاشیه خلیج 

فارس با تأمین 
بیش از ۹0 

درصد نفت این 
کشور از اهمیت 
بالایی برخوردار 
است، بطوریکه 

این کشورها 
سهم عمده در 
تأمین نیازهای 
نفتی ژاپن دارند

کاش آنچه بودیم نبودیم

جمله »کاش نفت در کشورمان کشف نمی شد« را 
شاید بارها خوانده یا فراوان شنیده باشید. واقعیت 
تلخ این جمله زمانی بیشتر درک می شود که با یکی 
از شهروندان ژاپنی، اندونزیایی یا ترکیشی با فرض 

موقعیتی یکسان آن را قیاس کنیم.
ژاپن کشــوری جزیره ای، حوالی اقیانوس آرام، بر 
بســتری از توده ســنگ های آذرین، کوهستانی، 
آتشفشــانی و به شــدت زلزله خیز و از نظر منابع 
طبیعــی، مــواد معدنــی و ثروت هــای زمینی و 
زیرزمینی جز فقیرترین کشورهای جهان به شمار 
می آید. نکته مهم اما شــناخته شــدنش به عنوان 
یکی از قدرت های اصلی اقتصادی جهان و سومین 
اقتصاد بزرگ از نظر تولید ناخالص داخلی اســت.

علت این تناقض )فقر در منابع و غنی در اقتصاد( 
خیلی ســاده، تکیه بر نیروی انســانی است؛ آن ها 
مردمان خود را با جَبرِ اقلیمِ جغرافیا وفق داده و با 
بهره از فکر، اندیشه، تمرین مشارکت و کار تیمی، 
اقتصادشان را زبانزد کرده اند.آرزوی »کاش استان 
فارس قطب کشاورزی نبود« به دلیل کمتر شنیده 
شدن، فانتزی ذهنی نیست بلکه واقعیتی تلخ است 
کــه اگر مفتخر به تولیــد فلان درصد محصولات 
غذایی کشور نبودیم )منهای محصول استراتژیک 
گنــدم( منابع آب تجدیدپذیر اســتان را در قالب 
تولیــد محصولــی پر آب بر چون هندوانه یا ذرت، 
خودخواهانه و بدون حتی نیم نگاهی به نسل آینده 
به تاراج نمی دادیم.منابع آب و سفره های زیرزمینی 
در دسترس را بدون رواداری نسل بعد، بی رحمانه 
برداشــت کردیم و کم کم پاسخ دردناک طبیعت 
در قالب پدیده هایی چون فرونشســت را گرفته و 
خواهیم گرفت.فرصت از دست رفته است و اینگونه 

حســرت خوردن ها بدون فایده اســت؛ هر چند 
گذشته چراغی است برای آینده.از حدود دو دهه 
قبل محور توسعه فارس تغییر از قطب کشاورزی 
بــه قطب صنعتی تعریف شــد امــا مخاطرات و 
آلودگی هــای زیســت محیطی و مشــاهده دود 
کش های عظیم اســتان های صنعتی، باعث شد تا 

در این موارد با طمأنینه حرکت شود.
امــا چــاره کار آغازی دوباره از نقطه صفر و تکیه بر 

جاذبه های طبیعی و خدادادی گردشگری است.
پدیده هایــی چــون ژرف دره )گِرَند کَنیون( هایقر 
شهرستان فیروزآباد یا ژرف دره تنگ براق چسبیده 
به گردشــگاهی منحصر بفرد در شــمال فارس و 
شهرستان اقلید، دره هایی عمیق که با احداث پلی 
شناور بر روی آن ها یا زیپ لاین و دیگر ورزش های 
سالم با طبیعتی دلپذیر، عوایدش می تواند از کاشت 
و برداشــت زمین کشاورزی حتی از نوع برنج بالاتر 

برود.

ســپردن کار به دســت کاردان یعنی سرمایه گذار 
بخش خصوصی که از طریق محیا شدن زیرساخت 
لازم با روش های اســتاندارد دفع فاضلاب انســانی 
بــدون کوچکترین خطری در آســیب به اکولوژی 
منطقــه می تواند جایگزینی خوب و مطمئن برای 
کشاورزی باشد.اگر سرمایه گذار پولاد کفِ سپیدان 
نگاهش به آســمان برای باریدن برف و راه افتادن 
پیســت اســکی باشد اما ژرف دره های فوق الاشاره 
طبیعی هستند بدون هیچ وابستگی ثانوی در فصول 
مختلف ســال تعطیل بردار نیست و قابل اتکا برای 
بازگشتی پر سود در سرمایه اصلی.نسخه شفا بخش 
اســتان پهناور فارس گردشگری است ولاغیر؛ که 
حتی بیم ورود احتمالی نیترات موجود در کشت و 
زرع بالادست سدها هم با تلاش بر رونق گردشگری 
با استاندارد خاص خودش برای حل مشکل اقتصاد 
و اقناع کشــاورز بر نکاشــت و مشــغول شدن در 

زیرمجوعه های گردشگری نیز رفع می شود.

مهدی شریفی 
 کارشناس حوزه آب

ت
ش

ددا
یا

رویداد

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان 
تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضیان محرز گردیده اســت لذا مشــخصات 
متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اســناد و املاک تســلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی 

تقدیم نماید. 
ردیف 1- برابر رأی شــماره 3946 مورخ 1403/03/13 هیات دوم مالکیت خانم 
صدیقه صادقی برزانی به شناسنامه شماره 1768 کد ملی 1282982400 فرزند 
محمد در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 179,41 متر مربع پلاک شماره 
86 فرعی از 16 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان 

ثبت در دفتر املاک تأئید و محرز گردیده است. 
ردیف 2-  برابر رأی شــماره 4035 مورخ 1403/03/16 هیأت دوم مالکیت آقای 
مهدی نصر اصفهانی به شناسنامه شماره 42 کد ملی 1290419035 فرزند اصغر 
نسبت به بیست حبه مشاع از 72 حبه ششدانگ یکباب انبار به مساحت 323,40 
متر مربع پلاک شماره 1893 فرعی از 5 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه 
ثبت ملک غرب اصفهان ســهم الارث از اصغر نصر اصفهانی فرزند غلامحسین 
ثبت در دفتر املاک و سهم الارث از غلامحسین نصر اصفهانی فرزند حاج علی 
طبق اظهار نامه ثبتی تأئید و محرز گردیده اســت. )پلاک 5/145/1 در اجرای 

استاندارد سازی به پلاک 5/1893 تبدیل گردید(
ردیف 3- برابر رأی شــماره 4036 مورخ 1403/03/16 هیأت دوم مالکیت آقای 
کورش نصر اصفهانی به شناسنامه شماره 6 کد ملی 1290383421 فرزند اصغر 
نســبت به سی و دو حبه مشــاع از 72 حبه ششدانگ یکباب انبار به مساحت 
323,40 متر مربع پلاک شــماره 1893 فرعی از 5 اصلی واقع در اصفهان بخش 
14 حــوزه ثبت ملک غرب اصفهان ســهم الارث از اصغر نصر اصفهانی فرزند 
غلامحسین ثبت در دفتر املاک و سهم الارث از غلامحسین نصر اصفهانی فرزند 
حاج علی طبق اظهار نامه ثبتی و خریداری عادی از ورثه صدیقه نصر نصرآبادی 
فرزند صادق تأئید و محرز گردیده اســت. )پلاک 5/145/1 در اجرای استاندارد 

سازی به پلاک 5/1893 تبدیل گردید(
ردیف 4- برابر رأی شــماره 4034 مورخ 1403/03/16هیأت دوم مالکیت آقای 
رضا نصر اصفهانی به شناســنامه شماره 21 کد ملی 1290328366 فرزند اصغر 
نسبت به بیست حبه مشاع از 72 حبه ششدانگ یکباب انبار به مساحت 323,40 
متر مربع پلاک شماره 1893 فرعی از 5 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه 
ثبت ملک غرب اصفهان ســهم الارث از اصغر نصر اصفهانی فرزند غلامحسین 
ثبت در دفتر املاک و سهم الارث از غلامحسین نصر اصفهانی فرزند حاج علی 
طبق اظهار نامه ثبتی تائید و محرز گردیده اســت. )پلاک 5/145/1 در اجرای 

استاندارد سازی به پلاک 5/1893 تبدیل گردید( 

شناسه آگهی: 1736089
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/03/29- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/04/13

شهریاری - رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان 

آگهی دعوت از افراز 
ورثه مرحوم قلی چراغی مالکین مشاعی پلاک صفر فرعی از 164 اصلی ناحیه 
5 واقع در شهرستان قصر شیرین به اسامی: آقایان علی اشرف و علیرضا و کیوان 
و یزدان و ایمان و کامران و خانم ها راضیه و فوزیه و سکینه همگی شهرت چراغی 
و خانم فاطمه بهاری نژاد فرزندان متوفی و خانم مرضیه رضایی ریزوندی زوجه 

متوفی
 نظــر به اینکه آقای علیرضا چراغی فرزند مرحوم محمد قلی احدی از مالکین 
مشایی پلاک فوق الذکر حسب تقاضای وارده به شماره 1893 مورخه 1403/04/11 
تقاضای  افراز ملک موصوف را نموده اند لذا به اطلاع می رساند عملیات افراز در 
تاریخ 1403/04/18 روز دوشنبه ساعت 12 ظهر در محل وقوع ملک انجام خواهد 
شــد لذا شایسته اســت در زمان تعیین شده در محل وقوع ملک حضور به هم 

رسانید لازم به ذکر است عدم حضور مانع از انجام عملیات ثبتی نمی گردد.
رئیس ثبت اسناد و املاک قصر شیرین -الیاس شیری

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

آگهی نظریه هیات اختلاف قانون تعیین تکلیف مستقر در حوزه ثبتی آرادان 
 1- برابر رای شــماره 140360329126001455  مورخه1403/03/23 صادره از 
هیئت قانون تعیین تکلیف تصرفات مالکانه وبلامعارض شــهین کاشانی فرزند 
رمضان در 2 دانگ مشاع از 6 دانگ ششدانگ یک قطعه زمین  مزروعی با حق 
آبه  طبق قانون مقررات توزیع عادلانه آب به مساحت 6848/89 مترمربع تحت 
قسمتی از پلاک 110 فرعی از 86 اصلی واقع در علی آباد آرادان بیع نامه عادی 
تقسیم نامه موروثی بصورت مع الواسطه از یداله کاشانی موضوع پرونده کلاسه 

12600028 - 1403 محرز گردیده است.
2- برابر رای شــماره  140360329126001457 مورخه 1403/03/23صادره از 
هیئت قانون تعیین تکلیف تصرفات مالکانه و بلا معارض بی بی شــهربانو بخت 
فرزند رضا در 2 دانگ مشــاع از 6 دانگ ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی با 
حقابه طبق قانون مقررات توزیع عادلانه آب به مســاحت 6848/89 متر مربع 
تحت قسمتی از پلاک 110 فرعی از 86 اصلی واقع در علی آرادان بیع نامه عادی 
تقسیم نامه موروثی بصورت مع الواسطه از یداله کاشانی موضوع پرونده کلاسه  

12600028 - 1403محرز گردیده است.
3- برابر رای شــماره 140360329126001463 مورخه  1403/03/23صادره از 
هیئت قانون تعیین تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض شــهین کاشانی فرزند 
رمضان در 2 دانگ مشاع از 6 دانگ ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی با حقابه 
طبق قانون مقررات توزیع عادلانه آب به مســاحت 6848/89 مترمربع تحت 
قسمتی از پلاک 110 فرعی از 86 اصلی واقع در علی آرادان بیع نامه عادی تقسیم 
نامه موروثی بصورت مع الواســطه از یداله کاشــانی موضوع پرونده کلاســه 

12600028-1403 محرز گردیده است.

4- برابر رای شــماره 140360329126001465 مورخه 1403/03/23 صادره از 
هیئت قانون تعیین تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض رمضان کاشانی فرزند 
یداله در 6 دانگ ششــدانگ ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی با حقابه طبق 
قانون مقررات توزیع عادلانه آب به مساحت 25155/60 متر مربع تحت قسمتی 
از پلاک 110 فرعی از 86 اصلی واقع در علی آباد آرادان بیع نامه عادی تقســیم 
نامه موروثی بصورت مع الواســطه از یداله کاشانی موضوع پرونده کلاسه 1403 

- 12600015 محرز گردیده است.
5- برابر رای شــماره 140360329126001657 مورخه 1403/03/23 صادره از 
هیئت قانون تعیین تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض رمضان کاشانی فرزند 
یداله در6 دانگ ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی با حقابه طبق قانون مقررات 
توزیع عادلانه آب به مســاحت 25918/70 متر مربع تحت قسمتی از پلاک 110 
فرعی از 86 اصلی واقع در علی آباد آرادان بیع نامه عادی تقسیم نامه موروثی 
بصورت مع الواســطه از یداله کاشانی موضوع پرونده کلاسه1403 - 12600014 

محرز گردیده است.
لــذا در اجرای مقررات ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی فاقد 
سند مراتب به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت 
به تقدیم داد خواست به مراجع قضایی نموده و گواهی مربوطه را به اداره تسلیم 
نمایند بدیهی است درصورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سندمالکیت صادر خواهد شد.
شناسه آگهی: 1739750

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/04/13 - تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/04/28
محمد جواد قنبری نیکدل - کفیل ثبت اسناد و املاک شهرستان آرادان 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره 140360329012002358- مورخ 1403/04/02 هیات اول/دوم 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک گرمسار تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای /خانم مرضیه اســکندری فرزند مختار به شــماره شناسنامه 
6590017727 کدملی 6590017727 صادره از فیروزکوه و برابر رای شــماره 
140360329012001721 مــورخ 1403/02/29 هیات اول- دوم موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی گرمسار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای / خانم معصومه 
اسکندری فرزند مختار بشماره شناسنامه 460054385 کدملی 460054385 
صادره از گرمســار هر کدام در ســه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین 
محصور با بنای احداثی به  مساحت 266/33 متر مربع  پلاک 22 فرعی از 1 اصلی 
واقع در حسین آباد حاج تقی شهرستان گرمسار خریداری از مالک رسمی آقای 

/ خانم اسماعیل خسروانی فرزند خسرو  محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب  در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در 

صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه ماه اعتراض خود را به این 
اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  

شناسه آگهی: 1743751
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/04/13 -  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/04/30
  حسین چلوئی - رئیس ثبت اسناد و املاک گرمسار

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360329012002358- مورخ 1403/04/02 هیات اول/دوم 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک گرمسار تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای / خانم محمد علی قاسمی فرزند غلامرضا به شماره شناسنامه 13 
کدملی 4609657678صادره از گرمســار در ششــدانگ یک قطعه باغچه به  
مســاحت 3676/45 متر مربع  پلاک 3 فرعی از 3 اصلی حقوق ارتفاقی با حق 
استفاده از قانون مقررات آب بر طبق نحوه ملی شدن آن واقع در نوده خریداری 

از مالک رسمی آقای / خانم مع الواسطه از شکرالله ابولی محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب  در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه ماه اعتراض خود را به این 
اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

شناسه آگهی: 1744863
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/04/13 - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/04/30
  حسین چلوئی - رئیس ثبت اسناد و املاک گرمسار

آگهی مفقودی
برگ سبز سواری پیکان دولوکس به رنگ سفید یخچالی روغنی مدل 1373 به 
شــماره موتور 1127311579 و شماره شاســی 73442087 به شماره پلاک 
 ایــران64-734ب33 به مالکیت محمود زربو مفقــود گردیده و فاقد اعتبار 

می باشد.  
یزد  

آگهی مفقودی
شاســی شــماره  مــدل2015   i120 هیونــدا  خــودرو  کارت 
 G4FAEU107504  وشــماره موتــور MALBC51C7FM694360
وشماره پلاک  749م35/ 54 به مالکیت محمدعلی حکیمی مفقود گردیده واز 
یزد درجه اعتبار ساقط میباشد.  

آفتاب تابان در 
انتظار طلای 
سیاه ایران

آیا ایران به بازار نفت ژاپن 
وارد می شود؟

این جزایر که در ژاپن به »سرزمین های شمالی« معروف 
هســتند، در روســیه »جزایر کوریل جنوبی« نامیده 
می شــوند. بهبود روابط با روســیه یکی از اولویت های 
سیاست خارجی در دولت شینزو آبه، نخست وزیر سابق 
ژاپن بود. یکی از دلایل این رویکرد این اســت که ژاپن 
قصد دارد با پیروی از یک اســتراتژی سیاست خارجی 
ملایم با روســیه و امضــای یک معاهده صلح، برخی از 
ســرزمین های مورد مناقشــه موسوم به سرزمین های 

شمالی در ژاپن را پس بگیرد.
جنگ اوکراین و امنیت انرژی ژاپن ��

آغاز جنگ روسیه و اوکراین در سال ۲۰۲۲، باعث شد 
که دیدگاه مردم ژاپن در مورد روســیه به طور اساســی 
تغییر کند. نتایج نظرسنجی رسمی در سال ۲۰۲۲ نشان 
داد که نظر مردم ژاپن از روســیه در منفی ترین ســطح 
ثبت شده است. از همین روی، جامعه ژاپن در واکنش 
به جنگ اوکراین، تا حد زیادی از تحریم ها علیه روسیه 
حمایت کرد. نخست وزیر فومیو کیشیدا که به اندازه آبه 
متعهد به بهبود روابط با روسیه و امضای معاهده صلح 
نیست، حمله روسیه به اوکراین را چالشی مستقیم برای 
ژاپن می داند و جملاتی مانند »اوکراین امروز می تواند 

فردا آسیای شرقی شود« را بیان می کند.
حمله روســیه به اوکراین، تأمیــن کننده مهم واردات 
انرژی، به برخی تغییرات در سیاســت های انرژی ژاپن 
منجر شــده اســت. قبل از جنگ اوکراین، روسیه ۳.۶ 
درصــد از واردات نفت ژاپــن، ۸.۸ درصد از واردات گاز 
طبیعی مایع )LNG( و ۱۱ درصد از واردات زغال سنگ 
را به خود اختصاص می داد. در نتیجه حملات روسیه به 
اوکرایــن، یکــی از بزرگتریــن تولیدکننــدگان و 
صادرکننــدگان نفــت و گاز جهان، قیمت نفت و گاز به 
میزان قابل توجهی افزایش یافت و این امر به ویژه برای 
کشورهای وابسته به واردات انرژی مانند ژاپن، مشکلات 
زیادی را ایجاد کرده است. در آوریل ۲۰۲۲، دو ماه پس 
از حمله روسیه به اوکراین، ژاپن قصد خود را برای کاهش 
تدریجی واردات زغال سنگ و نفت روسیه اعلام کرد و 
در ماه دسامبر، ژاپن به همراه کشورهای گروه ۷ توافق 
کردند که سقف قیمت نفت خام روسیه را اعمال کنند. 
ژاپن تا پایان ســال ۲۰۲۲ واردات نفت و زغال ســنگ 
روسیه را به ترتیب ۵۶ و ۴۱ درصد نسبت به سال قبل 

کاهش داد.
در نتیجــه، جنگ روســیه و اوکرایــن به تغییرات قابل 
توجهی در سیاســت خارجی و اســتراتژی انرژی ژاپن 
منجر شد. این حمله باعث شد که ژاپن روابط خود را با 
ناتو تقویت و بر ارتباط بین امنیت آسیا-اقیانوســیه و 
اروپا-آتلانتیک بیشــتر تاکید کنــد. ژاپن که از لحاظ 
تاریخی روابط پیچیده ای با روسیه داشته است، با اعمال 

تحریم های شــدید علیه مســکو در چارچوب بحران 
اوکراین، سیاست های انرژی خود را تغییر داد. تصمیم 
ژاپن برای کاهش چشمگیر سهم روسیه از واردات انرژی، 
تلاش های توکیو برای تضمین امنیت انرژی را افزایش 
داده اســت. با این حال، برخلاف بســیاری از کشورهای 
دیگــر، ژاپن به جای تســریع در انتقــال به انرژی های 
تجدیدپذیر، به دنبال تداوم اســتفاده از ســوخت های 

فسیلی در بلندمدت است.
نقش خلیج فارس و اهمیت ایران ��

بنابراین واردات ســوخت های فسیلی هنوز در اولویت 
اصلی ژاپن قرار دارد و در این میان، کشورهای حاشیه 
خلیج فارس با تأمین بیش از ۹۰ درصد نفت این کشور 
از اهمیت بالایی برخوردار است، بطوریکه این کشورها 
سهم عمده در تأمین نیازهای نفتی ژاپن دارند. براساس 
آنچه انرژی پرس گزارش داده است، ژاپن روزانه حدود 
۴ میلیون بشــکه نفت از کشــورهای عربی حوزه خلیج 
فارس وارد می کند و حدود ۹۰ درصد نفتکش های ژاپنی 
از خلیج فارس به ژاپن می گذرند. باید توجه داشت که 
ایران تا سال ۲۰۱۹ یکی از صادرکنندگان نفت به ژاپن 
برای دهه ها بود که با آغاز تحریم های دوره دونالد ترامپ 
و رابطه نزدیک توکیو و واشــنگتن، این کشــور واردات 

نفت از ایران را متوقف کرد.
معافیت واردات نفت خام ایران از ســوی آمریکا در دوم 
ماه مه ۲۰۱۹ پایان یافت و شــرکت های ژاپنی مجبور 
شدند از واردات نفت خام از ایران صرف نظر کنند. ژاپن 
حتی پس از انقلاب اســلامی ایران در ســال ۱۹۷۸ نیز 
نفت خام خود را از ایران وارد کرده و این نخستین باری 
است که واردات نفت خام از ایران عملًا متوقف می شود. 
حفــظ روابــط خوب با ایران، به عنوان یک قدرت بزرگ 
در خاورمیانه، برای تأمین پایدار نفت ژاپن بســیار مهم 

است.
به همین دلیل، به باور برخی از کارشناسان ژاپنی حتی 
اگر آمریکا سیاست رادیکال در قبال ایران دنبال کند و 
فضای سیاسی محدودی برای مانور داشته باشد، ژاپن 
باید همیشه به دنبال زمینه هایی باشد که بتواند با ایران 
روابط همکاری برقرار و برای ایجاد رابطه اعتماد با ایران 
تلاش کند. اما روابط ژاپن و ایران به ســردی گرایید و 
ژاپن در برابر فشــارهای ایالات متحده تســلیم شــد تا 

واردات نفت از ایران را متوقف کند.
اما اکنون به دلیل جنگ اوکراین و نیز کاهش فشــارها 
بر ایران، احتمالاً بزودی ژاپن نیز مانند چین به خریداران 
نفت ایران ملحق خواهد شــد، البته نباید از عامل مهم 
بازگشــت احتمالی دونالد ترامپ چشم پوشی کرد. این 
کشــور در دوره آبه تلاش کرد تا با میانجی گیری میان 
تهران و واشــنگتن تنش ها را کاهش دهد، زیرا هرگونه 
خلل امنیتی در این منطقه امنیت انرژی این کشــور را 

تهدید می کند.
بــا توجــه به وابســتگی ژاپن به انــرژی خلیج فارس، 
رویدادهــای این منطقه تأثیــر زیادی بر توکیو خواهد 
داشــت. در مجموع، ژاپن که بیش از ۹۰ درصد نفت و 
۳۰ درصــد گاز طبیعــی مایع خود را از خاورمیانه وارد 
می کنــد، ناگزیــر به اعمــال معادلــه پیچیده تری در 
استراتژی امنیت انرژی خود است و هرگونه توافق غرب 
با ایران، در بازار انرژی می تواند عرضه را افزایش داده و 
به تنوع بخشیدن به نیاز انرژی ژاپن کمک کند. از همین 
روی می توان نتیجه گرفت که اگر تحولات ایران مانند 
انتخاب »پزشــکیان« و کاهش تنش با غرب، می تواند 
بازار بالقوه نفت ژاپن را برای ایران بالفعل کند. البته این 
امر به نفع توکیو نیز اســت، زیرا منابع متنوع وارداتی 

امنیت انرژی آن را بهتر تقویت می کند.

مرضیه خوشکار
روزنامه نگار

ژاپــن به عنوان یکــی از بزرگترین واردکنندگان 
انــرژی، بیــش از ۹۰ درصد از نفت خود را از خلیج 
فارس وارد می کند. از همین روی، تحولات سیاسی 
ایران می تواند راه را برای بازگشت نفت ایران به این 
بازار هموار کند که نتیجه برد-برد برای دو کشــور 

دارد.
حمله نظامی روســیه به اوکراین در فوریه ۲۰۲۲ 
بازتاب زیادی در سراســر جهان داشــت و باعث 
تغییرات اساسی در روابط بین الملل شد. این حمله 
نه تنها در اروپا، بلکه در آسیا نیز بر پویایی امنیتی 
تأثیر گذاشت و کشورهایی مانند ژاپن را وادار کرد 
تا روابط خود با روســیه را مورد ارزیابی مجدد قرار 
دهند. به ویژه تأثیر این وضعیت بر سیاســت های 
انرژی و اســتراتژی های منطقه ای ژاپن وابسته به 

واردات انرژی، بسیار مهم است.
روابط ژاپن و روسیه اغلب پرتنش بوده است. پس 
از جنــگ روســیه و ژاپــن در اوایل قرن بیســتم، 
اختلافات مداوم بر ســر مالکیت جزایر، به ویژه در 
شــمال شــرقی هوکایدو، به یکی از عوامل تعیین 

کننده در روابط دوجانبه تبدیل شد.
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صفر تفاخر-شهردار پیرانشهر

به استناد بودجه مصوب سال 1403، شهرداری پیرانشهر در نظر دارد پروژه« اجرای پلاک بتنی )بصورت متفرقه ( پیاده روی معابر و پارکهای سطح شهر را در سال 1403 از محل منابع 
داخلی سال 1403 و برابر نظریه کارشناسی شماره 14032/ص مورخه 1403/01/06 ، از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شرایط بشرح مفاد شرایط عمومی و خصوصی و اسناد 
مناقصه واگذار نماید .فلذا از کلیه اشــخاص حقوقی واجد شــرایط دعوت بعمل می آید در صورت تمایل به شــرکت در مناقصه از طریق مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت، 
جهت دریافت اسناد و مدارک و اطلاعات لازم و ثبت سپرده وارائه قیمت پیشنهادی و سایر موارد الزامی در مناقصه اقدام نمایند.داوطلبان می توانند کلیه اطلاعات)تاریخ شروع-تاریخ اتمام-بازگشایی 

و ...(آگهی مربوطه را از طریق سامانه ستاد www.setadiran.ir کسب نمایند.

آگهی مناقصه عمومی  پروژه اجرای پلاک بتنی پیاده روی معابر و پارکهای سطح شهر )بصورت متفرقه ( )با مصالح ( 
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۸

رابطه رأی و محیط و زیست

مســعود پزشکیان اگر رئیس جمهور شود، رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست را انتخاب خواهد کرد و در این مورد نیازی به رأی یا 
تأیید مجلس ندارد. قانون حفاظت و به ســازی محیط زیســت هم 

وظیفه ها و اختیارات رئیس سازمان را مشخص کرده است.
با توجه به گفته های پزشــکیان و با توجه به شــخصیت هایی که در 
ســتاد او مســئول کمیتهٔ محیط زیست هستند و افرادی که در این 
چند وقت در ســتاد او ســخنرانی داشته اند، احتمال دارد که بتوانیم 
مطالبه های جدی برای انجام وظیفهٔ رئیس سازمان، مطابق مادهٔ ۱ 
قانون حفاظت و به ســازی محیط زیســت داشته باشیم. البته رقیب 
پزشــکیان هم رئیس ســازمان محیط زیست را انتخاب خواهد کرد. 
اما او چه اظهار نظری دربارهٔ معضل های محیط زیست داشته؟ با در 
نظر گرفتن این که او در زمینهٔ اقتصاد راهبرد و رهنمودش صادرات 
سبزی به روسیه است، و هم فکرش )نامزد کناررفته که اکنون می گوید 
طرفداران من به او رأی دهند( برنامهٔ اقتصادی اش دادن دویســت 
متر زمین به بی خانه ها برای شــراکت با بســازوبفروش ها است… 
می توان حدس زد که چه بلایی بر سر بقایای منابع آب و خاک کشور 

خواهد آمد.
این، فقط یک دلیل برای اثبات این اســت که ســخن کســانی که 
می گویند "رئیس جمهور کاره ای نیست" یا "همگی مثل هم هستند" 
و با این توجیه توصیه به رأی ندادن می کنند، سخن دقیقی نیست. 
دلیل دیگر این که به احتمال زیاد با روی کار آمدن رقیب پزشکیان، 
ارزش ریال در برابر دلار باز هم سقوط خواهد کرد، چرا که او شخصیتی 
ناسازگار با معیارهای دیپلماتیک است و نتوانسته و نمی خواهد که 
رابطهٔ کشور را با آمریکا که قدرت اول اقتصادی جهان است، بهبود 
بخشــد )نیازی به گفتن نیســت که حفظ عزت و اســتقلال کشور 
مغایرتی با داشــتن رابطه ندارد(. او همچنین نمی خواهد FATF را 
امضا کند و این هم به سقوط پیوستهٔ ریال کمک خواهد کرد. نتیجهٔ 
اقتصاد ضعیف شونده )اقتصادی که کم توان است و پیوسته در جهت 
ناتوان تر شــدن پیش می رود( فشــار آوردن فزایندهٔ دولت و مردم بر 

داشته های طبیعی یعنی خوردن از سرمایه های ملی خواهد بود.
رأی دادن یا رأی ندادن، اگر برای نشــان دادن نارضایتی از شــرایط 
موجود باشد، باید با توجه به شرایط مشخص و نتیجهٔ قابل پیش بینی 
این عمل باشد. امروز همچون روز روشن است که با روی کار آمدن 
رقیب پزشــکیان که چند دهه در پســت های مهم تصمیم ســاز و 
تصمیم گیر حضور داشته، اوضاع اقتصادی و به تبع آن اوضاع محیط 
زیســتی همچون گذشــته سیر نزولی خواهد داشت. اما با روی کار 
آمدن پزشــکیان دست کم کورسوی امیدی هست که آهنگ نزول 

کیفیت هوا و آب و خاک کشور کندتر شود.
در این میان کسانی، به ویژه خارج نشینانی هستند که می گویند رأی 
نــدادن یک رفراندوم اســت… و توجه ندارنــد که این "رفراندوم" 
هم اینک نیز صورت گرفته و مشخص است که حدود هشتاد درصد 
مردم، از جمله هر شش نامزد ریاست جمهوری، از اوضاع اقتصادی 
و اجتماعی کشور به شدت یا تا اندازه ای ناراضی هستند. رفراندوم را 
کــه برای نفس خودش انجــام نمی دهند؛ هدفی باید بر آن مترتب 
باشد. با رأی ندادن به چه هدفی دست خواهیم یافت؟ مگر جز این 
است که روند کنونی ادامه خواهد یافت؟! توهم "هرچه بدتر، بهتر" 
را باید کنار گذاشت و دل بست به بهبود و اصلاح آرام وضع. بدیهی 
است که با انتخاب یک رئیس جمهور معقول که بتواند کارهایی هم 
بکند، معجزه رخ نخواهد داد، اما از بدتر شدن رابطه با جهان و سقوط 
پول ملی و تباه تر شدن طبیعت کشور هم چیزی جز نگون بختی در 

نخواهد آمد.

اپلیکیشن تلفن همراه ایرانداک راه اندازی 
می شود

ایرنا: رئیس پژوهشگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران )ایرانداک( 
از راه اندازی و قابلیت نصب اپلیکیشن )برنامه کاربردی( موبایل 
ایرانــداک طی دو هفتــه آینده خبر داد و گفت: با راه اندازی این 
اپلیکیشن انتظار می رود که میلیون ها نفر آن را نصب و استفاده 
کنند.محمــد حســن زاده در دومین همایــش مدیران فناوری 
اطلاعــات و مراکز آپا )آگاهی رســانی، پشــتیبانی، امداد برای 
آسیب پذیری ها و حوادث امنیتی سایبری( دانشگاه ها و موسسات 
آموزشی، درباره حکمرانی فناوری اطلاعات گفت: ارزش آفرینی، 
بهبود خدمات، همکاری و بهره وری در واقع سه کلیدواژه عرصه ها 
و مســئولیت های حکمرانی فناوری اطلاعات استکه اگر بتوانیم 
آنها را در سازمان محقق کنیم، می توان گفت که حکمرانی فناوری 
اطلاعات اتفاق افتاده اســت.وی چالش اصلی حکمرانی فناوری 
اطلاعات در ســازمان های ایرانی را چالش های پیرامونی شــامل 
پشتیبانی، امنیت و یکپارچگی و همچنین چالش داخلی دانست 
و گفت: به منظور رفع این مســائل، در ایرانداک پنج تدبیر برای 
این حکمرانی در نظر گرفتیم که تمرکز و تقویت توانمندی ها و 
سیاست جبران خدمت از جمله آنهاست.وی، ایرانداک را سرحلقه 
نظام علم و فناوری و نوآوری کشــور دانســت و گفت: در حوزه 
هوش مصنوعی اگر کســی بخواهد کار کند به طور قطع به دیتا 
نیــاز دارد کــه در ایران قوی ترین، پربارترین و غنی ترین دیتا در 
ایرانــداک موجود است.حســن زاده تصریح کرد: ایرانداک برای 
تسهیل هوش مصنوعی، پیکره های زبانی را طراحی کرده است.
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یادداشت

بازتاب

جمعیت بدون نماینده در مناظره ها

 یک جامعه آماری حدودا ۱۵ میلیون نفری شــامل نوجوانان مدرســه و جوانان 
دانشجو نتوانستند با ادبیات و سبک نامزدهای ریاست جمهوری ارتباط معناداری 
 پیــدا کننــد. ایــن  جمعیت بــزرگ در مناظره ها بــدون نماینده بــود. نه با 
سخنرانی های نامزدها و نه با میزگردهای مشاوران نامزدها نتوانست احساس 

نزدیکی و هم دمایی کند.
اوج نزدیک شــدن نامزدهای ریاســت جمهوری به مرزهای سبک زندگی این 
جامعه، جملات سلبی و نقادانه پورمحمدی و پزشکیان بود علیه گشت ارشاد، 
طرح نور و برخوردهای سرهنگی با مقوله های فرهنگی. اما جای ایده و برنامه 
روشن و ایجابی که بتواند این نسل که عموماً رأی ندهندگان یا مرددها هستند 

را متقاعد کند، خالی بود.
نمــی دانــم این ادعــا، در روزهای باقیمانده تا انتخاب رئیس جمهور چهاردهم 
درست هست یا نه اما نامزدها به مهم ترین ویژگی این نسل که زندگی در عصر 
دیجیتال هست حتی نزدیک هم نشدند و با کلی گویی از آن گذشتند. اگر تمام 
مناظره ها و حواشــی انتخابات را از زاویه دید ۱۷ تا ۲۵ ســاله ها نگاه کنید در  
می یابید که نامزدها درگیر مشــغله های ذهنی نســل خودشان بودند و انگار که 

جامعه، همان جامعه زمان خاتمی و احمدی نژاد و حتی روحانی است.
شاید مشغله های ذهنی مردان  دهه چهل و پنجاهیِ انتخابات ریاست جمهوری 

این مجال را از آن ها گرفت که؛
شاید مشغله های ذهنی مردان  دهه چهل و پنجاهیِ انتخابات ریاست جمهوری 

این مجال را از آن ها گرفت که؛
- نسل ۱۷ تا ۲۵ ساله ها از خاطرات پراستناد و پرتکرار ۲۰ سال قبل ذهنیتی 

ندارند.
-  با زبان انگلیسی عجین تر هستند و خیلی از عربی سردرنمی آورند.

-  والدین شان بله ولی خودشان از خاتمی خاطره ای ندارند چون هنوز به دنیا 
نیامده بودند و از احمدی نژاد هم خیلی چیزی به یاد ندارد مگر در حد کلیپ های 

طنز اینستاگرام.
 - رک گو هستند، با رسمیت و فکر کردن در چارچوب های رسمی خیلی میانه 

ای ندارند.
-  ۹۷ درصد دانش آموزان ۱۵ تا ۱۷ ســاله به گوشــی موبایل دسترسی دارند و 

سرگرمی ۹۵ درصد آن ها گیم  و فیلم  در پلتفرم های خارجی است.
- سرعتی هستند و به راحتی نظر و احساس خود را ابراز می کنند و برای ماندن 

ابهام دارد.
 نتیجه:

- دوران شور انتخاباتی ستادها و حامیان ایشان تمام می شود و موعد برنامه ریزی 
و پاسخگویی به نیازهای نوظهور این نسل مطالبه گر از راه می رسد.

- منهای لحن چاله میدانی و ســبک عصبی و زننده کاندیدای پوششــی که از 
توجه همقطاران اصولگرای خود هم محروم ماند، یک فرصت دیگر باقی مانده 

تا درک واقعی تری از جامعه مورد روایت این یادداشت.
- به نظر می رسد هر دو طیف اصلاح طلب و اصولگرا باید شفاف تر نسبت خود 

را با تغییر بسیار محسوس نیازهای نسل نو مشخص کنند تا بتوانند بمانند.
- این نسل، نسل بایدهای بزرگسالانه نیست، نسل شایدهای مطالبه گرانه ایست 
که نتایج دور اول انتخابات ۸ تیر نشــان داده نتوانســته روایت خود را در نســل 

سیاسیون دهه سی و چهل پیدا کند. 
- اگرچه بین زیست جهانِ پزشکیان و جلیلی تفاوت و تمایز بسیار زیاد است اما 
این پرســش و شــاید هشدار پابرجاســت که برای این جامعه بزرگ و پرشور و 
مستعد جوان کدام تفکر و با چه درکی از این نسل می خواهد دست به طراحی 

بزند؟ 
پزشکیان با نگاه تعاملی یا جلیلی با طرز فکر کنترلی؟

بیل گیتس: نگرانی مصرف برق هوش 
مصنوعی را جدی نگیرید

بــازار: بیل گیتس می گویــد که هوش مصنوعی 
می توانــد باعث کاهش مصــرف انرژی جهانی و 

کارآمدترشدن شبکه های برق شود.
هشــدارهای زیادی درباره افزایش شدید مصرف 
انرژی سیستم های هوش مصنوعی وجود دارد، اما 
»بیــل گیتــس«، هم بنیان گذار مایکروســافت 
می گویــد که نباید نگران این مســئله باشــیم. 
مدیرعامل ســابق مایکروســافت معتقد است که 
هــوش مصنوعی می تواند مصرف انرژی جهانی را 
کاهش دهد و شبکه های برق را کارآمدتر کند، این 
امر مصرف برق این فناوری را جبران خواهد کرد.

براســاس گــزارش فوربز، بیل گیتــس اخیراً در 
ســخنرانی خــود در اجــلاس شــرکتش یعنی 
»Breakthrough Energy« از مردم خواست 
که در ابراز نگرانی پیرامون مصرف زیاد انرژی برای 

راه انــدازی سیســتم های هــوش مصنوعــی، 
»زیــاده روی نکنند«. او می گویــد: »مراکز داده 
]هوش مصنوعی[ در شــدیدترین حالت ۶ درصد 
بــه بــار انرژی اضافه می کنند، اما احتمالاً این رقم 
تنها ۲ تا ۲.۵ درصد باشــد. ســؤال این است که آیا 
هــوش مصنوعــی صرفه جویی انــرژی بیش از ۶ 
درصدی را تســریع می کند؟ و پاســخ این است: 

قطعاً.«
تخمین زده می شــود که پردازش هر درخواست 
کاربر از طریق چت باتی مانند ChatGPT، تقریباً 
۱۰ برابر بیشــتر از جســتجوی معمولی گوگل به 
برق نیاز داشته باشد. در نتیجه انتظار می رود انتشار 
کربن از مراکز داده هوش مصنوعی، بین سال های 

۲۰۲۲ تا ۲۰۳۰ بیش از دو برابر شود.
البتــه آژانس بین المللی انرژی )IEA( در آخرین 
ارزیابــی خــود اعلام کرد تنها چهار ســال طول 
می کشــد که میزان برق مصرفی هوش مصنوعی 
از ۴۶۰ تراوات ساعت )TWh( ثبت شده در سال 
۲۰۲۲، دو برابــر شــود. این رقــم )۱۰۰۰ تراوات 

ساعت( تقریباً معادل کل مصرف برق سالانه ژاپن 
با جمعیت ۱۲۵ میلیون نفر است.

مایکروســافت نیز اخیراً اعلام کرده که انتشــار 
گازهــای گلخانــه ای آن از ســال ۲۰۲۰، تقریباً 
یک ســوم افزایش یافته اســت که عمدتاً به دلیل 
ســاخت مراکز داده ای اســت که برای درخواست 
فزاینــده کاربــران به منظور اســتفاده از هوش 

مصنوعی مورد نیاز است.
بااین حال بیل گیتس بر این باور است که غول های 
فناوری مایل هســتند که هزینه های بیشــتری 
بپردازند تا انرژی پاک را توسعه دهند تا »بگویند 

که از انرژی سبز استفاده می کنند«.
هرچنــد ایــن میلیاردر معتقد اســت که هوش 
مصنوعی می توانــد به بهینه کردن مصرف برق و 
کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای کمک کند، اما 
او می گوید هدف جهانی برای سال ۲۰۵۰ به منظور 
رســیدن به انتشار کربن صفر محقق نخواهد شد. 
بیل گیتس احتمال می دهد ۱۰ یا ۱۵ ســال پس 

از ۲۰۵۰، به کربن صفر جهانی خواهیم رسید.

کشف قدیمی ترین فسیل هیولاهای دریایی سگ رباتیک چینی به کمک افراد نابینا می آید
خبرآنلاین: قدیمی ترین فســیل ستون مهره های یک 
دایناســور دریایی قطبی با قدمتی ۲۴۶ میلیون سال 
در جزیره جنوبی نیوزیلند مورد بررســی قرار گرفت و 

از آن نتایج جدیدی به دست آمد.
ستون مهره های باستانی، قدیمی ترین نوع فسیل هایی 
اســت که در نیمکره جنوبی یافت می شود. این کشف 
در تضاد با نظریه هایی است که تا به امروز وجود داشته 

و شواهد فعلی حکایت از آن دارد که مهاجرت اولیه به اقیانوس ها منحصر به جزیره 
اسپیتسبرگن در شمال نروژ نبوده است.خزندگان میلیون ها سال قبل از تسلط 
دایناسورها بر کره زمین، در دریاها زندگی می کردند و در این بین، خزنده بالگان 
که طول دوره تکاملی شان بیش از ۱۸۰ میلیون سال بود، متنوع ترین و طولانی ترین 

گروه از انواع خزندگان را تشکیل می دادند.

ایسنا: این سگ رباتیک راهنما می تواند روزی به افراد 
دارای اختلال بینایی کمک کند تا مســتقل تر زندگی 

کنند.
این سگ رباتیک که در حال حاضر آزمایش های میدانی 
آن در حال انجام است، می تواند از طریق دوربین ها و 
حســگرهای خــود در محیط فیزیکــی حرکت کند، 
ســیگنال های چراغ راهنمایی را نیز تشخیص دهد.به 

نقل از رویترز، این سگ تقریباً ابعادی مشابه یک بولداگ انگلیسی دارد و با فناوری 
هوش مصنوعی که در تشخیص صدا، قابلیت های برنامه ریزی مسیر و شناسایی 
چراغ راهنمایی تجهیز شده است، کار می کند و می تواند با گوش دادن و صحبت 
کردن با یک اپراتور کم بینا با فرد ارتباط برقرار کند. همچنین دارای شش پا است 

که به گفته محققان به آن کمک می کند تا نرم و با حداکثر ثبات راه برود.

اینفوگرافیک

یادداشت

نگاه روز

 از قیمت گذاری دستوری تا بی توجهی به اوره  سازان
چالش های جدید پتروشیمی ها:

برخی کارشناسان عقیده دارند : صنعت پتروشیمی 
جز صنایعی است که در چند سال اخیر در خط مقدم 
جبهه تحریم ها مشــغول مبارزه با شرکت های چند 
ملیتی برای حفظ ســهم خود از بازارهای جهانی و 

ارزآوری به کشور بوده است.
ولی متاسفانه در این عرصه علاوه بر اینکه مجهز به 
امکانــات و ابزار روز تجارت خارجی از قبیل امکانات 
لجستیکی و مالی نیست، که این امر خود باعث شده 
در این کارزار تجاری دست پایین را نسبت به رقبای 
خود در بازار  های هدف مشــترک داشــته باشد، در 
چند سال اخیر سایه دغدغه و ریسک جدیدی را نیز 
بر فضای کســب و کار خود احســاس می کند  و آن 
تصمیمات بدون پشتوانه کارشناسی و بدون پشتوانه 
در زمینه هــای مختلــف از قبیــل قیمــت گذاری 

محصــولات، خوراک، یوتیلیتی، مالیات بر صادرات، 
عوارض صادراتی وغیره است.

 در این بین اصرار عجیب وزیر جهاد کشــاورزی بر 
نادیده گرفتن حق اوره ســازان به رغم تمام نشست 
ها و قول های مساعدی که در ماه های گذشته بر آن 
تاکید داشــته و پافشاری بر سناریویی که بازنده آن 
تولید کننده و مصرف کننده هســتند نیز از عجایب 

دنیای تجارت است.
همچنین متضرر شدن سهامداران حقیقی و حقوقی 
حلقه مفقوده ای اســت که متاســفانه در دوره های 
مختلف به آن توجه نشده و امید است با نگاه جدید 
به این صنعت و نحوه قیمت گذاری، همچنین نگاه 
عادلانه به پرداخت بدهی اوره ســازان حق تضعیف 

شده این بخش نیز تحقق یابد.

دکتر مرتضی نظری
جامعه شناس

عباس محمدی
فعال محیط زیست


